
سازمان حج و زیارت با صدور اطلاعیه ای مهلت ثبت نام 
اولیه حج تمتع سال 95 برای دارندگان اسناد ودیعه گذاری تا 
تاریخ 31 خرداد سال 1385 را تا 21 فروردین ماه سال آینده 
تمدید کرد.در ادامه این اطلاعیه آمده است: پیرو اطلاعیه 

قبلی این سازمان درخصوص زمان و اولویت های ثبت نام 
برای حج تمتع 1395، به منظور رفاه حال زائرین فراخوان 
شده که تاکنون موفق به ثبت نام اولیه نشده اند به اطلاع می 

رساند برابر هماهنگی با بانک ملی ایران ...

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران روز دوشنبه در جمع نخبگان نیوزیلند، تاکید کرد: امنیت جهانی بدون همکاری 
جمعی امکان پذیر نیست.

محمدجواد ظریف رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان عصر دوشنبه به وقت محلی در نشست موسسه امور بین الملل 
نیوزیلند که با حضور نخبگان در محل مجلس این کشور برگزار شد، به تشریح روند مذاکرات هسته ای و اعمال تحریم های 
غرب علیه ایران پرداخت. وی بر ایجاد امنیت جهانی با همکاری جمعی تاکید کرد و اظهار داشت: نمی توان بدون همکاری به 

جهانی شدن رسید...

محمد جواد ظریف:

هیچ کس جرات حمله 
به ایران را ندارد
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از تجارت نفت تا طناب دار

بهای زندگی بابک زنجانی چقدر است؟

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خواستار شد:

پرهیز از سفر نوروزی به ترکیه

صدقه پیامکی راه اندازی می شود  

مهلت ثبت نام اولیه 
حج تمتع سال 95 تمدید شد

در دفتر رئیس مجلس شورای اسلامی برگزار شد:

نخستین جلسه مشترک 
منتخبان استان قم

 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، گفت: 
نخستین جلسه منتخبان استان قم در مجلس دهم ظهر 

دیروز برگزار شد.
خانه  با  وگو  درگفت  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
ملت،گفت:نخستین جلسه منتخبان استان قم در مجلس 
لاریجانی،حجت  علی  دکتر  حضور  با  امروز  ظهر  دهم 
الاسلام ذوالنور و اینجانب در دفتر رئیس مجلس شورای 
اسلامی برگزار شد. وی با اشاره به محورهای این جلسه 
افزود: در این جلسه مسائل و مشکلات استان قم مطرح 
و همفکری لازم برای رفع آنها صورت گرفت و مقرر شد با 
آغاز فعالیت مجلس دهم جلسات رسمی مجمع نمایندگان 
استان قم به صورت ماهیانه در استان قم تشکیل و در 
صورت لزوم  این جلسات در تهران تشکیل می شود. امیر 
آبادی فراهانی ادامه داد:مسئله اشتغال جوانان،مشکلات 
از مهم ترین  فرهنگی و اجتماعی در حال حاضر یکی 
موضوعات و مشکلات در استان قم است که در این جلسه 
تصمیم هایی جهت رفع آنها طی 4 سال آینده اتخاذ شد. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه پرو ژه شیرین سازی آب استان قم در 
مراحل پایانی است،یادآور شد:براساس میزان پیشرفت ها 
شیرین سازی آب استان قم ظرف چند ماه آینده به اتمام 
می رسد و دیگر پروژه های عمرانی نیز به ترتیب اولویت 

تکمیل می شوند.
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روزنامه صبح ایران

»مجلس پنجم« از جمله مجالسی است که قاطبه سیاسیون کشور در موفق بودنش اتفاق 
نظر دارند. مجلسی با »اکثریت شکننده اصولگرایان« و »اقلیت مقتدر اصلاح طلبان«.

به گزارش جماران، ریاست حجت الاسلام علی اکبر ناطق نوری بر این مجلس نیز زبانزد 
است. رئیسی که هم فراکسیونی هایش به او گفته بودند »ما تو را نشناختیم، پایین که هستی 
با مایی و بالا که می نشینی، با آنهایی}اصلاح طلبان{!«  پاسخ شیخ هم برای مجاب کردنشان 
این بود که »ابزار ریاست بر اساس احادیث و روایات، شرح صدر است. شما اگر تذکر آیین 
نامه ای بخواهید بدهید و من جلویتان را بگیرم، منجر به تحلیل سیاسی نمی شود اما اگر 
نگذارم فلان عضو از اقلیت، تذکر دهد، منجر به تحلیل سیاسی و تنش می شود. چرا این کار 

را بکنم؟« اقلیت مجلس پنجم نیز این اطمینان را به او داشت که ناطق نوری بر اساس گرایش 
سیاسی فردی اش ریاست مجلس را بر عهده ندارد. تا جایی که اگر می خواستند طرحی 

را به مجلس ارائه دهند، مطمئن می شدند که او رئیس جلسه باشد، چون مطمئن 
بودند با حضور او مشکلی پیش نمی آمد. او در خلال خاطراتش 

از مجلس پنجم، به جلسه استیضاح »عطاء الله مهاجرانی« 
وزیر وقت فرهنگ و ارشاد اسلامی اشاره می کند و 

می گوید: همه تصور می کردند من به گونه ای 
جلسه را مدیریت می کنم ...

به احمدی نژاد گفتم فضایی فکر می کنی

خاطرات شیخ نور از رقابتش با رئیس دولت اصلاحات

8

گرفتار توجیهات  نشویم
آیت الله سید حسن خمینی:
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سردار قاسم سلیمانی:

ایران به دنبال 
ماجراجویی نیست
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فشار عربستان
 بر اتحادیه عرب 

عربستان سعودی با فشار بر متحدان خود در نشست 
اخیر وزیران خارجه، اتحادیه عرب را مجبور کرد که ایران را 
یک تهدید قلمداد کنند و از ایران بخواهند که از دخالت در 

امور کشورهای عربی خودداری کند.
 اینجاست که باید گفت اگر کشورهای عرب گوش شنوا به نصیحت کشورهای دیگر 

و دیگر خردمندان کشورهای خود ندارند اقلا به دیدگاه متحدین خود گوش فرا دهند.
 اوباما متحد خود آن ها در کمتر از یکسال پیش در مصاحبه معروف خود با توماس 
فریدمن تحلیل گر معروف روزنامه نیویورک تایمز خطاب به عربستان و متحدانش چنین 
گفت: متحدان سنی مذهب ما مانند عربستان در کنار تهدیدات واقعی خارجی با تهدیدات 
داخلی چندی مواجه هستند؛ مردم زیادی از جمعیت خود که در واقعی با حکومت بیگانه 
هستند، جوانانی که بیکارند، یک ایدئولوژی حاکم که مخرب و پوچ انگارانه است و در 
مواقعی این احساس که هیچ برون رفت مشروع سیاسی برای مواجهه با نارضایتی ها وجود 
ندارد.  بنابر این بخشی از کار ما با این کشور ها آن است که به آن ها بگوییم: در کنار آنکه 
چگونه می توانیم توان آن ها را در برابر تهدیدهای خارجی افزایش دهیم اما همینطور چگونه 
می توانیم نهاد سیاسی آن ها را هم در کشورهای خود تقویت کنیم تا جوانان سنی احساس 

کنند که چیز دیگری به غیر از داعش هم وجود دارد که آن ها امکان انتخاب آنرا دارند.
فکر نمی کنم که بزرگ ترین تهدیدی که آن ها با آن مواجه هستند حمله ایران به آن ها 
باشد. بزرگ ترین تهدید علیه این کشور ها نارضایتی درونی در خود این کشورهاست. این 
البته مباحثه سختی است که ما با آن ها خواهیم داشت اما بحثی است که چاره ای نداریم 

که با آن ها داشته باشیم.
* مدیرکل سیاسی و بین المللی وزارت خارجه

فرمانده کل سپاه پاسداران:

برای حفظ و توسعه گفتمان انقلاب اسلامی 
همه باید تلاش کنند

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه ضرورت ماندن در راه انقلاب 
و درک اهداف آن روز به روز بیشتر می شود، گفت: برای حفظ و توسعه گفتمان انقلاب 
اسلامی همه باید تلاش کنند و این ضرورتی است که ادامه داشته و تحقق آن با گذشت 

زمان سخت تر می شود.

به گزارش ایرنا از روابط عمومی کل سپاه، این مطلب را سردار سرلشکر پاسدار محمدعلی 
جعفری در نخستین همایش هم اندیشی همسران شهدای مدافع حرم که به همت اداره 

ایثارگران سپاه در مجتمع فرهنگی الغدیرنیروی زمینی سپاه برگزار شد، عنوان کرد.
 دفاع حضرت زهرا )س( از ولایت، دفاع از اسلام بود

وی با تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س(، تشکیل حکومت اسلامی و در 
حاکمیت قرار گرفتن اسلام را هدف نهایی تمامی شهدا از ائمه معصومین )ع( تاکنون عنوان 
کرد و افزود: دفاع حضرت زهرا )س( از ولایت در واقع دفاع از اسلام بود و امروز نیز شاهدیم 
که وصیتنامه های شهدا مملو از توصیه به حفظ اسلام، پشتیبانی از امام و ولی فقیه و حفظ 

و حراست از انقلاب اسلامی است.
 هدف اصلی جنگ تحمیلی جلوگیری از گسترش انقلاب اسلامی بود

سرلشکر جعفری گفت: در سال های دفاع مقدس هرچند دشمنان با بهانه های واهی 
ایران اسلامی را مورد تجاوز قرار دادند، اما هدف اصلی آنها جلوگیری از توسعه و گسترش 

انقلاب اسلامی در جهان بود و این تقابل تا به امروز نیز ادامه دارد.
فرمانده کل سپاه پاسداران با بیان اینکه ماهیت تهدیدات نظام سلطه و استکبار بر علیه 
انقلاب اسلامی معطوف به حوزه های سیاسی، فرهنگی و اقتصادی شده است، افزود: به 
حمدالله امروز تهدیدات نظامی و حتی امنیتی علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی به 
فرصت تبدیل و منجر به توسعه گفتمان انقلاب اسلامی در جهان شده است. سرلشکر 
جعفری ادامه داد: امروز هدف دشمنان از تقابل با جبهه مقاومت نیز محدود کردن انقلاب 
اسلامی و جلوگیری از گسترش آن است که به یاری خدا این تهدید هم در حال تبدیل 
شدن به فرصت است. وی با تاکید بر اینکه ضرورت ماندن در راه انقلاب و درک اهداف 
آن روز به روز بیشتر می شود گفت: برای حفظ و توسعه گفتمان انقلاب اسلامی همه باید 
تلاش کنند و این ضرورتی است که ادامه داشته و تحقق آن با گذشت زمان سخت تر می 
شود. فرمانده کل سپاه پاسداران، نقش همسران شهدا را در حرکت مجاهدان راه خدا تعیین 
کننده و اساسی برشمرد و افزود: شهدای ما در وصیتنامه ها، خود را مدیون فداکاری، ایثار و 
گذشت همسرانشان می دانند و این از افتخارات همسران شهداست که برای حفظ، استمرار 

و تعمیق این راه نورانی تلاش می کنند.
 دشمنان اعتقادات ملت ایران را هدف قرار داده اند

سرلشکر جعفری با تاکید بر اینکه دشمنان باورها و اعتقادات ملت ایران را هدف 
قرار داده اند، گفت: در این شرایط جامعه ما نیاز به توسعه و عمق بخشی فرهنگ ایثار، 
ازخودگذشتگی و شهادت دارد و همسران شهدا می توانند در تبیین این ویژگی های تعالی 

بخش نقش ارزنده ای ایفا کنند.

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خواستار شد:

پرهیز از سفر نوروزی به ترکیه
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: مردم با توجه به شرایط نا امن کشور ترکیه این کشور را برای سفر نوروزی انتخاب 
نکنند. همچنین انتظار می رود وزارت امور خارجه با ارائه هشدار به مردم شرایط ترکیه را 

برای مردم تشریح کند.
حسین سبحانی نیا در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به انفجارهای اخیر در ترکیه اظهار 
داشت: این دست از مسائل در کشورهایی مانند ترکیه به دلیل حضور گروه های افراطی 
مانند داعش یا عوامل داخلی و اختلاف هایی که داشتند و دارند امری طبیعی است. در 

گذشته شاهد چنین انفجارهایی بودیم که دیروز نیز مجدد رخ داده است.
نماینده مردم نیشابور و فیروزه در مجلس نهم شورای اسلامی با بیان اینکه انفجارهای 
تروریستی را محکوم می کند، ادامه داد: ضمن اینکه چنین رفتارهایی از سوی گروههای 
افراطی را محکوم می کنیم انتظار می رود وزارت امور خارجه با هشداری به موقع و واقع 
بینانه شرایط کشور ترکیه را برای مردم تشریح کند تا اتباع ایرانی برای سفرهای نوروزی 
مقصد دیگری را انتخاب کنند. وی با بیان اینکه بهتر است مردم مکانهایی را برای سفر 
انتخاب کنند که از امنیت ثابتی برخوردار باشند، گفت: از آنجایی که ترکیه به ایران نزدیک 
است و فضاهای توریستی بسیاری دارد بسیاری از ایرانی ها این کشور را برای سفرهای 
نوروزی انتخاب می کنند اما باید گفت که این کشور امنیت لازم را ندارد و ممکن است 
برای اتباع ایرانی اتفاق ناگواری رخ دهد. سبحانی نیا اظهار داشت: انتظار داریم وزارت امور 
خارجه کشور هشدار کلی به مردم بدهند تا ایرانی ها از شرایط واقعی ترکیه مطلع شوند و 
برای سفر نوروزی تصمیم درستی اتخاذ کنند. نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اقدامات تروریستی در ترکیه را که از سوی 
جریانات تندرو و افراطی رخ می دهد را محکوم می کنیم و انتظار داریم امنیت توریست ها 

در همه کشورها از جمله ترکیه تامین شود.

واکنش تند »جابری انصاری« 
به حکم اخیر دادگاه آمریکایی علیه ایران

سخنگوی وزارت خارجه کشورمان، حکم اخیر دادگاهی در آمریکا علیه ایران را ظالمانه، 
مضحک و بی معنا خواند.

حسین جابری انصاری اظهار کرد: حکم اخیر دادگاهی در آمریکا علیه جمهوری اسلامی 
ایران، جدیدترین تولیدات دستگاه قضایی آمریکا در میدان مسابقه تبعیت کورکورانه از 
سناریوهای صهیونیستی ایران هراسی است. این حکم آن قدر مضحک و بی معناست که هم 
اصل عدالت را به سخره می کشد و هم وجهه و اعتبار دستگاه قضایی آمریکا را بیش از پیش 
مخدوش می کند. وی ادامه داد: چنین احکامی همچنین پیام بسیار خطرناک و معناداری به 
تروریست ها و حامیان آنها می دهد که با خیال آسوده مردم آمریکا و جهان را بکشید چون 
نه تنها قرار نیست سراغ شما بیاییم بلکه در واکنش به جنایات شما قوی ترین و موثرترین 
دشمنانتان را هدف قرار می دهیم. جابری انصاری با بیان این که »ما قوه مجریه آمریکا را 
نیز در صدور این نوع احکام همدست و شریک می دانیم« تصریح کرد: متاسفانه وزارت 
امور خارجه آمریکا سال هاست با نگاهی غیر منطقی، نادرست و غیر اخلاقی نام ایران را در 
فهرست کشورهای حامی تروریسم قرار داده است و این اقدام خود، زمینه ساز فراموشی 
همه اصول دادرسی عادلانه و حتی عقل سلیم در احکام سیاسی صادره از سوی برخی 
دادگاه های آمریکاست. وی خاطرنشان کرد: اگرچه این احکام ظالمانه ظاهرا متوجه دولت و 
ملت ایران است، اما در یک نگاه منطقی و منصفانه، این مردم آمریکا و خاصه بازماندگان و 
قربانیان حادثه 11 سپتامبر هستند که با این احکام و آدرس های کاملا انحرافی، حقوقشان 
پایمال و صرفا با وعده پرداخت مقداری پول، مطالبه بحق آنها برای محاکمه و پاسخگو 

کردن عاملان و حامیان واقعی اعمال تروریستی 11 سپتامبر بایگانی می شود.

مهلت ثبت نام اولیه 
حج تمتع سال 95 تمدید شد

سازمان حج و زیارت با صدور اطلاعیه ای مهلت ثبت نام اولیه حج تمتع سال 95 برای 
دارندگان اسناد ودیعه گذاری تا تاریخ 31 خرداد سال 1385 را تا 21 فروردین ماه سال 

آینده تمدید کرد.
به گزارش ایرنا به نقل از سازمان حج و زیارت، در ادامه این اطلاعیه آمده است: پیرو 
اطلاعیه قبلی این سازمان درخصوص زمان و اولویت های ثبت نام برای حج تمتع 1395، 
به منظور رفاه حال زائرین فراخوان شده که تاکنون موفق به ثبت نام اولیه نشده اند به اطلاع 
می رساند برابر هماهنگی با بانک ملی ایران، مهلت ثبت نام اولیه و واریز مبلغ 5 میلیون 
تومان به سابقه قبلی ودیعه گذاری به حساب متقاضیان )بابت بخشی از هزینه سفر حج( 
تا پایان وقت اداری روزشنبه 21 فروردین سال 95 تمدید شد. در این اطلاعیه تاکید شده 
است: در این مرحله دارندگان قبوض ودیعه گذاری علی الحساب حج تمتع تا 31 خرداد 
سال 1385 نیز می توانند با در دست داشتن مدارک لازم )اصل قبض ودیعه گذاری، همراه 
کارت ملی و شناسنامه( به یکی از شعب بانک ملی ایران مراجعه و نسبت به ثبت نام اولیه 
و واریز وجه اعلام شده، اقدام کنند. این اطلاعیه افزود: انجام حج تمتع 1395 منوط به 
امضاء به موقع توافق نامه متعارف بین سازمان حج وزیارت و وزارت حج عربستان و پذیرش 
شروط جمهوری اسلامی ایران در راستای حفظ کرامت، شان و جایگاه حجاج ایرانی و 
صیانت از حقوق این زائران در طول مراسم موسم حج خواهد بود که با تحقق شرایط و 
اعلام فهرست قطعی کاروان ها، متقاضیان می توانند با رعایت اولویت های ثبت نام بانکی، 

نسبت به انتخاب کاروان خود اقدام کنند.

وزیراطلاعات:

 انتخابات بدون التهاب
ناامنی و درگیری برگزارشد

وزیر اطلاعات گفت: همدلی و اتحاد مسئولان بخصوص در بحث برگزاری انتخابات اخیر 
ایران اسلامی را در چشم جهانیان بزرگ جلوه داد.

حجت الاسلام دکتر سید محمود علوی روز دوشنبه در دیدار با مسئولان اجرایی، 
نظامی، انتظامی، علما و روحانیون استان و نمایندگان خوزستان در مجلس خبرگان رهبری 
در بیت آیت الله جزایری امام جمعه اهواز با اشاره به اینکه همه ارکان نظام اعم از قوای 
انتظامی، امنیتی، ارتش، سپاه، بسیج، شورای عالی امنیت ملی، قوه قضاییه و وزارت دفاع و 
پشتیبانی و در مجموع جامعه اطلاعانی و امنیتی کشور با هم افزایی بی نظیر خود، دل ها و 
دستها را به هم گره زدند تا اهداف عالیه کشور محقق شود افزود: این همدلی و نزدیکی دلها 
برکات زیادی برای کشور به همراه داشت و ایران اسلامی را در چشم جهانیان بزرگ جلوه 
داد. وی به برگزاری انتخابات پرشور و حماسی هفتم اسفند ماه 1394 مجلس خبرگان 
رهبری و شورای اسلامی در سطح کشور اشاره کرد و گفت: مشارکت 62 درصدی مردم 
در این انتخابات نشان داد که مردم همراه نظام اسلامی هستند هرچند در بسیاری از نقاط 
کشور مشارکت مردم تا 90 درصد بود که این از افتخارات جمهوری اسلامی ایران است. 
وی گفت: در این انتخابات علاوه بر رقابت، شور و اشتیاق به وجود آمد و تنش و التهابی 
هم وجود نداشت و این یک دستاورد بسیار با ارزشی بود که حاصل گردید و امیدواریم این 
فرهنگ سیاسی انتخابات در کشور نهادینه شود. حجت الاسلام علوی، حضور ارزشمند 
مردم در انتخابات را مایه رضایت خاطر مقام معظم رهبری دانست و گفت: این یک سرمایه 
ارزشمند است و ملت سرافراز ایران در این حماسه ملی )انتخابات( نشان داد به یک بلوغ 
سیاسی رسیده اند. وزیر اطلاعات انتخابات پرشور و گرم و در عین حال بدون التهاب، ناامنی 
و درگیری را از ویژگی های انتخابات اخیر توصیف و بیان کرد: در این انتخابات مشکل 
امنیتی و درگیری خاصی گزارش نشد و خداوند را شاکریم که انتخابات آبرومندی با حضور 
چشمگیر مردم برگزار شد. حجت الاسلام علوی در ادامه پیشرفت کارها در کشور در سال 
جاری را خوب و مطلوب خواند و گفت: به عنوان یک خدمتگزار کوچک از این پیوند و اتحاد 

عمیق که بین مسئولان و مردم شکل گرفته خداوند را شاکر هستم.

وزیر کشور:

حضور مردم در انتخابات، تایید نظام بود
وزیر کشور جمهوری اسلامی ایران ضمن آنکه مردم را پای قدرت هر کشور دانست، 
افزود: حضور میلیونی مردم در انتخابات امسال به معنای اعتماد و تایید نظام و دستاوردهای 

نظام بود.
به گزارش ایرنا، عبدالرضا رحمانی فضلی که برای حضور در پنجاه و نهمین کنوانسیون 
مواد مخدر سازمان ملل یکشنبه شب وارد وین شد درخصوص حضورمیلیونی مردم در 
انتخابات امسال و تاثیر آن برعرصه روابط بین الملل به خصوص بعد از برجام، افزود: مردم 
پایه قدرت هر کشور هستند و حضور مردم در انتخابات به معنی اعتماد و تایید نظام و 
دستاوردها نظام بود. وی یادآور شد: ما به پشتوانه مردم در نظام مردم سالاری دینی که 
کشورهای جهان آن را به عنوان مهد دموکراسی اصل می دانند می توانیم سیاست های 
خود را با اقتدار پیش ببریم و به پشتوانه مردم اعتماد داریم. رحمانی فضلی در خصوص 
کنوانسیون امسال مواد مخدر گفت: ایران به عنوان یکی از اعضای فعال مبارزه با مواد مخدر 
امسال نیز در این نشست شرکت کرده است اما نشست امسال به دلیل آنکه مقدمه حضور 
در مجمع سازمان بین الملل که در فروردین 95 قرار است برگزار شود، متفاوت شده است. 
وی افزود: در این کنوانسیون آسیب ها و چالش های مواد مخدر تدوین می شود که ایران 
نیز در این خصوص نظراتی را مطرح می کند. با توجه به زحماتی که هم در وزارت خارجه 
و هم در ستاد مواد مخدر کشیده شده است امیدواریم بتوانیم در این اجلاس با حضور فعال 
همکاران مان نظرات خود را اعمال کنیم تا در سال 95 در سازمان ملل بتوانیم کنوانسیون 
ها بیانیه های سیاسی و برنامه اقدام مواد مخدر را با موفقیت انجام دهیم. وزیر کشور 
درباره ملاقات هایی که در حاشیه این اجلاس انجام می دهد، گفت: با مقامات مختلف از 
جمله رییس کمیسیون مواد مخدر، مدیرکل مواد مخدر سازمان ملل، طرف های روس و 
همچنین هلندی ها نشست هایی را داریم تا بتوانیم با هماهنگی هایی که می خواهیم انجام 

دهیم، نظرات مان را اعمال کنیم.

محسن رضایی:

عربستان از سکوت ایران بترسد
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: به سعودی ها هشدار می دهیم، از سکوت و 
خویشتنداری ایران بترسد و در صورتی  که عربستان به این تجاوزگری ها ادامه دهد به شدت 

تنبیه خواهد شد.
 به گزارش پایگاه اطلاع  رسانی محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
یادداشتی اینستاگرامی با اشاره به جنایت ها و تجاوزگری های عربستان در سال های اخیر، 
به آنان هشدار داد خویشتنداری ایران همیشگی نیست.  در پست اینستاگرامی رضایی 
آمده است: عربستان از سکوت ایران بترسد. در دو سال اخیر، رژیم آل سعود دیوانه وار به  
تجاوزگری هایی در منطقه دست زده است. میلیون ها نفر را آواره و ده ها هزار نفر را کشته 
و زخمی کرده است. اخیراً وزیر امور خارجه عربستان، کشور عراق را تهدید نموده است 
که نیروهای خود را از طریق بصره به سوریه خواهد برد! یعنی همزمان به عراق و سوریه 
تجاوز کند و خود را به مرزهای ایران برساند! هرچند ما دشمن اصلی خود را آمریکا و رژیم 
صهیونیستی می دانیم، اما به سعودی ها هشدار می دهیم: از سکوت و خویشتنداری ایران 
بترسد و در صورتی  که عربستان به این تجاوزگری ها ادامه دهد به شدت تنبیه خواهد شد.

دبیر ستاد انتخابات کشور:

مرحله دوم انتخابات مجلس 
1۰ اردیبهشت برگزار می شود

دبیر ستاد انتخابات کشور گفت: با موافقت شورای نگهبان، 10 اردیبهشت به عنوان 
تاریخ برگزاری دور دوم انتخابات مجلس مشخص شد.

علی پورعلی مطلق دبیر ستاد انتخابات کشور در گفتگو با  مهر از توافق وزارت کشور 
و شورای نگهبان نسبت به تعیین تاریخ برگزاری مرحله دوم انتخابات مجلس خبر داد و 
گفت: با موافقت شورای نگهبان، مرحله دوم انتخابات مجلس 10 اردیبهشت برگزار می شود.

وی همچنین در مورد تایید نتایج انتخابات از سوی شورای نگهبان گفت: به تدریج آرای 
حوزه های انتخابیه مورد بررسی شورای نگهبان قرار می گیرد که تاکنون نیز نتایج انتخابات 

100 حوزه انتخابیه از سوی شورای نگهبان اعلام شده است.

یادداشت

اخبـــار

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
روز دوشنبه در جمع نخبگان نیوزیلند، تاکید 
کرد: امنیت جهانی بدون همکاری جمعی 

امکان پذیر نیست.
دستگاه  رئیس  ظریف  محمدجواد 
دیپلماسی کشورمان عصر دوشنبه به وقت 
محلی در نشست موسسه امور بین الملل 
محل  در  نخبگان  با حضور  که  نیوزیلند 
مجلس این کشور برگزار شد، به تشریح روند 
مذاکرات هسته ای و اعمال تحریم های 
غرب علیه ایران پرداخت. وی بر ایجاد امنیت 
جهانی با همکاری جمعی تاکید کرد و اظهار 
داشت: نمی توان بدون همکاری به جهانی 
امور خارجه همچنین  وزیر  شدن رسید. 
تصریح کرد: ایران به عنوان عضو معاهده 
ان.پی.تی همواره خواهان انرژی صلح آمیز 
هسته ای بوده است و در این زمینه تلاش 
کرده است. وی تاکید کرد جمهوری اسلامی 
ایران هیچگاه به دنبال سلاح هسته ای نبوده 
و نخواهد بود. ظریف ادامه داد: در گذشته 
بازی حاصل جمع صفر  به  ها  آمریکایی 
معتقد بودند، اما به این نتیجه رسیدند که 
باید به خواست طرف مقابل احترام گذاشت.

وی خاطرنشان کرد حادثه 11 سپتامبر 
نشان داد که بزرگ ترین کشور دنیا قادر 
امور  وزیر  نیست.  خود  کشور  از  دفاع  به 
خارجه در پاسخ به سوالی در مورد ادعای 
بازگرداندن اجباری پناهندگان و مهاجران 

غیرقانونی ایرانی از استرالیا با توجه به سفر 
کانبرا، گفت: هموطنانی که  به  رو  پیش 
کشور را ترک کرده اند هر زمانی می توانند 
به ایران بازگردند. ظریف تاکید کرد: ما هیچ 
فردی را به زور به کشور باز نمی گردانیم، 
بازگشت  به  آنها را تشویق  آماده هستیم 
کنیم و مجازاتی وجود ندارد. برخی رسانه 
های استرالیا هفته گذشته ادعا کرده بودند 
که همزمان با سفر رئیس دستگاه دیپلماسی 
ایران به استرالیا توافقنامه ای بین دو کشور 
برای بازگرداندن اجباری مهاجران غیرقانونی 
»عبدالحسین  که  شود  می  امضا  ایرانی 
وهاجی« سفیر کشورمان این ادعا را رد کرد 
و گفت که بازگشت ایرانیان به کشور اختیاری 
کاری  برنامه  در  توافقنامه  امضای  و  است 
ظریف به کانبرا و سیدنی نیز وجود ندارد. 
وزیر امور خارجه در ادامه در جمع نخبگان 
نیوزیلندی به حضور مهاجران افغانستانی در 
ایران طی چند سال گذشته اشاره کرد و 
گفت: ایران با دارابودن ارزش های اسلامی 

سال ها پذیرای مهاجران بوده است.
ایران برای هیچ کشوری تهدید نیست

وی در پاسخ به سوالی در مورد اظهارات 
تهدید آمیز »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی علیه ایران پس از آزمایش 
موشکی کشورمان نیز، گفت: ایران برای هیچ 
کشوری تهدید نیست، اما اگر هر کشوری 

بخواهد ایران را تهدید کند، ما ایستاده ایم.

وی گفت: چرا نتانیاهو هر روز ایران را 
تهدید می کند. ظریف بار دیگر تاکید کرد 
توان نظامی ایران برای دفاع از کشور است. 
یکی از شرکت کنندگان در این نشست 
در ولینگتون از وزیر امور خارجه کشورمان 
در مورد مناسبات ایران و عربستان سئوال 
کرد و ظریف در پاسخ، گفت: عربستان خود 
روابط با ایران را یک طرفه قطع کرد و دلیلی 
نمی بینیم که نتوانیم روابط خوبی با این 
کشور نداشته باشیم. وی ایران و عربستان 
را دو کشور مهم در منطقه عنوان و تاکید 
کرد که امیدواریم عربستان نقش موثری 
در منطقه ایفا کند. وی در مورد تاثیر لغو 
تحریم ها بر ایران نیز گفت: فشارهای ناشی 
از اعمال تحریم علیه ایران بیشتر روانی بود تا 
اقتصادی، چرا که مردم ایران تلاش بسیاری 
برای خوداتکایی کردند. وزیر امور خارجه 
اظهار امیدواری کرد که با لغو تحریم ها، 
شاهد رشد اقتصادی و توسعه کشور باشیم 
و این امر موجب رشد کشور ایران شود. وی 
همچنین با اشاره به گسترش تروریسم در 
مناطق مختلف جهان، گروه تکفیری داعش 
را تهدیدی برای منطقه دانست و گفت که 
اکنون نمی توان مانع از تبعات تروریسم 
شد. ظریف در مورد بحران سوریه نیز گفت: 
خود  باید  سوریه  مردم  دارد  تاکید  ایران 

سرنوشتشان را تعیین کنند. 
یکی از شرکت کنندگان در این نشست 

در مورد آزمایش موشکی ایران و نوشته ای 
مبنی بر نابودی اسرائیل بر روی موشک ها 
سئوال کرد که ظریف پاسخ داد ما چنین 
کاری نمی کنیم، چرا که در چنگ همه از 
بین می روند. وزیر امور خارجه همچنین در 
ادامه در خصوص اظهارات برخی مقامات 
آمریکایی مبنی بر اینکه همه گزینه ها در 
مورد ایران بر روی میز است؟ اظهار داشت: 
از نظر حقوق بین الملل این اظهارات تهدید 
یک کشور دیگر است و غیرقانونی است، ایران 
به هیچ کشوری حمله نکرده است. جنگ 
برنده و بازنده ندارد. وی همچنین در پاسخ 
به سوالی درباره وضعیت حقوق بشر یادآور 
شد: ایران تنها کشوری است که برای آن 
گزارشگر ویژه حقوق بشر تعیین شده است. 
مذاکرات  داخلی  درموردمنتقدان  ظریف 
هسته ای افزود: همه در ایران آزادهستند 
نظرات خود را بیان کنند. وی همچنین در 
پاسخ به سوالی درباره همکاری های تهران 
و ولینگتون گفت: این دو کشور دارای نقاط 
مشترکی هستند. زمینه های مختلفی برای 
توسعه مناسبات بین ایران و نیوزیلند وجود 
دارد. رئیس دستگاه دیپلماسی همچنین 
در پاسخ به سوالی درمورد تهدیدها علیه 
ایران گفت که ما در دوران جنگ تحمیلی 
هیچ وقت برای داشتن حتی یک موشک 
به کسی التماس نکردیم. ظریف ادامه داد 

هیچکس جرات حمله به ایران را ندارد.

محمد جواد ظریف:

هیچ کس جرات حمله به ایران را ندارد

این که  به  اشاره  با  رییس جمهوری 
سیاست جمهوری اسلامی ایران گسترش 
کشورهای  با  مناسبات  و  ها  همکاری 
آسیایی است؛ بر ضرورت توسعه، تحکیم 
و تقویت روابط همه جانبه ایران و ویتنام 

تأکید کرد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
الاسلام  حجت  جمهوری،  ریاست 
والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در 
نشست مشترک هیأت های عالیرتبه ایران 
و ویتنام با بیان این که دو کشور در بسیاری 
از زمینه ها و مسایل سیاسی، منطقه ای و 
بین المللی، منافع مشترک و نقطه نظرات 
نزدیکی دارند، گفت: ظرفیت های بسیار 
خوبی برای توسعه همکاری ها و روابط 
میان تهران و هانوی وجود دارد که باید از 

آنها در راستای توسعه مناسبات همه جانبه و منافع دو ملت 
استفاده کنیم.

باید کمیسیون  این که  به  اشاره  با  رییس جمهوری 
مشترک همکاری های دو کشور فعالتر شده، زمینه های 
گسترش روابط را بررسی و آنها را به اسناد همکاری تبدیل 
کند، اظهار امیدواری کرد: ایران و ویتنام می توانند در یک 
برنامه 5 ساله رقم مبادلات تجاری خود را به سقف دو میلیارد 

دلار برسانند.
روحانی با بیان این که سیاست دولت جمهوری اسلامی 
ایران، توجه ویژه به گسترش روابط با کشورهای آسیایی و 
عضو آ.س.آن در کنار بهبود روابط بین المللی است، خاطر 
نشان کرد: توسعه مناسبات با ویتنام با توجه به جایگاه این 
کشور در آ.س.آن و منطقه شرق آسیا از اهمیت ویژه ای 
در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران برخوردار است.

وی با اشاره به این که در دهه پنجم روابط ایران و ویتنام، 
این سفر می تواند تحرکی برای گسترش همکاری ها میان 
دو کشور باشد، گفت: ایران و ویتنام می توانند در تمامی 

زمینه های تجاری و اقتصادی از جمله انرژی، نفت و گاز، 
کشاورزی، صدور خدمات فنی - مهندسی، صنعت خودرو، 

شیلات و احداث نیروگاه همکاری های خود را ارتقا دهند.
رئیس جمهوری رفع موانع مالی و بانکی را اولین گام 
در راستای توسعه روابط تجاری و اقتصادی میان دو کشور 
برشمرد و با اشاره به ضرورت همکاری بیشتر میان سرمایه 
گذاران و بخش های خصوصی دو کشور اظهار امیدواری کرد 
تا در آینده شاهد گسترش روابط میان بخش خصوصی و 

سرمایه گذاران دو کشور باشیم.
ضرورت ارتقاء روابط علمی و فرهنگی ایران و ویتنام

رییس جمهوری همچنین بر ضرورت ارتقاء روابط علمی 
و فرهنگی ایران و ویتنام اشاره کرد و گفت: انتقال تجربیات، 
همکاری میان دانشگاه های ایران و ویتنام، تبادل استاد و 
دانشجو و برگزاری جشنواره های علمی و فرهنگی مشترک 
می تواند در تقویت روابط مراکز علمی و فرهنگی دو کشور 

تأثیرگذار باشد.
روحانی با اشاره به ضرورت توسعه همکاری های امنیتی 
و تبادل تجربیات در این زمینه میان دو کشور و از جمله 

زمینه  در  همکاری  و  همفکری  رایزنی، 
مبارزه با تروریسم، افزود: امروز تروریسم 
خطری بزرگ برای صلح، امنیت و آرامش 
از  تعدادی  و  است  جهان  سراسر  در 
همسایگان و کشورهای منطقه نیز با این 
معضل درگیر هستند، عده زیادی از مردم 
این کشورها آواره شده و خسارات فراوانی را 
متحمل شده اند که در این راستا همه باید 
برای کمک به آوارگان و مبارزه با تروریسم 

در این کشورها تلاش کنند.
رییس جمهوری با بیان این که ایران و 
ویتنام همکاری مشترک خوبی در سازمان 
عدم  جنبش  ویژه  به  المللی  بین  های 
تعهد دارند که باید آن را گسترش دهند، 
اظهارداشت: وزرای خارجه دو کشور باید 
در زمینه اهداف مشترک از جمله مبارزه با 

تروریسم رایزنی های بیشتری با هم داشته باشند.
روحانی همچنین بر ضرورت حمایت های متقابل ایران و 

ویتنام در مجامع بین المللی از یکدیگر تأکید کرد.
به دنبال گسترش همکاری های اقتصادی و تجاری با 

تهران هستیم
'ترانگ تان سانگ رییس جمهوری ویتنام نیز در این 
نشست ضمن ابراز خرسندی از سفر به جمهوری اسلامی 
ایران و تقدیر از میهمان نوازی مسئولان کشورمان گفت: 
موفقیت ایران در مذاکرات هسته ای و تعامل سازنده با جهان 
موجب خوشحالی ملت ویتنام شده است و ما انعطاف و 
مقاومت مردم ایران را به خاطر مجاهدت در دوران تحریم 
و نیز موفقیت هایی که در سال های اخیر بدست آورده اند، 
تحسین می کنیم. رییس جمهوری ویتنام با اشاره به اینکه 
هانوی به دنبال گسترش همکاری های اقتصادی و تجاری 
با تهران است، افزود: ما باید از ظرفیت های تجاری و سرمایه 
گذاری دو کشور استفاده کرده و بتوانیم در آینده نزدیک 

حجم مبادلات تجاری خود را بیش از پیش افزایش دهیم.

دکتر حسن روحانی تاکید کرد:

اهمیت ویژه ویتنام در سیاست خارجی ایران
اخبار

حمید بعیدی نژاد *

حضرت  مقدس  آستان  تولیت   
امام خمینی )ره( »امید« را عامل لازم 
برای پدید آمدن صبر دانست و آن را 
به عنوان شرطی برای اراده عنوان کرد.

به گزارش جماران، آیت الله سید 
عزاداری  آئین  در  خمینی  حسن 
هیأت ایثارگران در حسینیه جماران 
حضرت  شهادت  سالروز  مناسبت  به 
فاطمه زهرا )س(، با بیان اینکه کسی 
که امیدوار نباشد حرکتی هم نمی کند؛ 
زیرا وقتی انسان بر اساس علم حرکت 
و در حوزه توانایی خویش اعمال قدرت 
می کند افزود: باید توجه داشته باشد که 
عوامل بیرونی هم وجود دارد که اگر از 
لحاظ ذهنی قادر به مدیریت آنها نباشد 

قادر به انجام کار نخواهد بود.
وی با تأکید بر تفاوت میان امید و خیال بافی گفت: 
خیال بافی یعنی اینکه انسان به امور غیر عقلایی دل 
ببندد، ولی امید امری عقلایی است. لذا باید تمام تدبیر 
و کار کارشناسی خود را استفاده کند و در حد عقلایی 

نیز امیدوار باشد.
سید حسن خمینی با بیان اینکه گاهی فضای روبه وری 
خویش را به درستی نمی شناسیم، تأکید کرد: صبوری 
در این نیست که زانوی غم و ناتوانی به بغل بگیریم؛ بلکه 
باید در هنگام توانایی و قدرت برای مصالح بالاتر شرایط را 
تحمل کنیم که در این صورت صبر علوی داریم. وی افزود: 
انسان صبور انسانی است که اگر تشخیص داد، با همان 
قدرت قیام می کند و با همان توان مقابل غیر می ایستد 
و اگر لازم شد هر هزینه ای را در این مسیر می پردازد، 
بنابراین، انسانی صبر حقیقی دارد که اگر هدف اقتضا کرد 
لحظه ای در قیام سستی نکند و با همان انگیزه که به 
صبر روی آورده به قیام و انقلاب و جوشش روی آورد؛ 
اگر چه باید توجه داشت که گاه صبر بزرگترین جوشش و 
فریاد است. یادگار امام با تشریح عناصر پدیدآورنده »صبر« 
تأکید کرد: انسانی صبر حقیقی دارد که اگر هدف اقتضا 
کرد لحظه ای در قیام سستی نکند و با همان انگیزه که 
به صبر روی آورده به قیام و انقلاب و جوشش روی آورد؛ 
اگر چه باید توجه داشت که گاه صبر بزرگترین جوشش و 
فریاد است. یادگار امام سپس به بیان تفاوت های »صبر« 
و »ضعف« پرداخت و گفت: گاهی اوقات ناتوانی خود را به 
صبر معنا می کنیم؛ در حالی که صبر از قدرت ریشه می 
گیرد، اما ضعف ریشه در ترس یا طمع دارد، بنابراین صبر 
جایی است که بتوانیم کاری کنیم، اما صبور باشیم؛ قدرت 
داشته باشیم اما دندان روی جگر بگذاریم؛ اما اگر دست و 
پای کسی را ببندند و بگویند او صبر کرده است، معنا ندارد 
زیرا چاره ای جز این ندارد! وی در تبیین عوامل پدیدآورنده 
صبر، اولین عنصر را »قدرت خودکنترلی« خواند و افزود: 
صبر نباید از روی ناچاری و ناتوانی باشد بلکه باید در هنگام 
توانایی اتفاق بیفتد و بدانیم چرا با وجود این توانایی همچون 

علی )ع( صبر می کنیم.
سید حسن خمینی »شناخت مصلحت بالاتر برای 
هدف بزرگتر« را به عنوان دیگر عامل ایجاد کننده صبر 
برشمرد و گفت: اگر روزی دوست یا شریک ما بر سر ما 
فریاد زد ما مقابله به مثل نمی کنیم چرا که می دانیم در 
این صورت دوستی یا شراکت ما از بین رفته و ضرر این 
اتفاق بیشتر از نفع آن خواهد بود؛ لذا نسبت به هزینه یا 

مصیبت کوچک تر تحمل نشان می دهیم.
وی افزود: ممکن است در صورت صبوری مورد اتهام 
دوستان نیز واقع شویم و از سوی آنان ترسو لقب بگیریم که 
تحمل شنیدن این سخنان نیز نیازمند صبر است، چنانکه 
امام حسن )ع( پس از صلح با معاویه، از سوی نزدیک 
ترین یاران »مضلّ المومنین« لقب گرفت؛ اما آن حضرت 
مصلحت بالاتر را دیدند و یاران همان لحظه را. یادگار امام 
»اراده« را دیگر عامل ایجاد کننده صبر خواند و تأکید کرد: 
انسان اگر سست عنصر نباشد، قادر به صبوری خواهد بود.

عامل  عنوان  به  وی  که  بود  عنصری  دیگر  »علم« 
پدیدآورنده صبر آن را مورد اشاره قرار داد.

سید حسن خمینی افزود: علم به معنای شناخت 
شرایط است، زیرا گاهی اوقات فرد به خاطر عدم برخورداری 
از این شناخت با همان سرعت که صعود کرده بود، سقوط 
می کند؛ بنابراین او باید جامعه را بشناسد و مصلحت بالاتر 
را تشخیص دهد و به زمان خویش نیز آگاهی داشته باشد.

وی لازمه این علم را خرد جمعی دانست و گفت: یک 
فرد یا جمع کوچک نمی تواند به تنهایی مصلحت و هدف 
بزرگ تر را تشخیص دهد و نمی تواند بگوید ما همه چیز 
را می فهمیم؛ بلکه باید پس از مشورت تصمیم گیری شود. 
همانگونه که در آیات قرآن خطاب به پیامبر )ص(، مشورت 
پیش از عزم توصیه شده است و دیدیم که ایشان در جنگ 

خندق با افراد مختلف مشورت کردند.
یادگار امام راحل افزود: اگر حوزه تصمیم گیری ما 
فردی باشد باید با دقت تصمیم بگیریم و اگر حیطه آن یک 
جمع کوچک بود باید با افراد همان جمع مشورت کنیم، 
اما اگر یک کار به حوزه جامعه کشیده شد باید تمام عقل 
جمعی را به کار گرفت، لذا برای شناخت مصلحت بالاتر که 
از عوامل صبراست، باید همگان تدبیر کنند و برای سعادت 

جامعه بیندیشند.
وی »قدرت« را دیگر عنصر موثر در ایجاد صبر برشمرد 
و گفت: انسان ها از لحاظ روحی متفاوت هستند اما می 
توانند از راه بالا بردن توکل به خداوند خودسازی کنند؛ 

لذا انسانهای متوکل امید قوی تر و قدرت بالاتری دارند.
سید حسن خمینی با اشاره به سوء برداشت ها از مفهوم 
توکل تأکید کرد: هنگام توکل خود انسان نیز باید حرکت 
کند و سپس به خدا توکل کند؛ زیرا گاهی در حوادث 
مقصر اصلی را گم می کنیم و دنبال مشکل در جای 

دیگری می گردیم.
وی اتکاء به خدا را شرط اساسی زندگی شیرین و توام با 
توانمندی خواند و تأکید کرد: انسان صبور باید به اوج توکل 

به خدا برسد.
تأکید  با  خمینی  حسن  سید 
مردم«  فهم  به  »اعتماد  موضوع  بر 
امر  این  شد:  یادآور  قدرت،  ایجاد  در 
موجب قدرتمند شدن، امیدوار شدن 
و توانمندی می شود. ما باید باور کنیم 
که نمی توان همه را فریب داد، گرچه 
است دل  کوتاهی ممکن  برای مدت 
بلند مدت  در  اما  بخورد  فریب  مردم 
ممکن نیست و اینگونه نیست که اگر 
صاحبان تریبون های رسا دائما حرف 
خود را بزنند مردم همیشه حرف آنها 

را باور کنند.
وی با نقل این سخن استاد شهید 
مرتضی مطهری که پس از سفر به نوفل 
لوشاتو گفته بودند من چهار ایمان )به 
خدا، هدف، راه و مردم( را در امام دیدم، افزود: اگر روزی 
همه جامعه از کسی رویگردان شد اشکال از اوست و اگر 
اشکال از او نیست باید تلاش کند مردم را مجاب کند و 

قبول کنیم می توان مردم را مجاب کرد.
یادگار امام با اشاره به شکسته شدن انحصار رسانه ای 
در دنیای امروز گفت: در همان زمانی که انحصار رسانه 
ای در اختیار بنی امیه بود ندای خاندان اهل بیت )ع( از 
درون کارزار به گوش مردم رسید و تاکنون هم بلندترین 

صداست.
وی »اعتماد به نفس« را دیگر عامل قدرت برشمرد و 
تصریح کرد: بسیار مهم است که انسان ها مذبذب نباشند؛ 
زیرا گرچه فتح و ظفر ظاهری باعث اقبال و ادبار گروهی 
می شود اما انسان هایی که اعتماد به نفس دارند شخصیت 
محکمی دارند قدرتمندتر هستند و به همین خاطر توان 

صبر بالایی دارند.
سید حسن خمینی عوامل پدیدآورنده صبر را همان 
عوامل ایجاد انقلاب و حرکت در جامعه دانست و گفت: اگر 
دیدیم عواملی که صبر را پدید می آورد غیر از این عوامل 
است؛ نام آن صبر نیست بلکه ضعف و ناتوانی است؛ زیرا 
صبر ریشه در حرکت، امید، نشاط و نگاه به آینده دارد اما 
خون دل خوردن ریشه در نگاه به گذشته، ضعف و ناتوانی.

وی با اشاره به آیه »و لنبلونکم بشی ء من الخوف 
و الجوع و نقص من الاموال و الانفس و الثمرات و بشر 
الصابرین« و روایتی از پیامبر )ص( در خصوص صبر تصریح 
کرد: اگر در جایی مصلحت بر قیام کردن باشد باید قیام 
کرد، اما اگر مصلحت بر سکوت است باید سکوت کنیم؛ اما 
گرفتار توجیهات نشویم زیرا بعضی اوقات مصلحت شخصی 
مان را مصلحت جمعی نام می دهیم. یادگار امام افزود: 
انسان موجود بسیار عجیبی است که گاهی توان کلاه 
گذاشتن بر سر خود را نیز دارد و لذا وقتی به خاطر ترس 
یا طمع جرأت حرکت کردن ندارد می گوید این کار به 

مصلحت نیست!
وی با اشاره به این بیت سعدی که می گوید »هر که را 
خوف و طمع در کار نیست/ از ختا باکش نباشد وز تتار« 
گفت: اگر کسی نسبت به آنچه دارد نترسد و نسبت به 
آنچه ندارد طمع نکند، تبدیل به انسان واقعی می شود، 
البته در همین نقطه هم ممکن است به دلیل نداشتن علم 
کافی، شجاعت کار انسان را خراب کند و از همین رو باید 
به فهم دیگران توجه کند و با مشاوره و شناخت پیش رود 

تا جامعه، جهان و دشمن را بهتر بشناسد.

آیت الله سید حسن خمینی:

گرفتار توجیهات نشویم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,486,000یک مثقال طلا

1,035,600یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,140,000سکه بهار آزاد ی

10,150,000سکه امامی

5,400,000نیم سکه

2,810,000ربع  سکه

1,920,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

 آخرین وضعیت فروش بلیت قطارهای نوروزی

 کوپه ها پرشدند
با گذشت چند هفته از آغاز فرایند پیش خرید بلیت قطارهای نوروزی هرچند بخش قابل 
توجهی از ظرفیت قطارهای مسیر اصلی تکمیل شده اند اما هنوز در بسیاری از محورها امکان 

خرید بلیت وجود دارد.
 براساس آخرین اطلاعات ارائه شده در سامانه های فروش بلیت قطار به نظر می رسد انتخاب 
اصلی مردم در مقایسه با قیمت و کیفیت خدمات ارائه شده به سمت خدمات گرایش پیدا 
کرده تا جایی که در روزهای نخست ظرفیت  بسیاری از قطارهای کوپه ای چهار و شش نفره 

تکمیل شده اند.
با این وجود اما هنوز در بسیاری از مسیرهای اصلی ظرفیت قطارهای اتوبوسی و سالنی باز 
باقی مانده و در صورت مراجعه به این سامانه ها برای بسیاری از روزهای نوروز امکان خرید 
اینترنتی وجود خواهد داشت. براساس بررسی های خبرنگار ایسنا در حال حاضر ظرفیت 
قطارها در مسیرهای اصلی تهران -تبریز  ، تهران-بندرعباس ، تهران-کرمان و تهران -شیراز 
تکمیل شده و تقریبا امکان خرید بلیت برای آنها وجود ندارد. اما در مسیرهای دیگری 
مانند تهران-زاهدان ،  تهران-یزد ، تهران-مشهد امکان خرید بلیت در برخی گزینه های غیر 
کوپه ای وجود دارد. طبق اطلاعات ارائه شده در این سامانه ها همچنان در مسیر تهران- مشهد 
قطارهای پردیس سالنی  ، قطارهای درجه یک و درجه دو اتوبوسی و قطارهای خلیج فارس 
امکان خرید دارند. میانگین قیمت بلیت های باقی مانده نیز از حدود 26 هزار تومان آغاز 
شده و به حدود 95 هزار تومان می رسد. طبق اعلام شرکت راه آهن برای سفرهای نوروزی 
سالن 95 نزدیک به دو میلیون ظرفیت مسافر پذیری در نظر گرفته شده که به نظر می رسد 
تا کنون بخش قابل توجهی از این ظرفیت به فروش رسیده است. طبق اعلام وزارت راه و 
شهرسازی برنامه بلند مدت مدیریت حمل و نقل کشور در سال های آینده حول محور توسعه 
و گسترش نفوذ حمل و نقل ریلی در نظر گرفته خواهدشد و از این رو به نظر می رسد در 

ماه های آینده فضا برای افزایش ظرفیت قطارهای مسافرتی به وجود بیاید. 

بسیاری اقتصاددانان از بزرگترین مشکلات اقتصاد 
ایران، به دولتی بودن آن اشاره می کنند؛  چیزی که 
گفته می شود عامل ایجاد رانت و فساد شده و سخنان 
هفته گذشته وزیر اقتصاد نیز نشان می دهد که برای 
خروج از این وضعیت راه درازی پیش روی اقتصاد 

کشور وجود دارد. 
به گزارش ایسنا، دولتی بودن اقتصاد ایران، همواره 
یکی از مواردی است که بسیاری از اقتصاد دانان از آن 
به عنوان یکی از »مشکلات« ساختاری اقتصاد کشور 

یاد می کنند. 
مشکلی که همیشه گریبان گیر اقتصاد ایران بوده و 
به زعم بسیاری از کارشناسان از تبعات آن نیز می توان 
علاوه بر ناکارآمدی به ایجاد رانت و فساد در برخی 

بخش های اقتصاد کشور اشاره کرد. 
دولت  تصدی گرایانه  اقدامات  واگذاری  موضوع 
دولت  آمدن  کار  روی  زمان  از  بنگاه داری(  )مانند 
یازدهم، همواره مورد تاکید تیم اقتصادی این دولت 
بوده است. این موضوع به ویژه در برنامه های تحولات 
اقتصادی وزیر اقتصاد که سازمان خصوصی سازی در 
زیر مجموعه وزارت خانه متبوع اوست، قابل پی گیری 

است. 
وزیر اقتصاد دولت یازدهم از ابتدای روی کار آمدنش 
همواره تاکید کرده است که برای بازسازی و سامان 
جز  نیست  چاره ای  کشور  اقتصادی  اوضاع  یافتن 
اینکه دولت از فعالیت های تصدی گری دست بکشد 
و وظایف حاکمیتی اش را انجام دهد اتفاقی که به زعم 
او طی سال های قبل دولت یازدهم روند معکوس به 
خود گرفته و دولت به فعالیت های تصدی گری اش 

افزوده است. 
نهم  دولت  دو  در  خصوصی سازی  سازمان  البته 
به  خصوصی سازی  و  می کرد  فعالیت  هم  دهم  و 
طرق مختلف در این دو دولت هم انجام می شد، با 
این همه بسیاری از کارشناسان و فعالان اقتصادی 
معتقدند، خصوصی سازی های انجام شده در زمان آن 
دو دولت به تشکیل بخش خصوصی واقعی کشور 
انجام نشده و برخی آمارها نشان دهنده این است که 

آمار خصوصی سازی واقعی بسیار ناچیز است. 
اتاق  رئیس  نائب  سلطانی،  پدرام  مثلا 
از  ایران، خصوصی سازی واقعی در آن دوره را کمتر 
5 درصد می داند و وزیراقتصاد نیز از آمار خصوصی 

سازی 13 درصدی در آن دوران سخن می گوید. 
بنا بر گفته ی طیب نیا، از زمان روی کار آمدن دولت 

یازدهم، عزم وزارت اقتصاد همواره بر این بوده است که 
این رویه اصلاح شود و خصوصی سازی فقط به بخش 
واقعی اقتصاد صورت گیرد. اقدامی که بسیاری معتقد 
بودند وزارت اقتصاد دوت یازدهم در انجام آن بسیار 

کند عمل می کند. 
چندی پیش محمد مهدی بهکیش، اقتصاد دان، 
در این زمینه گفته است: برخی مسوولان معتقدند 
نمی خواهند مثل مدل دولت قبل عمومی سازی کنند 
و شرکت های شبه دولتی را به وجود آورند ولی دست از 
خصوصی سازی کشیده اند و نمی خواهند کار جدیدی 
صورت دهند. بنابراین خصوصی سازی، محتاطانه و 
با وسواس خاصی صورت می گیرد و تقریبا می شود 
گفت که در برخی مواقع خصوصی سازی متوقف شده 

است. 
شورای  جلسه  در  پیش  چندی  انتقاد  این  البته 
وزیر  توسط  خصوصی  بخش  و  دولت  گفت و گوی 
اقتصاد پاسخ گفته شد و او با انتقاد از دستگاه هایی که 
مقابل خصوصی سازی مانع تراشی می کنند، از موارد 
متعددی مثال زد که مقابل خصوصی سازی های واقعی 

مقاومت شده است و بیان کرد که وزیر اقتصاد قدرت 
مانور ندارد. 

طیب نیا در این جلسه شورای گفت و گوی دولت 
و بخش خصوصی که جزو معدود دفعاتی بود که با 
حضور خبرنگاران برگزار شد، تاکید کرد که در مقابل 
خصوصی سازی به شیوه های قبل به صورت تمام قد 
ایستاده است و اجازه واگذاری به صورت رددیون و 

تهاتر را نمی دهد. 
او تاکید کرد که اگر قرار باشد واگذاری به بخش 
و  و  دیون  رد  برای  یعنی  قبلی  روش  به  خصوصی 
تهاتر انجام شود، ترجیح می دهد وزیر نباشد تا چنین 

افتضاحی به اسم او ثبت نشود. 
"در دوره ای که وزیر هستم به هیچ وجه شاهد 
چنین واگذاری هایی به بخش های غیرواقعی اقتصاد 
به دست من نخواهید بود. همین چند وقت پیش هم 
جلسه سنگینی داشتیم که نپذیرفتم واگذاری مربوطه 
به سرانجام برسد، یعنی ترجیح می دهم وزیر نباشم تا 

این افتضاح به نام من ثبت نشود." 
او همچنین بیان کرد که مفاد قانون به سرانجام 

رسیدن برخی واگذاری ها را تا پایان سال 94 معین 
کرده که اگر انجام نشود باید بابت آن جواب گو باشد 
ولی این واگذاری ها امسال انجام شدنی نیست و باید 
برنامه ریزی  برای واگذاری آن ها  آینده  برای سال 

صورت بگیرد. 
طیب نیا مقاومت مدیران دولتی و نیروهای انسانی را 
از دیگر دلایل به کُندی انجام شدن خصوصی سازی ها 
دانسته و بیان کرده که مقاومت مدیران دولتی در 
حدی است که اکنون چندی است یکی از معادن مهم 
کشور را فروخته ایم ولی هنوز نتوانستیم تمام شرکت 
آن را که پول آن را دریافت کرده ایم به خریدار بدهیم. 
است که هر شرکتی که  بیان کرده  اقتصاد  وزیر 
می خواهد واگذار شود، عده ای برای جلوگیری از این 
کار فشار می آورند؛ به عنوان نمونه وقتی می خواهند 
شرکتی که 20 سال است زیان می دهد را واگذار کنند 
به وزارت اقتصاد گفته می شود این کار را انجام ندهید 
و ما ساختارش را درست می کنیم و به این شکل از 
فهرست بنگاه هایی که باید واگذار شوند، خارج می شود 
و بعد از یک سال معلوم می شود که هیچ اصلاحی در 

ساختار آن بنگاه ها رخ نداده است. 
وظیفه  باید  دولت  که  است  کرده  تاکید  طیب نیا 
اظهار کرده است:  را محول کند و  بنگاه داری خود 
بنگاه های دولتی مرکز فساد و توزیع رانت شده اند 
همچنانکه می بینیم اموال یک بنگاه 32 هزار میلیارد 
ریال قیمت گذاری شده که هر سال زیان می داده و 
زیان انباشته قابل توجهی دارد؛ اما اکنون این بنگاه را 
به بخش خصوصی واگذار کرده ایم که دارد این پول 
را به ما می دهد و بدهی های را نیز پرداخت می کند. 

از  نشست  این  در  اقتصاد  وزیر  ایسنا،   گزارش  به 
»ترجیح  بریده اند«،  را  »نفسم  مانند  تندی  عبارات 
می دهم وزیر نباشم تا این افتضاح به نام من ثبت 
نشود«، »از اختیاراتم استفاده کرده و تمام مدیرانی که 
مانع تراشی می کنند را عزل خواهم کرد«، »بنگاه های 
استفاده  رات شده اند«،  و  فساد  توزیع  مرکز  دولتی 
کرده و چنین بیاناتی بیش از همه چیز دال بر این 
انجام  برای  شدید  مقاومت  وجود  علی رغم  که  بود 
در  مواضعش  از  ندارد  تصمیم  او  خصوصی سازی، 
موضوع انجام واگذاری های واقعی به بخش خصوص 

ولو با صرف زمان طولانی کوتاه بیاید. 
او به طور ضمنی در این نشست تهدید کرد که 
اگر نتواند به اهدافش در انجام خصوصی سازی واقعی 
برسد، زیر با آنچه او »ثبت شدن افتضاح به نامش«، 
خوانده نخواهد رفت و ترجیح می دهد که از سمتش 

کناره گیری کند. 
فارغ از اینکه وزارت اقتصاد در مقطع کنونی چه 
اقداماتی می تواند انجام دهد و مدیران وزارت خانه های 
بیشترین  و ورزش که گفته می شود  نفت، صنعت 
چقدر  دارند  خصوصی سازی  برابر  در  را  مقاومت 
این  در  خصوصی سازی  انجام  مانع  می توانند 
نشان  مسائل  قبیل  این  طرح  شوند،  وزارت خانه ها 
دهنده این است که برای حل مشکل ساختاری دولتی 
بودن اقتصاد ایران، که از آن به عنوان بزرگترین مشکل 
اقتصاد ایران در راه رسیدن به رشد و توسعه اقتصادی 
یاد می شود، راه دراز و پر مانع و مقاومتی وجود دارد. 

مقاومت و موانعی که ممکن است حتی وزیر متولی 
نا  راه  ادامه  امکان  از  را  کشور  در  خصوصی سازی 
امید کرده و او را به آن نقطه برساند که بهتر است 
در شرایطی که نمی تواند خصوصی سازی را به طور 
صحیح پیش ببرد زمام امور را به دست دیگران بسپارد، 
و کاری انجام ندهد! شاید که در چنین شرایطی کاری 
انجام ندادن بهتر از انجام کار به شکل »افتضاح« باشد. 

کدام یک می شکنند؟ وزیر یا اقتصاد دولتی 

افزایش پهنای باند و شبکه انتقال لازمه ی افزایش سرعت 
اینترنت است و امسال پس از وعده های سازمان های مربوط 
به ارتباطات و فناوری اطلاعات، شبکه پهنای باند IP کشور 
به سقف 4000 گیگابیت بر ثانیه رسید و البته این روند باید 

ادامه یابد تا اثرات محسوس آن برای کاربران آشکار شود. 
به گزارش خبرنگار ایسنا،  افزایش ظرفیت پهنای باند برای 
تحقق هدف افزایش سرعت اینترنت، همواره از وعده های 
اطلاعات و همچنین شرکت  فناوری  و  ارتباطات  وزارت 
راستا  این  در  و  است  بوده  کشور  زیرساخت  ارتباطات 
پروژه های مختلفی انجام شده و طراحی هایی صورت گرفته 

که به افزایش پهنای باند نیز منجر شده است. 
از ابتدای به روی کار آمدن دولت یازدهم، یکی از تصمیمات 
این بود که انحصار نسل سوم شکسته و مجوز نسل سوم به 
بالا برای اپراتورها صادر شود که این مساله به وقوع پیوست 
و ورود اپراتورها به عرصه ارائه ی خدمات نسل سه و چهار که 
در گذشته به بهانه تمدید دوره انحصار رایتل محقق نمی شد، 
صورت پذیرفت و البته روند پوشش اپراتورها در تمام کشور 

همچنان ادامه دارد. 
محمود واعظی - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - اوایل 
سال اظهار کرده بود در زمینه توسعه ارتباطات و ICT از 
آنچه که به حوزه وزارت ارتباطات از تامین زیرساخت ها و 
پهنای باند مربوط است، دریغ نخواهد کرد و مخابرات و 

تمام اپراتورها هر چقدر پهنای باند بخواهند در اختیار آنها 
قرار می دهد، اما شرکت مخابرات، مشکلات کیفیت اینترنت 
کاربران را به عدم تامین پهنای باند کافی از سوی شرکت 
شرکت  ادعای  به  و  دانسته  مربوط  زیرساخت  ارتباطات 
ارتباطات زیرساخت مبنی بر عدم محدودیت در واگذاری 

پهنای باند واکنش نشان داده بود. 
در ادامه این کشمکش، شرکت ارتباطات زیرساخت کشور 
ادعای شرکت مخابرات مبنی بر فقدان پهنای باند کافی در 
برخی استانها را رد کرده و با اشاره به بدهی 350 میلیاردی 
شرکت مخابرات ایران به شرکت ارتباطات زیرساخت اظهار 
کرد در ارایه پهنای باند هیچ گونه مشکل و محدودیتی ندارد 
و مدیران این شرکت از ظرفیت های توسعه ای ایجاد شده در 

این بخش آگاهند. 
همچنین در تیرماه سال جاری، پروژه تلاش برای افزایش 
ظرفیت IP کشور تا 1200 گیگابیت بر ثانیه افتتاح شد و 
محمود خسروی - مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت 
- از ایجاد 128 ایستگاه برای نصب تجهیزات پروژه تلاش و 
تحت پوشش درآمدن 100 شهر در قالب این طرح خبر داد. 
پهنای  افزایش  لزوم  بر  همواره  جاری  سال  در  واعظی 
باند تاکید کرد و با بیان اینکه پهنای باند اینترنت داخلی 
در ابتدای دولت تدبیر و امید 620 گیگابیت بر ثانیه بوده 
و به 2400 گیگابیت بر ثانیه رسیده است، از تلاش برای 

رسیدن به پهنای باند 4000 گیگابیت بر ثانیه خبر می داد و 
معتقد بود این روند توسعه ای باید ادامه پیدا کند زیرا شبکه 
ملی اطلاعات و دولت الکترونیک بدون پهنای باند داخل 

امکان پذیر نیست. 
سرانجام در تاریخ 18 بهمن سال جاری، پروژه فجر که 
شامل سه پروژه بزرگ زیرساختی با عنوان های تلاش )2( 
و تجمیع )1( و )2( بود با هدف توسعه پهنای باند شبکه 
زیرساخت در کشور اجرا شد و شرکت ارتباطات زیرساخت 
سرانجام وعده  افزایش ظرفیت پهنای باند تا 4000 گیگابیت 

بر ثانیه را محقق کرد. 
با به انجام رسیدن پروژه تلاش که در ادامه مجموعه ای از 
پروژه های بزرگ ارتباطی کشور با عنوان توسعه لایه انتقال 
شبکه زیرساخت اجرا شد، ظرفیت پهنای باند داخل کشور 
در حوزه انتقال و همچنین با اجرایی شدن پروژه های تجمیع 
در لایه دیتا به عنوان سومین لایه زیرساختی،  ظرفیت های 
ارتباطی برای اجرای پرشتاب سایر طرح های توسعه ای در 
این عرصه فراهم شده و ظرفیت بستری شبکه دیتای کشور 

تا پنج برابر افزایش یافت. 
 800 افزایش  می توان  تلاش،  پروژه  افتتاح  مزایای  از 
گیگابیت بر ثانیه ای شبکه انتقال کشور و رسیدن از 2500 
به 3300 گیگابیت بر ثانیه و افزایش 1600 گیگابیت بر 
ثانیه ای شبکه پهنای باند IP کشور تا رسیدن به سقف 4000 

گیگابیت بر ثانیه اعلام کرد. 
مابین  مرکز   31 ارتباطات  ظرفیت  افزایش  همچنین 
لایه های دسترسی و core به میزان 720 گیگ، افزایش 
3400 گیگابیت ظرفیت در لایه دسترسی شبکه و نوسازی 
 )Gateway(و گیت وی )core( بخشی از تجهیزات لایه کُر

شبکه بخشی از دستاوردهای اجرای این پروژه است. 
وزیر ارتباطات همچنین در شهریور ماه، با اشاره به ظرفیت 
116 گیگابیت بر ثانیه ظرفیت ترانزیت ترافیک بین المللی در 
ابتدای کار دولت تدبیر و امید، از افزایش این رقم به حدود 
558 گیگابیت بر ثانیه خبر داده بود که در حال حاضر این 
ظرفیت در پروژه فجر تا 710 گیگابیت بر ثانیه افزایش یافته 
و همچنین پهنای باند بین المللی در ابتدای کار دولت 72 
گیگابیت بر ثانیه بوده که هم اکنون به 307 گیگابیت بر ثانیه 
رسیده است.  به اعتقاد کارشناسان افزایش پهنای باند، شبکه 
انتقال و شبکه IP و در نهایت بالا بردن ظرفیت شبکه های 
اینترنتی برای افزایش سرعت اینترنت، راه درازی است که 
باید ادامه داشته باشد و سال آینده نیز این روند سیر تکمیل 
خود را طی کند، زیرا با وجود اقدامات صورت گرفته برای 
افزایش ظرفیت و پهنای باند، هنوز هم مشکلات زیادی سر 

راه کاربران وجود دارد و رضایت آنان حاصل نشده است. 

اخیرا بخشنامه ای به شبکه بانکی ابلاغ شد که بیانگر تهدید هکرها و نفوذ آنها به نرم افزارهای 
بانکی تلفن همراه و انجام برداشت های غیرمجاز از حسابها و به تبع آن ایجاد نگرانی سازمان های 
ذیربط در این رابطه است. با این حال بانک مرکزی اعلام کرده که ملاحظات سیستم عامل 

تلفن همراه و امنیت شبکه مخابراتی با وجود اهمیت فروان در اختیار حوزه بانکی نیست. 
به گزارش خبرنگار ایسنا، مسایل امنیتی حوزه بانکی همواره از اهم مسایل حاکم بر این شبکه 
به شمار رفته و وجود برخی نقایص در این این رابطه گاهی موجب زیانهایی برای مشتریان و 
مجموعه شبکه بانکی شده است. موضوعی که البته با وجود اذعان به آن، مسوولیت آن به طور 

کامل از سوی سازمانهای ذیربط پذیرفته شده نیست. 
بعد از اینکه چندی پیش بانکها با هشدار به مشتریان خود اعلام کردند که ایمیل هایی که 
مبنی بر دریافت اطلاعات و تکمیل فرمهای ارائه شده برای آنها ارسال می شود به هیچ عنوان از 
سوی بانکها نیست و می تواند عامل نفوذ به حسابهای مشتریان باشد، اخیرا نیز بانک مرکزی با 

ابلاغ بخشنامه ای به بانکها موضوع را به طور جدی تری مطرح کرده است. 
این در حالی است که در اسفندماه سال جاری بانک مرکزی ضمن ارائه ی بخشنامه ای 
فوری به مدیران عامل بانک ها و موسسات عضو مرکز شتاب تهدید حسابهای بانکی از سوی 
بدافزارهای نفوذ کننده از طریق همراه بانک خبر داده و با اعلام هشدار در رابطه با نفوذ هکرها از 
طریق نرم افزارهای بانکی تلفن همراه نسبت به انجام سرقت از حساب های بانکی وجود شکایات 

در دادسراهای کشور را تایید این موضوع اعلام کرده است. 
حسابها چگونه هک می شوند؟ 

بدافزارها اینگونه عمل می کنند که ابتدا پیامکی حاوی لینک نصب بدافزار برای کاربر ارسال 
می شود و وی پس از دریافت پیامک از طریق کلیک کردن روی لینک اقدام به نصب آن 
می کند. در ادامه بدافزار از نقاط ضعف برنامه همراه بانکی که روی تلفن همراه کاربر وجود دارد 

استفاده کرده و از حساب بانکی وی سرقت می کند. 
همچنین از سویی دیگر عملکرد هکرها به گونه ای است که مانع رسیدن پیامک های 
اطلاع رسانی از واریز و یا برداشت از حساب شخصی که می تواند که نشانگر تراکنش های مالی 

غیرمجاز باشد خواهد شد. 
مسوول امنیت ؟! 

البته بانک مرکزی در این رابطه اعلام کرده که راهکارهای مقابله با تهدید بدافزارهای تلفن 
همراه در حوزه های مختلف از جمله امنیت سیستم عامل، امنیت برنامه های کاربردی تلفن 
همراه، امنیت شبکه مخابراتی و هوشیاری کاربران نهایی قابل بررسی است، اما ملاحظات 
سیستم عامل تلفن همراه و امنیت شبکه مخابراتی با وجود اهمیت فراوان در حوزه کنترل نظام 
بانکی نبوده و با توجه به هزینه بر بودن بکارگیری برخی راهکارهای نوین از جمله ارتقاء امنیت 

بانک نیاز به تحویل مخاطره و هزینه - فایده نیز خواهد بود. 
اظهارت متفاوت درباره امنیت بانکی در حالی است که چندی پیش جلالی - رئیس سازمان 
پدافند غیرعامل - در اظهاراتی درباره امنیت بانکداری الکترونیک، با بیان اینکه »بخش مربوط 
به جرائم در حوزه کار پلیس قرار می گیرد، اما این که چقدر در سامانه های بانکی پایداری 
داریم، موضوع دیگری است«، گفته بود که با توجه به این که بخش زیادی از سامانه های بانکی 
کشور در بانک مرکزی وابسته به سامانه های خارجی است، آسیب پذیری هایی در این زمینه 

وجود دارد. 
رییس سازمان پدافند غیرعامل با بیان اینکه در بانک های کوچکتر، معمولا استفاده از 
سامانه های داخلی مورد توجه قرار گرفته و ما آنها را تحت کنترل داریم گفته بود که با این 
وجود از نظر سازمان آسیب پذیری در بانک مرکزی و در حوزه سامانه های بانکی جدی است 

و باید مورد توجه قرار گیرد. 
با این حال بانک مرکزی این موضوع را چندان نپذیرفته و اعلام کرده بود که از نظر این بانک 
امنیت در حوزه بانکداری الکترونیک وجود دارد و اگر بانکداری الکترونیکی امنیت نداشت، 
چگونه روزی 30 تا 40 میلیون خرید انجام شده و از حساب کسی هم به صورت غیر مجاز 

برداشت نمی شود؟ 
چند توصیه برای مقابله با نفوذ هکرها 

اما با توجه به مسائل موجود در رابطه با امنیت همراه بانک بانک مرکزی با تاکید بر این که 
بدافزارهای نفوذ کننده به نرم افزارهای بانکی تلفن همراه تهدیدی جدی برای کاربران است چند 

توصیه را در این رابطه اعلام کرده که مشتریان ملزم به رعایت آنها خواهند بود. 
اولین موضوع این که مشتریان باید نرم افزارهای همراه بانک را از وب سایت اصلی بانک ها و یا 
منابع قابل اعتماد و مورد تایید بانک دریافت کنند و تا حد ممکن در هنگام اتصال به شبکه های 
بی سیم عمومی از نرم افزارهای همراه بانک استفاده نکنند.  به مشتریان تاکید شده که از کلیک 
کردن برروی لینک ها و یا دریافت فایل های ضمیمه پیام هایی که از اشخاص ناشناس برای آنها 

یا در گروه های دیگر ارسال می شود خودداری و در این رابطه به شدت دقت کنند. 
در عین حال که مشتریان باید از نرم افزارهای ضد بدافزار تلفن همراه که به روزرسانی می شود 
استفاده کرده و از نصب برنامه های کاربردی تلفن همراه که مجوز های بیش از اندازه درخواست 
می کنند، پرهیز کنند.  همچنین باید از فراهم سازی مجوز دسترسی ریشه )Root( در سیستم 

عامل اندروید و یا قید آزاد کردند ) IoS(و دورزدن سازوکارهای امنیتی خودداری کنند. 
مشتری نباید اطلاعات حساس مربوط به حساب بانکی از قبیل رمز کارت، تاریخ انقضاء کارت 
بانکی و رمز دوم را در تلفن همراه ذخیره کند. همچنین تاکید شده که مشتریان باید اطلاع 

حساب هایی که گردش قابل توجه دارند به خدمات همراه جدا خودداری کنند.

اقتصاد ایران در سال 94؛

اینترنت بهتر در گروی پهنای باند عریض تر 

نفوذ هکرها به حساب های بانکی 

نوبخت: 

در صورت تصویب لایحه بودجه به
 دو دوازدهم احتیاجی نیست 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت: در صورت تصویب لایحه بودجه در 
فروردین ماه توسط مجلس احتیاج به اجرای لایحه دو دوازدهم بودجه نخواهیم داشت. 

به گزارش ایرنا، محمدباقر نوبخت در جلسه علنی روز دوشنبه و به عنوان نماینده دولت 
در دفاع از ارائه لایحه دو دوازدهم بودجه سال 95 کل کشور گفت: زمانی که برای معرفی 
اعضای هیات دولت جلسه ای در مجلس تشکیل شد، توافقی صورت گرفت مبنی بر این که 
دولت طبق آیین نامه قبل از 15 آذر هر سال لایحه بودجه را تقدیم مجلس کند که در دو 
سال 93 و 94 لایحه در زمان مقرر تقدیم شد. وی ادامه داد: در بررسی لایحه بودجه سال 
95 برای این که چنین رعایت زمانی صورت گیرد، سازمان مدیریت و برنامه ریزی در آبان 
ماه با همان سیاق که دولت بتواند قبل از 15 آذر لایحه بودجه را به مجلس تقدیم کند، آن 
را تهیه کرد. نوبخت اضافه کرد: همه شما می دانید که در جریان نگارش بودجه باید درآمدها 
از محل نفت، مالیات و اوراق قرضه مشخص شود و یکی از موارد مهم در لایحه پیش بینی 
منابع است اما چون برجام هنوز به نتیجه نرسیده بود و سیاست نظام بر این بود که تا زمانی 
که طرف مقابل به تمامی تعهدات و اقدامات خود پایبند نباشد برجام اجرایی نشود و چون 
فروش نفت به اجرای برجام ربط داشت، لایحه بودجه فردای شبی که برجام به تصویب رسید 
و عملیاتی شد بدون وقفه زمانی توسط رئیس جمهوری به مجلس تقدیم شد. وی با تشکر از 
هیات رئیسه کمیسیون لایحه بودجه که وقت کافی را گذاشتند تا بتوانند قبل از سال جدید 
بودجه را در کمیسیون مصوب کنند، افزود: بلافاصله بعد از ایام انتخابات، جلسات کمیسیون 
تلفیق تشکیل شد و تا امروز بخش مربوط به درآمدها به اتمام رسیده و بخش های هزینه 
ای مورد بررسی قرار می گیرد. معاون رئیس جمهوری گفت: امیدواریم در فروردین ماه این 
لایحه به دولت ابلاغ شود و فکر می کنم حتی اگر تا سه هفته بعد از سال جدید این لایحه به 
صحن بیاید با احتساب این که 10 تا 15 روز بررسی آن در مجلس به طول خواهد انجامید، 
دولت می تواند بدون اجرای دو دوازدهم، لایحه بودجه سال آینده را اجرایی کنیم. نوبخت 
افزود: لایحه دو دوازدهم تقدیمی به مجلس به دولت اجازه می دهد در صورتی که لایحه 
بودجه در دو ماه اول اجرا نشود، بتوانیم دو دوازدهم را اجرا کنیم اما فکر می کنم می توانیم 
بدون اجرای دو دوازدهم، لایحه بودجه سال آینده را اجرایی کنیم. پیش از سخنان نوبخت، 
علی لاریجانی گفت: برای این که دولت در دو ماه اول سال آینده مشکلی در پرداخت حقوق 
کارمندان نداشته باشد باید لایحه دو دوازدهم را به مجلس ارائه می کرد که این کار را کرده 
است و دوستان مساعدتی داشته باشند تا امروز و فردا که مجلس وقت دارد بتوانیم این لایحه 

را به سرانجام برسانیم. 

رئیس بانک مرکزی عراق :

سیستم عابر بانک میان ایران و عراق
 راه اندازی می شود 

رئیس بانک مرکزی عراق با اتصال سیستم های عابر بانک میان ایران و عراق موافقت کرد 
که با راه اندازی این سیستم، از این پس شهروندان دو کشور قادر خواهند بود بصورت مستقیم 

با استفاده از کارت های بانکی، از موجودی خود در سفرهای 
 علی العلاق، رئیس بانک مرکزی عراق در ملاقات اخیر، با پیشنهاد سفیر ایران مبنی بر 

اتصال سیستم های عابر بانک دو کشور موافقت کرده است. 
حسن دانایی فر روز یکشنبه این خبر را به خبرنگار ایرنا داد و گفت، با راه اندازی این سیستم، 
شهروندان ایرانی و عراقی خواهند توانست، از سیستم عابر بانکی که راه اندازی می شود، در 
سفرهای متقابل استفاده کنند و از محل کارت های خود در سفرهای زیارتی و سیاحتی 
برداشت کنند. یکی از مشکلات سفرهای زیارتی بین دو کشور ، بویژه در ایام اربعین حسینی 
که ازخواسته های بسیاری از شهروندان دو کشور بوده است، موضوع نقل و انتقال و حمل 
پول نقد می باشد که با برقراری سیستم عابربانک میان دو کشور، این مشکل برطرف خواهد 
شد.  انتقال پول از طریق عابر بانک همچنین مشکلات بسیاری از شهروندان دو کشور را که 
از خانواده هایشان دور هستند، رفع کرده و ریسک و هزینه نقل و انتقال را برای آنان کاهش 
می دهد.   علی العلاق رئیس بانک مرکزی عراق در دیدار روز یکشنبه با دانایی فر همچنین 
گفته که روابط بانکی دو کشور که به دلیل تحریم های ظالمانه علیه ایران طی چند سال 
گذشته، با موانعی روبه رو شده بود، طی یکی دو روز آینده به حالت عادی بازخواهد گشت 
و کلیه خدمات و همکاری های بین بانکی میان ایران و عراق برقرار خواهد شد.   این مقام 
ارشد بانکی عراق همچنین از توسعه روابط بانکی دو کشور در حوزه های مالی و فنی خبر 
داده است.  قرار است طی روزهای آتی یک هیات بانکی از ایران وارد بغداد شود و مذاکرات در 

خصوص همکاری ها را پی بگیرد.

با موافقت نمایندگان؛ 

کلیات لایحه دو دوازدهم بودجه سال ۹۵ 
تصویب شد 

نمایندگان مجلس با 160 رای مثبت با کلیات لایحه دو دوازدهم بودجه سال 95 موافقت 
کردند.  به گزارش ایلنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی دیروز با تصویب 
کلیات لایحه دو فوریتی دو دوازدهم بودجه سال 95 موافقت کردند.  بر این اساس، ابتدا 
نمایندگان با 159 رای مثبت، موافقت خود را با دو فوریت لایحه دو دوازدهم بودجه سال 
95 اعلام کردند و این درحالی بود که این 13 نفر از نمایندگان به دو فوریت این لایحه رای 
منفی دادند و 5 نفر نیز رای ممتنع دادند.  همچنین در ادامه کلیات این لایحه دو فوریتی نیز 
به رای گذاشته شد که بر این اساس،   نمایندگان با 160 رای مثبت، 9 رای منفی و 5 رای 
ممتنع با تصویب کلیات لایحه دو دوازدهم بودجه سال 95 موافقت کردند.  بنابر اعلام علی 
لاریجانی، در پی تصویب کلیات لایحه دو فوریتی دو دوازدهم بودجه سال 95، این لایحه 
برای بررسی به کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات ارجاع داده شد. این درحالی است که 
در جریان بررسی کلیات این لایحه، هیچ نماینده ای به عنوان مخالف و موافقی سخنرانی نکرد. 
در صورت تصویب نهایی لایحه بودجه دو دوازدهم سال 95، دولت می بایست همانند مدت 

مشابه در سال 94 درخصوص تخصیص بودجه عمل کند.
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افشارزاده:

 پرسپولیسی بودن من صحت ندارد
سرپرست باشگاه استقلال شایعه 
پرسپولیسی بودنش را تکذیب کرد.

بهرام افشارزاده با وجود سال ها 
حضور در ورزش کشور و داشتن 
عناوین مختلف دو سال است که 
در استقلال حضور دارد و اعتقاد 
دارد که حضور در این باشگاه برای 
او تجربه بوده است. افشارزاده در 
آستانه سال جدید گفت وگویی با 
خبرگزاری تسنیم انجام داد که در 

زیر می خوانید:
چطور  شما  برای   94 سال   

گذشت؟
سال راحتی نبود اما با همه مشکلاتی که داشتیم به کمک همکاران آنها را پشت 
سر گذاشتیم. ورزش به خصوص فوتبال خاصیت های خودش را دارد و برخی مواقع 
بحران های لحظه ای ایجاد می کند. امیدوارم در سال جدید همبستگی بین مسئولان، 
ورزشکاران و رسانه ها در آستانه بازی های المپیک به وجود بیاید و این همبستگی 

کاری کند که شاهد موفقیت ورزشکاران باشیم.
 شما با این سن و سال هر روز ورزش می کنید اما برخی می گویند که 

مشکلات باشگاه استقلال شما را پیر کرده است.
به هیچ عنوان پیرم نکرده است. من کارم را انجام می دهم و حضور در استقلال 
هم یک تجربه بود. به نظرم باشگاه ها باید نظم داشته باشند اما هنوز این موضوع در 
باشگاه ها حاکم نیست. باید مشخص شود که منابع مالی از کجا می آید. اینها کمی 
شرایط را سخت کرده بود، وگرنه مسائل فنی مشکلی را ایجاد نکرد. درست است که 
ورزش ابعاد گسترده و علاقه مندان زیادی دارد اما برخی رسانه ها خبرسازی می کنند 

که می تواند پیکره یک تیم و مدیرعامل را بهم بزند.
 آرزوی تان برای سال جدید چیست؟

از همه  المپیک.  ایران در بازی  های  سلامتی، بهروزی و موفقیت تیم های ملی 
درخواست می کنم به فکر سلامتی شان باشند و روزی یک ساعت ورزش کنند یا 

به کوه بروند.
 علی اکبر طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس در دیدار پرسپولیس - 
صبای قم عدد »6« را نشان داد تا برای استقلالی ها کُری بخواند. شما پاسخ 

این کری ها را می دهید؟
به هیچ عنوان چنین کاری نمی کنم. 6 برای سالیان گذشته است و کاری به این 
مسائل نداریم. من و طاهری می رویم اما آنچه می ماند، کری نخواندن و با ادب صحبت 
کردن است. من به هواداران استقلال احترام می گذارم اما به خودم بیشتر احترام 

می گذارم و این کارها را نمی کنم.
 شایعه شده بود که شما در گذشته پرسپولیسی بودید!

این موضوع صحت ندارد. در گذشته در هیچ باشگاهی حضور نداشتم و 11 سال 
قهرمان رشته ژیمناستیک بودم. همیشه تیم های ملی برایم مهم بوده است. زمانی که 
حمید سوریان در المپیک قهرمان کشتی فرنگی شد و طلا گرفت، نتوانستم جلوی 
اشک شوقم را بگیرم. استقلال هم وظیفه ام بود که بیایم و اکنون با این تیم عجین 
شده ام. استقلال باشگاهی است قدمت 75 ساله دارد و آدم های بزرگی در این تیم 

حضور داشته اند.
 چه کسی در این فوتبال شما را اذیت کرد؟

اذیتی نشدم. تنها مسائل پیش بینی نشده اتفاق افتاد که آن هم از تلخ و شیرینی های 
ورزش فوتبال است. من از هیچ کسی ناراحت نیستم.

 کسی از اعضای خانواده تان برای شما کُری می خواند؟
موقعیت من به گونه ای است که کسی کُری نمی خواند!

 فکر می کنید استقلال امسال بتواند قهرمان لیگ برتر شود؟
امیدوارم این اتفاق بیفتد. اگر کادر فنی و بازیکنان دقت کرده بودند، از این همه 
تساوی که کسب کردند، حداقل 18 امتیاز گرفته بودند و می توانستیم از حریفان خیلی 
جلو بیفتیم. بازیکن باید بداند که در چه موقعیتی قرار گرفته است. در بازی با پدیده 

خراسان به راحتی امتیاز از دست دادیم.
 صحبت پایانی؟

از همه رسانه ها تشکر ویژه می کنم. همیشه گفته ام که ما دو بال داریم، یک بال 
ورزش است و بال دیگر رسانه ها. آنها مانند دو بال کبوتر هستند که باید با هم حرکت 

کنند.

برگزاری اولین جشنواره پایان نامه ها و
 رساله های برتر در مورد بازار یابی فوتبال

اولین جشنواره پایان  نامه  ها و رساله های برتر در حیطه بازاریابی فوتبال در پنل تخصصی 
سازمان لیگ فوتبال در نهمین همایش بین المللی تربیت بدنی و علوم ورزشی برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی سازمان لیگ فوتبال ایران، این جشنواره در حضور هیأت رئیسه 
این پنل شامل محمدرضا ساکت مشاور عالی و مدیر بازاریابی سازمان لیگ، دکتر محمد 
خبیری عضو هیأت علمی دانشگاه تهران، دکتر محمد احسانی عضو هیأت علمی دانشگاه 
تربیت مدرس، دکتر علیرضا الهی عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی و دکتر مهدی رسولی 
عضو هیأت علمی پژوهشگاه تربیت بدنی و مشاور بازاریابی سازمان لیگ فوتبال برگزار شد.

همچنین در این پنل تخصصی، کارگاه آموزشی "طراحی عناصر برند باشگاه های ورزشی" 
با حضور مدرسان این کارگاه محمد رضا ساکت و مهدی رسولی با استقبال گسترده ای 
از سوی نمایندگان باشگاه های لیگ برتر و دسته اول فوتبال کشور، اساتید دانشگاه ها و 

دانشجویان مدیریت ورزشی از سراسر کشور روبرو شد.
محمد رضا ساکت در پایان این کارگاه، از برگزاری دوره "تربیت بازاریاب ورزشی" مختص 
مدیران بازاریابی باشگاه ها و دانشجویان بازاریابی ورزشی در سال 95 خبر داد تا از این طریق 

گام مثبتی در جهت ارتقا سطح علمی فوتبال کشور برداشته شود.
لازم به ذکر است که 5 رساله و پایان نامه برتر منتخب در این جشنواره، شامل "طراحی 
مدل جامع کسب و کار مبتنی بر فناوری اطلاعات کارت های تخفیف هواداران و مشتریان 
ورزشی" توسط محسن باقریان، "تدوین الگوی مسئولیت اجتماعی باشگاه های لیگ برتر 
فوتبال ایران" توسط محمدصادق افروزه، "فرایند اثربخش حمایت مالی از لیگ برتر فوتبال 
ایران و ارائه الگو" توسط احمد فلاحی، "طراحی مدل مدیریتی هویت شرکتی باشگاه های 
لیگ برتر فوتبال ایران" توسط رزگار محمدی و "قیمت گذاری بازیکنان فوتبال مبتنی بر 

رویکرد داده کاوی" توسط بنت الهدا خوش بیان ارائه شدند.
همچنین 2 پوستر برتر نیز تحت عنوان " تاثیر هویت برند و نیاز به خود ابرازی بر هم 
هویتی هوادار-تیم و ارزش ویژه برند باشگاه های فوتبال لیگ برتر ایران )ارائه مدلی برای 
تقویت ارزش ویژه برند تیمی (" و " بررسی تعادل رقابتی در لیگ حرفه ای فوتبال ایران و 
لیگ های برتر آسیا" که به ترتیب اثر اکبر جابری و مجید ولی بودند، از سوی هیأت داوری 

انتخاب شدند.

هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا

مچ اندازی نمایندگان ایران و ازبکستان

"اردوی جدید فرصتی برای بازیکنان جوان است"

 کی روش: انتخابات فدراسیون به من ربطی ندارد

آیا سپاهان راه ذوب آهن لیگ سیزدهم را می رود؟

و  سپاهان  تقابل  با  امروز  آسیا،  قهرمانان  لیگ  سوم  هفته 
تراکتورسازی با نمایندگان ازبکستان آغاز می شود.

به گزارش ایسنا، هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا روزهای سه 
شنبه و چهارشنبه هفته جاری برگزار می شود و سه نماینده ایران 
در این مسابقات به مصاف رقبای خود می روند. در نخستین روز 

تراکتورسازی و سپاهان رودرروی رقبای خود قرار می گیرند.
 :C سه شنبه 25 اسفند *گروه

پاختاکور ازبکستان - تراکتورسازی ایران؛ ساعت 15:3۰
نخستین نماینده ایران در این هفته تراکتورسازی است که پس 
از دو پیروزی دلچسب در تبریز و ابوظبی مقابل الجزیره امارات، در 
این هفته برای کسب سومین پیروزی به تاشکند می رود تا مقابل 

پاختاکور بایستد.
شاگردان امیر قلعه نویی پس از چند هفته ضعیف در لیگ برتر 
این روزها بسیار آماده هستند و نتایج درخشانی را به دست آورده اند. 
بازیکنان عمدتا سرباز تراکتور پس از گذشت یک نیم فصل به 
هماهنگی لازم دست یافته اند و یکدست نشان می دهند. آنها در 
آخرین دیدار خود در لیگ برتر در یک بازی پر گل فولاد خوزستان 
را در خانه شکست دادند تا به جمع تیم های مدعی لیگ برتر هم 

ملحق شوند.
تراکتور در حال حاضر شش امتیازی است و بالاتر از الهلال 
عربستان چهار امتیازی و پاختاکور یک امتیازی در رتبه نخست گروه 
C قرار گرفته و پیروزی در این بازی این تیم را در یک قدمی صعود 

از گروه خود قرار می دهد و تقریبا باید امیدوارم به صعود سرخپوشان 
تبریزی باشیم.

دیگر بازی این گروه را نیز، الجزیره و الهلال در امارات برگزار 
می کنند.

گروه A: سپاهان ایران - لوکوموتیو ازبکستان؛ ساعت 16
طلایی پوشان در لیگ برتر عملکرد خوبی نداشتند و در آسیا 
هم متزلزل عمل کرده اند. آنها در دو بازی گذشته خود در لیگ 
قهرمانان آسیا، یک پیروزی و یک شکست مقابل النصر امارات به 
دست آوردند. البته سپاهان در آخرین دیدار خود روز پنج شنبه و در 
دقایق پایانی با یک گل مقابل سیاه جامگان به پیروزی دست یافت 

تا با روحیه بهتری به مصاف نماینده ازبکستان برود.
پیروزی قبلی سپاهان در آسیا در دیدار خانگی به دست آمد که 
آنها از حضور هواداران خود بهره مند بودند. در این بازی هم آنها 
میزبان لوکوموتیو هستند و می توانند پیروزی را به دست بیاورند. 
پیروزی سپاهان مقابل لوکوموتیو، طلایی پوشان را شش امتیازی 

می کند تا شاید به صدر جدول هم صعود کنند.
شاگردان استیماچ به مراتب در آسیا بهتر بازی می کنند و می توان 
انتظار موفقیت مقابل نماینده ازبکستان را داشت. بهترین گلزن 
سپاهان در این بازی ها لوسیانو پریرا دو گله است. در این گروه النصر 
و سپاهان در رتبه نخست قرار دارند و الاتحاد و لوکوموتیو هم در رتبه 
سوم و چهارم هستند. دیگر بازی این گروه را نیز، الاتحاد عربستان 

مقابل النصر برگزار می کند.
چهارشنبه 26 اسفند

 بنیادکار ازبکستان - ذوب آهن ایران؛ ساعت 16
آخرین نماینده ایران در این مسابقات ذوب آهن است که در 

ازبکستان به مصاف بنیادکار می رود. 

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران می گوید اردوی جدید 
فرصت مناسبی برای ارزیابی و بررسی بازیکنان جوان تیم 

خواهد بود.
به گزارش ایسنا، کارلوس کی روش پیش از آغاز اردوی 
جدید تیم ملی در پاسخ به این سوال که دعوت از بازیکنان 
جوان لیگ همه را شگفت زده کرده است، گفت: ما بر 
اساس برنامه و نظراتی که داریم کار را جلو می بریم. البته با 
چالشها و مشکلاتی روبه رو هستیم، مسابقات لیگ قهرمان 

آسیا و بازی بازیکنان لژیونر ادامه دارد. مطمئنا فرصت 
بسیار خوبی است بازیکنان جوانی که در اختیار داریم را از 

نزدیک بررسی و مورد ارزیابی قرار دهیم.
وی افزود: در روز اول سال نو وقفه یک روزه اردو داریم و 
هفته آینده 24 بازیکن به اردوی تیم ملی دعوت می شوند.

کی روش در پاسخ به این سوال که با توجه به بازسازی 
زمین کمپ، برای تمرینات چه زمینی را در نظر گرفته 
اید، گفت: من راجع به اینگونه مسائل مطلع نیستم و دیگر 

دخالتی در اینطور مسائل دارم. ماهها پیش بود که دغدغه و 
مشکلات پیش رو را با ریاست فدراسیون در میان گذاشتم 

و اکنون مطمئن نیستم چه اتفاقی افتاده است.
او در پاسخ به این سوال که فرایند ثبت نام نامزدها در 
انتخابات فدراسیون فوتبال و موضوعات مطرح شده درباره 
کفاشیان، تیم ملی را با توجه به دو بازی آینده با مشکل 
روبه رو نمی کند، گفت: این مسائل به بنده هیچ ربطی 

ندارد و هیچ صحبتی نمی کنم.
کی روش درباره آنالیز از هند و عمان، اظهار کرد: این دو 
بازی به دلیل اهمیت کسب امتیازها برای صعود به عنوان 
تیم نخست بسیار مهم است. استراتژی ما برای کوتاه مدت 
این است که امتیازهای این دو دیدار را بگیریم و همچنین 
این فرصت را به جوانانمان بدهیم که در آینده بتوانند به 

تیم ملی خدمت کنند.
وی افزود: تا زمانی که بنده مسوولیت را دارم طبق روال 
این چند سال استراتژیمان را پیش می بریم و بعد از این دو 

بازی نمی دانم چه اتفاقی می افتد.
کی روش در پاسخ به سوال خبرنگار که این صحبت 
شما استرس ایجاد می کند، گفت: شما از شرایط به خوبی 
بخواهم  دوباره  که  نیست  منطقی  دیگر  و  دارید  اطلاع 
صحبت های قبلی را تکرار کنم. من طبق برنامه ای که داده 
ام کار را ادامه می دهیم و آینده در دست رییس جدید 

خواهد بود و تصمیم می گیرد. 

ناکامی های متوالی سپاهان در لیگ برتر هواداران این تیم و فوتبال دوستان را به یاد 
نتایج بد ذوب آهن در لیگ سیزدهم انداخته است، روندی که اگر متوقف نشود حتما 

نیازمند برنامه سازی جدید برای رهایی از این وضعیت خواهد بود.
به گزارش ایسنا، شرایط نابسامان ذوب آهن در لیگ سیزدهم، این نگرانی را به دل تمامی 
اصفهانی ها انداخته بود که آیا این تیم می تواند در لیگ برتر بماند یا سقوطی تلخ خواهد 
داشت. ذوب آهن در دوران ناکامی خود با تعویض پیاپی مربیان هم نتوانست شوک مثبتی 
به تیم وارد کند و نتیجه های بد این تیم ادامه داشت و در نهایت توانست با مربیگری فیروز 

کریمی از خطر سقوط نجات پیدا کند و خیال اصفهانی ها را راحت کند.
اما این روزها سپاهان گویی حال و هوای آن روزهای ذوب آهن را برای فوتبال دوستان 
اصفهانی زنده کرده است. در ابتدای این فصل، طلایی پوشان با حسین فرکی نتایجی به 
نسبت خوب را گرفتند اما فارغ از نتیجه های نوسانی که همراه با مشکلات و حاشیه هایی 
برای سپاهان بود، دیگر جایی برای فرکی نبود و این مربی استعفا کرد تا شاید سپاهان با 

سرمربی دیگری بتواند رنگ آرامش را به خود ببیند.
پس از استعفای فرکی و آمدن ایگور استیماچ نیز سپاهان با یکی دو بازی خوبی که 
انجام داد، هواداران را امیدوار کرد اما روزهای بد این تیم در لیگ برتر و نتایج ضعیفی که 
علی رغم بازی خوب سپاهان دیده می شود، هنوز هم ادامه دارد، هرچند که برد این هفته 

سپاهان در برابر سیاه جامگان مشهد، مرهمی بر زخم های این تیم بود.
اگر قیاسی بین سپاهان امروز با ذوب آهن لیگ سیزدهم داشته باشیم، می بینیم سپاهان 
به مراتب شرایط بهتری دارد زیرا این تیم بازیکنان بزرگی دارد که به واسطه این بازیکنان، 
هیچ گاه در خطر سقوط قرار نمی گیرد اما چیزی که این روزها به نظر می رسد، ضعف در 
مدیریت باشگاه سپاهان است که شرایط این تیم قدرتمند را تا حد زیادی مشابه شرایط 
ذوب آهن در لیگ سیزدهم کرده است. برای بررسی بیشتر این موضوع و شباهت های 
سپاهان امروز با ذوب آهن لیگ سیزدهم، خبرنگار ایسنا - منطقه اصفهان با محمود 
یزدخواستی و هاشم سلطانی، دو کارشناس فوتبال به گفت وگو پرداخت که در ادامه 

می خوانید:
برخی بازیکنان از شرایط سپاهان سو استفاده کردند

یزدخواستی در این باره اظهار کرد: ذوب آهن در آن زمان ثباتی در مدیریتش دیده 
نمی شد و افراد متعددی در قالب مربی به تیم اضافه شدند و باعث شد تا بازیکنان تمرکز 
کافی برای انجام وظیفه خود را نداشته باشند. وی ادامه داد: برخی مربیان در این تیم 

سبک بازی مستقیم را انتخاب کردند که مورد پسند بازیکنان ذوب آهن نبود.
یزدخواستی بابیان اینکه ذوب آهن بعد از آمدن آذری سروسامان گرفت، تصریح کرد: 
سپاهان امروز تقریباً شرایطی مشابه با ذوب آهن را پیدا کرده و یکی دوسالی است که ثباتی 
در مدیریتش وجود ندارد و متأسفانه برخی بازیکنان از این شرایط استفاده یا سو استفاده 
به کادر فنی و یا نظرات کادر فنی ایراد گرفتند یا مستقیماً دخالت کردند. این کارشناس 
فوتبال ادامه داد: با مدیریت جدیدی که سپاهان به خود دید باعث شد نظرات جدیدی به 
تیم ورود کند و یا به مدیریت باشگاهی تیم اعمال شود و بازیکنان به گروه های مختلفی 
در سپاهان تقسیم شدند که بعضاً این گروه ها توجهشان در کنار تیم به افراد متفاوت است. 
یزدخواستی تصریح کرد: برخی بازیکنان را سرپرست حمایت می کند و برخی دیگر را 
مربیان حمایت می کنند که باعث شده سلیقه های متفاوتی به سپاهان تحمیل شود که 
یکی از این سلیقه ها به آوردن بازیکنان خارجی نه چندان مستعد بر می گردد، بهتر بود 
سپاهان به جای موسایف و ایبرچیچ یک بازیکن خوب در حد پریرا اضافه می کرد تا این 

بازیکن در خط حمله بتواند مکمل خوبی برای پریرا باشد.
کنار گذاشتن عقیلی لزومی نداشت

این کارشناس فوتبال با اشاره به عملکرد نه چندان خوب پادوانی، گفت: ورود پادوانی 
باعث حذف عقیلی شد در صورتی که این کار اصلًا لزومی نداشت. این مجموعه نیروهای 
خارجی سپاهان حدود 40 یا 50 درصد تیم را تشکیل می دهد که باعث شده سپاهان 
اصالت اولیه فوتبالی اش را از خود دور کند. یزدخواستی با بیان اینکه طرفدار عقیلی نیستم، 
اما این بازیکن رهبر خوبی برای سپاهان بود، ادامه داد: الآن پراکندگی در خط دفاعی دیده 
می شود که با وجود زحمتی که کرمی برای تیم می کشد، اما چون کسی نیست که این 

پراکندگی را جمع کند باعث شده در خط دفاعی، این تیم ضعیف عمل کند.
سپاهان در زمین رهبر ندارد

این کارشناس فوتبال با بیان اینکه سپاهان در زمین رهبر ندارد، گفت: عقیلی فشار بر 

روی دفاع را دور می کرد، اما الآن این تیم است که فشار را تحمل می کند.
وی با اشاره به اینکه در جام باشگاه های آسیا بازیکنان خارجی تیم ها بسیار تأثیرگذار 
بوده اند، اضافه کرد: خارجی های سپاهان در حد بازیکنان نیمکت نشین تیم بازی می کنند 
و عدم هماهنگی در خطوط دفاعی که ناشی از تغییر زیاد در این تیم است باعث شده تا 

استحکام خط دفاعی سپاهان از بین برود.
یزدخواستی با بیان اینکه سپاهان در داخل زمین اصلًا بالانس نیست، ادامه داد: در 
بازی برگشت سپاهان برابر النصر وقتی پریرا مهار شد سپاهان به دلیل اینکه بازیکنی در 
حد پریرا نداشت به دنبال دفاع کردن رفت؛ سپاهان باید یک بازنگری کلی نسبت به تمام 
موجودیتی که یک تیم را شامل می شود داشته باشد تا افرادی بیایند که نه بر طبق سلیقه 

شخصی بلکه حرفه ای کار کنند.
برخی ها در سپاهان باید تغییر رفتار دهند یا عوض شوند

وی با بیان اینکه مثلثی در سپاهان و این باشگاه وجود دارد که اگر تغییر افکار ندهند باید 
خودشان عوض شوند، اضافه کرد: متأسفانه سپاهان مدیریت صحیحی در داخل و خارج 
زمین ندارد و نیاز است تا این باشگاه فرد یا افرادی را در خود داشته باشد که تفکراتشان 

به مدیر اسبق این باشگاه که 10 سال در سپاهان بود نزدیک باشد.
یزدخواستی ادامه داد: 50 درصد این تیم خارجی هستند مگر می شود بگوییم که 
سپاهان بضاعت مالی ندارد؟ سپاهان باید مدیری داشته باشد که درست خرج کند، ساکت 
مدیر کاملی بود که توانست به خوبی تیم سپاهان را مدیریت کند و اگر این تیم می خواهد 

از این شرایط خارج شود بهتر است چنین مدیرانی داشته باشد.
سپاهان مشابه ذوب آهن آن زمانی شده که تا سقوط رفت

این کارشناس فوتبال ادامه داد: سپاهان دارد به ذوب آهن آن زمان بر می گردد که در 
حال سقوط بود که می طلبد این تیم با تجربه ای که از ذوب آهن باقی مانده با برنامه ریزی 

صحیحی جایگاهش در جدول را بهبود بخشد.
وی ادامه داد: نباید به بازیکنی بیشتر از باشگاه احترام گذاشت. هم اکنون در تیم سپاهان 
توجهات به صحبت برخی ها شده است در صورتی که حیات سپاهان به باشگاهش است 

و گرنه بازیکنان همانند بازیکنان گذشته همچون من روزی از این تیم خواهند رفت.
بازیکن سالاری برای هر تیمی مضر است

در ادامه هاشم سلطانی گفت: اولین عاملی که وجود دارد به بی ثباتی مدیریتی و بازیکن 
سالاری بر می گردد که اگر در هر تیمی باشد شرایط آن تیم را دگرگون می کند.

وی با بیان اینکه ذوب آهن در زمان "لوکا بوناچیچ"با هزینه ای کم بسته شد، ادامه داد: 
ذوب آهن در نهایت با ثبات مربی گری و حمایتی که از گل محمدی شد توانست دوباره به 

جایگاه اصلی خود باز گردد.
 این کارشناس فوتبال در واکنش به این صحبت که ذوب آهن فشاری از طرف هواداران 
ندارد و شاید نکته مثبت این تیم در آن روزها همین امر برمی گردد، گفت: تمام تیم های 
بزرگ هواداران زیادی دارند و همیشه نیز با حاشیه همراه هستند، اما باشگاه سپاهان باید 
بتواند این مسائل را کنترل کند، اگر نتواند بر این عوامل غلبه کند پس نمی توان گفت 

تیم بزرگی است. 
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تغییر موضع سعودی ها: 

کناره گیری ما به سود ایران تمام می شود
یکی از نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال عربستان تاکید کرد تهدید به کناره گیری 
کردن از لیگ قهرمانان آسیا و دیگر رقابت های بزرگ، تصیمم درستی نیست و این 

اتفاق به سود فوتبال ایران خواهد بود.
به گزارش ایسنا، کنفدراسیون فوتبال آسیا هنوز جواب نهایی خود را درباره اختلاف 

فوتبالی ایران با عربستان اعلام نکرده است. 
سعودی ها اصرار دارند بازی در کشور ثالث برگزار شود. در غیر این صورت از لیگ 

قهرمانان آسیا کناره گیری خواهند کرد.
عماد الصقیر که یکی از نامزدهای انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال عربستان است، 
تاکید کرده کناره گیری از لیگ قهرمانان آسیا و دیگر رقابت ها به سود ایران است و 

نباید فدراسیون فوتبال عربستان چنین موضع گیری های را بر زبان آورد.
او در گفت و گویی که با الریاضیه داشت، اظهار کرد: فدراسیون فوتبال عربستان 
نباید به نامه نگاری به AFC اکتفا کند بلکه باید نشست خصوصی با شیخ سلمان و 

دیگر اعضای کمیته برگزاری رقابت ها داشته باشد.
 باید هرچه سریعتر این موضوع را حل کنیم چون این احتمال بسیار زیاد است که 
ایران با عربستان در انتخابی جام جهانی همگروه شود. نباید اجازه دهیم که با هم در 

یک گروه قرار گیریم.
این نامزد ریاست فدراسیون فوتبال عربستان ادامه داد: عربستان یکی از تیم های 
پر افتخار آسیا در زمینه صعود به جام جهانی است و کناره گیری ما از این رقابت 
به بهانه ایران، تنها به سود آنها خواهد بود. فدراسیون فوتبال عربستان باید با دیگر 
کشورهای عربی نشست برگزار کند تا در صورت مخالفت AFC موضع گیری واحدی 

داشته باشند.

با انصراف تیم پیکان

بانک سرمایه قهرمان لیگ برتر والیبال شد
سازمان لیگ برتر والیبال طی اطلاعیه ای باشگاه بانک سرمایه را به عنوان قهرمان 

بیست و نهمین دوره لیگ برتر والیبال معرفی کرد.
به گزارش ایسنا، سازمان لیگ والیبال طی اطلاعیه اعلام کرد:

ضمن عرض تسلیت به خانواده بزرگ والیبال به علت درگذشت رضا ابراهیمی 
مربی و بازیکن سابق تیم ملی و تیم والیبال پیکان بدین وسیله به اطلاع می رساند 
صبح امروز باشگاه فرهنگی ورزشی پیکان طی نامه ای انصراف خود را از حضور در 
فینال لیگ برتر که قرار بود ساعت 16 روزگذشته در خانه والیبال تهران آغازشود، 

اعلام کرد.
لذا با توجه به نبود زمان کافی برای برگزاری مسابقات در بعد از تعطیلات سال نو و 
عدم امکان آماده نگه داشتن بازیکنان در شرایط مسابقه تا بعد از تعطیلات و همچنین 
آغاز اردوهای فشرده تیم ملی از هشتم فروردین ماه جهت حضور در مسابقات انتخابی 
المپیک، بنابراین تیم بانک سرمایه به عنوان قهرمان و تیم پیکان به عنوان نایب 

قهرمان لیگ برتر والیبال ایران در سال 1394 معرفی می شوند.

چرا مدیر اسبق پرسپولیس بازداشت شد؟
یکی از مدیران اسبق باشگاه پرسپولیس با حضور در دادسرای ویژه جرایم ورزشی و 

با حکم بازپرس پرونده بازداشت شد.
به گزارش ایسنا، ماجرای بازداشت این مقام اسبق باشگاه پرسپولیس به این شرح 
است که "عباس انصاری فرد" در دوره ی مدیریتش در باشگاه تصمیم می گیرد تا 
با سرمایه گذاری در کشور امارات یک آکادمی با نام پرسپولیس راه اندازی کند تا از 
طریق آن علاوه بر درآمدزایی به پرورش استعدادها هم کمک کند، این میان فردی 
به نام »ح.م« که در آن مقطع همکار مدیریتی مدیرعامل باشگاه پرسپولیس بوده با 
سوء استفاده  از موقعیت شغلی اش سهام شرکتی که با سرمایه باشگاه پرسپولیس در 
امارات تاسیس شده را به نام خود ثبت می کند و در ادامه نیز قرارداد همکاری با باشگاه 

پرسپولیس منعقد می کند.
این شرکت در ادامه و پس از اینکه با باشگاه پرسپولیس قطع همکاری کرد از این 
باشگاه به دلیل پرداخت نشدن مطالباتش شکایت می کند و متهم خواهان دریافت 

مبلغ 15 میلیارد تومان خسارت می شود.
موضوع در دادسرا مطرح می شود و پس از اینکه عباس انصاری فرد توضیحاتش 
را در دادسرا ارائه کرد، بازپرس پرونده حکم به بازداشت »ح.م« داده تا پرونده مراحل 

تحقیق خود را طی کند.

با اعلام سایت اخبار فوتبال آسیا

جهانبخش بهترین لژیونر آسیا باقی ماند

علیرضا جهانبخش روند مطلوب خود با پیراهن آلکمار ادامه داد تا برای دومین بار 
پیاپی در سال 2016 به عنوان بهترین لژیونر قاره کهن انتخاب شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از سایت اخبار فوتبال آسیا، در حال حاضر 80 فوتبالیست 
آسیا در قاره اروپا به عنوان لژیونر فعالیت می کنند که تقریبا نیمی از این تعداد در 
لیگ های دسته دو حضور دارند. در مجموع 41 بازیکن در پنج لیگ معتبر انگلیس، 
اسپانیا، آلمان، ایتالیا، فرانسه و هلند فعالیت می کنند که سایت اخبار فوتبال آسیا بعد 
از پایان هر ماه به بررسی عملکرد بازیکنان آسیایی در این پنج لیگ معتبر می پردازد 
و بهترین های قاره  کهن را بر مبنای گل، پاس گل، دقت در پاس و امتیازی که در هر 

مسابقه دریافت می کنند، طبقه بندی می کند.
بعد از آنکه علیرضا جهانبخش در ماه ژانویه به عنوان بهترین لژیونر فوتبال آسیا 
انتخاب شد، در ماه فوریه نیز این بازیکن در صدر فهرست بهترین لژیونر آسیا باقی 
ماند. ستاره ایرانی آلکمار که در ماه ژانویه نیز بهترین بازیکن قاره آسیا در اروپا بود، در 
فوریه بهترین ماه دوران فعالیتش را در این باشگاه سپری کرد و با دریافت امتیاز 7.74 
از 10 برای این ماه، بهترین بازیکن قاره آسیا شد. او در این ماه در تمام بازی های آلکمار 
به میدان رفت و دقت پاس او 70 درصد بود. بهترین بازی جهانبخش در بازی برابر 
هراکلس بود که توانست یک گل و یک پاس گل ثبت کند. بازی خوب او در آن دیدار 

باعث شد به عنوان بهترین بازیکن زمین شناخته شود.
فهرست پنج بازیکن برتر قاره آسیا در اروپا در ماه فوریه به شرح زیر است: 1- علیرضا 
جهانبخش )ایران - آلکمار(2- مایا یوشیدا )ژاپن -ساوتهمپتون(3-هیروشی کیوتاکه 

)ژاپن - هانوفر(4- علی عدنان )عراق - اودینزه(5- کیسوکه هندا )ژاپن - میلان(

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت سوم 
 موجب اجراییه صادره از شعبه 12 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 5/94ج/329 ثبت گردیده له وراث مرحوم سید 
محمد تقی موسوی پور مالک 4 دانگ مشاع از ششدانگ و  علیه محمد اسماعیلی نظر مالک دو دانگ مشاع از ششدانگ مبنی بر فروش 

ششدانگ پلاک ثبتی 10600/612- اصلی ب1 قم و تقسیم وجه بین مالکین مشاع که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده است:
احتراما بازگشت به نامه مورخ 94/9/24 موضوع پرونده 94/ج329/5 در خصوص ارزیابی مجدد یک باب منزل مسکونی واقع در خیابان 

45 متری صدوق، کوچه 43، کوچه محمدی، پلاک 7 و 9 ذیلا گزارش ارزیاب تقدیم حضور می گردد.
الف- مشخصات ثبتی و  عرصه ملک:

ملک مورد ارزیابی به صورت ششدانگ تحت پلاک ثبتی 612 فرعی از 10600 فرعی ذیل شماره 42181، صفحه 467 ، دفتر 268 
به ثبت رسیده و براساس مندرجات سند مالکیت مساحت عرصه 432 متر مربع و حدود آن به شرح ذیل است:

شمالا: به طول 36 متر پی اشتراکی با پلاک 613 فرعی
شرقا: به طول 12 متر پی به  خیابان هشت متری احداثی
جنوبا: به طول 36 متر پی اشتراکی با پلاک 611 فرعی 

غربا: به طول 12 متر پی اشتراکی با پلاک 601 فرعی
ب- مشخصات اعیانی ملک:

در عرصه  موصوف دو طبقه ساختمان مسکونی )زیرزمین و همکف( با سیستم سازه ای دیوار باربر و ستون فلزی احداث شده است. 
زیرزمین مشتمل بر سه اتاق )یکی از اتاقها به صورت مسترروم می باشد(، سالن نشیمن و پذیرایی ، آشپزخانه و سرویس بهداشتی 
مجزاست. کف سالن و اتاقها سرامیک و بدنه تا ارتفاع تقریبی 1/20 متر سنگ شده است . آشپزخانه دارای کابینت mdf می باشد در 

قسمت زیرپله و داخل آشپزخانه انباری احداث گردیده است.

همکف مشتمل بر سه اتاق) یکی از اتاقها بصورت مستر روم می باشد( سالن نشیمن و پذیرایی، آشپزخانه و سرویس بهداشتی مجزا 
است . کف سالن و اتاقها سرامیک و سقف دارای تزیینات گچبری و نور پردازی می باشد آشپزخانه دارای کابینت mdf و یک انباری 
کوچک است در قسمت پاگرد نیز یک سرویس بهداشتی موجود است. نمای خارجی بنا بصورت آجرنما ، کف حیاط سنگ و پشت 
بام دارای دورچینی به ارتفاع تقریبی 1/50 متر است ساختمان دارای شش کولر آبی و یک کولر گازی و همچنین سه انشعاب برق و 

انشعابات آب و گاز می باشد بنا اخیرا بازسازی کلی شده است.
با توجه به مراتب فوق الذکر و همچنین موقعیت و مساحت عرصه و کیفیت بنا ارزش پایه ملک به شرح ذیل برآورد و اعلام می گردد:

1- ارزش عرصه به مساحت 432 متر مربع از قرار هر متر مربع 36/000/000 ریال جمعا 15/552/000/000 ریال
2- ارزش بنای موجود به مساحت تقریبی 508 متر مربع از قرار هر متر مربع به طور متوسط 3/200/000 ریال جمعا1/625/600/000ریال

3- ارزش انشعابات و حیاط سازی جمعا 330/000/000 ریال
جمع ارزش پایه ملک موصوف17/507/600/000) هفده میلیارد و پانصد و هفت میلیون و ششصد هزار( ریال برآورد و اعلام 

می گردد.
که مقرر گردیده پلاک فوق الذکر در تاریخ 1395/01/15 ساعت 9/30 الی 10 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی 
دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از پلاک را 
دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع شده و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد برنده مزایده باید ده 
درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج 

می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی - دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم 



علمی و سلامت

مهم ترین کاربردهای جوش شیرین! 
جوش شیرین کاربردهای زیادی دارد که بسیاری افراد از آن بی خبر هستند و وقتش 

رسیده است که با فواید و کاربردهای این ماده معجزه آسا آشنا شوید.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ جوش شیرین ماده ای ارزان و بسیار 
مفید است و کاربردهای فراوانی دارد. نام تجاری جوش شیرین سدیم بیکربنات، نمک 
طبیعی و فرآوری شده است. جوش شیرین در بدن سبب تعادل میزان اسیدی و قلیایی 
بودن بدن می شود و کربن دی اکسید را از بافت های بدن به سمت ریه ها می راند تا از 
طریق تنفس از بدن خارج شود. جوش شیرین سبب کاهش میزان اسیدی بودن بزاق 

دهان نیز می شود.
به طور کلی، جوش شیرین ماده ای غیر سمی، ارزان، ساینده ای ملایم، خنثی کننده بو 
و تمیزکننده آلودگی و چربی است. در اینجا به برخی از جالب ترین کاربردهای جوش 

شیرین اشاره می کنیم:
جوش شیرین دوای ضد ترشی معده است.

جوش شیرین نوعی عطر طبیعی محسوب می شود.
جوش شیرین سلول های مرده را از روی پوست برطرف می کند.

جوش شیرین حساسیت ها و التهاب های پوستی را درمان می کند.
جوش شیرین دل درد و سوزش سر دل را التیام می بخشد.

جوش شیرین جای نیش حشرات را بهبود می بخشد.
جوش شیرین چربی ها و چسب ها را می زداید.

جوش شیرین هوا را تمیز می کند.
جوش شیرین نفس شما را تازه و خوش بو می کند.

جوش شیرین دندان های شما را برق می اندازد.
جوش شیرین بوی بد موجود در سرویس های بهداشتی را برطرف می کند.

جوش شیرین سبب می شود گل ها مدت زمان بیشتری تازه بمانند.
جوش شیرین مورچه ها را فراری می دهد.

جوش شیرین بهترین ماده برای تمیز کردن لکه های لباس ها است.
جوش شیرین تمیزکننده ای عالی برای مایکروویو و ماشین لباس شویی است.

با استفاده از این ماده طبیعی
 موهایتان را مشکی نگه دارید 

استفاده از رنگ موهای شیمیایی یا گیاهی برای از بین بردن سفیدی موها علاوه بر اینکه 
موقتی است سبب آسیب به مو و پوست سر می شود.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ بهترین روش برای از بین بردن موهای 
سفید و جلوگیری از سفید شدن موها استفاده از روش های طبیعی و خانگی و در عین 

حال ارزان قیمت است.
یکی از قطعی ترین و ارزان ترین و در عین حال موثرترین روش برای از بین بردن موهای 
سفید استفاده از سیب زمینی است. برای این کار کافی است  سیب زمینی را پوست بکنید 
و پوست آن ها را در 2 لیوان آب به مدت 5 دقیقه بجوشانید و زیر گاز را خاموش کنید و به 

مدت 5 دقیقه آن را کنار بگذارید تا خنک شود.
آن را در کاسه ای بریزید و برای خوشبو کردن آن چند قطره روغن یا اسانس رزماری 
یا اسطوخودوس در آن بریزید. سپس مانند همیشه موهایتان را شست وشو دهید و آن 
ترکیب را بر سرتان بریزید و سر و موهایتان را با آن ماساژ دهید؛ خواهید دید که موهای 

سفیدتان ناپدید می شود.

اینگونه کودکان زودتر پوکی استخوان می گیرند 
یک متخصص طب فیزیکی و توانبخشی و فیزیوتراپی بیان کرد: کم تحرکی و استفاده  
نادرست کودکان از تکنولوژی موجب تغییر در هورمون رشد و وجود برخی مشکلات مانند 

پوکی استخوان می شود.
دکتر امیررضا غیثی با اشاره به مشکلات جسمی ناشی از تکنولوژی برای کودکان بیان 
کرد: چه از لحاظ فیزیولوژی و هورمون های بدن و چه از لحاظ الگوی رشد مغزی، جسم 
برای رشد و تکامل به یک روند طبیعی احتیاج دارد که این مسئله با تحرک ایجاد می شود. 
اثرات کم تحرکی روی کودکان تغییر در هورمون ها است. غده ی هیپوفیز دارای سیکل 
ترشح و منشأ اصلی هورمون های بدن است که برای ترشح مناسب به تحرک و  خواب 
مناسب نیازمند است و اگر سیکل فیزیولوژی طبیعی بدن تغییر کند اختلال در هورمون 
رشد ایجاد می شود که باعث افزایش بافت چربی و افزایش وزن و کوتاهی قد کودک 

می شود.
وی افزود: بنابراین با استفاده نامناسب کودکان از تکنولوژی و لوازم الکترونیکی فاجعه ای 

در حال رخ دادن است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه تراکم استخوان و ورود کلسیم به آن به مکانیزم فشاری )مثل 
راه رفتن( احتیاج دارد، تصریح کرد: در صورت کم تحرکی به مرور زمان کودک مبتلا به 

پوکی استخوان خواهد شد که بعد از دوران بلوغ اصلا قابل برگشت نیست.
غیثی بیان کرد: بطور علمی مشاهده نشده که بلوغ زودرس ناشی از استفاده از تکنولوژی 

باشد اما می توان مطرح کرد که منجر به تغییر در هورمون های رشد می شود.
متخصص طب فیزیکی و توانبخشی و فیزیوتراپی خاطر   نشان کرد: در حالت کلی اگر 
بگویند این وسایل الکترونیکی باعث بلوغ زودرس می شود نادرست است و ممکن است فرد 
از همان کودکی بخصوص فرم نشستن در هنگام کار با این لوازم به این مسئله دچار نگردد، 
با رعایت این موضوع )کودک قوز نکند و خیره نشود(. از کودکی می توان از 75 درصد گردن 

دردهای امروز افراد جلوگیری کرد.

قطعی ترین درمان برای خداحافظی با 
جوش های سرسیاه 

جوش های سرسیاه مشکل یا خطری برای سلامتی محسوب نمی شود اما از نظر زیبایی 
جنبه منفی به صورت می دهد.

به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ جوش های سرسیاه همان منافذ 
پوستی باز هستند که با غبار و آلودگی ها پر شده اند و به رنگ سیاه درآمده اند. هنگامی که 
سلول های مرده پوست در معرض هوای اطراف قرار می گیرد، به رنگی سیاه در می آیند. 
البته داشتن این گونه جوش ها مشکل یا خطری برای سلامتی محسوب نمی شود اما از نظر 

زیبایی جنبه منفی به صورت می دهد.
جوش های سرسیاه به طور کلی می توانند بر اثر بروز عوامل زیر بوجود آیند:

تغییرات هورمونی در بدن
استرس

مصرف کافئین
استعمال دخانیات

مصرف مواد غذایی سرخ کرده و قندی
خوابیدن با آرایش

قطعی ترین و سریع ترین درمان برای از بین بردن جوش های سرسیاه بینی تهیه ماسک 
زیر و اعمال آن به صورت است. برای تهیه این ماسک خانگی در ابتدا یک تخم مرغ را 
بردارید و سفیده آن را جدا کنید و آن را با نصف قاشق آب لیمو و 1 قاشق عسل ترکیب 

کنید.
قبل از اینکه آن را به صورتتان بزنید باید منافذ پوستی را از طریق شست وشوی صورت با 
آب گرم باز کنید و آن را کاملا خشک کنید سپس ماسک را به صورت دایره وار به صورتتان 
بزنید و 15 دقیقه بعد آن را با آب گرم بشویید. بعد از آن صورتتان را با آب سرد بشویید 
تا دوباره منافذ آن بسته شود. این کار را به مدت چند هفته یک روز در میان انجام دهید 

و از نتایج آن لذت ببرید.

هیچ وقت موهایتان را این گونه نشویید 
بسیاری از افراد به علت عدم آگاهی موهای خود را به گونه ای می شویند که بیشتر از 

شست وشو به آن آسیب می رسانند.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ اگر شما هم از آن دسته افرادی هستید 
که توجه چندانی به نحوه شست وشوی موی خود نمی کنید، به احتمال زیاد در حال آسیب 
رساندن به موهای خود هستید و دیگر وقتش رسیده است که با افزایش اطلاعات و آگاهی 

روشی درست را برای شست وشوی موهای خود انتخاب کنید.
حمام کردن و شست وشوی بدن و مو یکی از فعالیت هایی است که افراد به طور مداوم 
و مرتب انجام می دهند به همین دلیل اگر این فعالیت ها را با روشی اشتباه انجام دهند در 
طولانی مدت آسیب های فراوانی را به خود وارد می کنند. در اینجا به شما آموزش می دهیم 

که چگونه بدون آسیب به موها آن ها را بشویید.
در ابتدا قبل از اینکه به سرتان شامپو بزنید باید آن ها را با آب خالی شست وشو دهید. 
شست وشوی مو با آب نسبتا داغ سبب می شود کثیفی ها و آلودگی ها بهتر از سرتان زدوده 
شود. اگر موهایتان خیلی بلند است و شست وشوی آن با آب برایتان سخت است بهتر 
است از نرم کننده استفاده کنید. بعد از شست وشوی موهایتان با آب به آن شامپو بزنید. 
لازم نیست که همه قسمت های موهایتان را به شامپو آغشته کنید، تنها کافی است به 
فرق سرتان کمی شامپو بزنید و آن را ماساژ دهید. دیگر لازم نیست چند بار شامپو بزنید و 
شست وشو دهید و همین یک مرتبه کافی است. اگر شما این فرآیند را بارها تکرار کنید به 
موهای خودتان آسیب می زنید. سعی کنید شست وشوی موهایتان را با آب سرد تمام کنید 

زیرا از این طریق موهایتان درخشان و نرم می شود.

5

تیمی از محققان استرالیایی موفق به تولید نازکترین لنز جهان شده اند که به ادعای آنها، 
2000 برابر نازکتر از موی انسان است.

به گزارش سرویس علمی ایسنا، محققان به رهبری یوری لو از دانشگاه ملی استرالیا مدعی 
هستند که اندازه لنز آن ها 6.3 نانومتر است که در مقایسه، کوچکترین لنز قبلی دارای 

ضخامت 50 نانومتری بوده است.
به گفته دانشمندان، این لنز می تواند کاربردهای متحول کننده ای در حوزه های علمی، 
فناوری و بهداشتی داشته باشد و همچنین می توان از آن برای ساخت نمایشگرهای رایانه ای 
قابل خم شدن بهره برد اگرچه لنزهای جدید در حال حاضر توسط شرکت های فناورانه 
آزمایش و پیش ساخت نمایشگرهای تلویزیون و رایانه قابل لوله کردن یا تا کردن ساخته شده 

اما تولید انبوه آن ها با قیمت پائین هنوز محقق نشده است.
لو اظهار کرد: این نوع ماده بهترین کاندید برای نمایشگرهای منعطف آینده به شمار 
می رود. کاربرد دیگر این لنز می تواند آکایه های میکرولنز باشد که از چشم مرکب حشرات 
تقلید می کند.به گفته لو، یک بلور موسوم به "دی سولفید مولیبدن" عنصر اصلی این ماده 
است. محققان با استفاده از یک پرتو یونی، لایه های بلور را بصورت اتم به اتم تراشیده تا 
جسمی با ظاهر گنبدی شکل لنز تولید کنند. آن ها در مرحله اول این فرآیند از نوار چسب 
برای برداشتن تکه ای از بلور استفاده کردند که از آن، محصول نهایی را ساختند.به گفته 
دانشمندان، دستکاری جریان نور در مقیاس اتمی می تواند به کوچک سازی بی سابقه ای در 

ساخت دوربین ها منجر شود. 

بازگرداندن بینایی بوسیله بافت های آزمایشگاهی چشم

مغز چگونه به دوربری واکنش نشان می دهد؟

شناسایی یک گونه ماهی کور جدید در کشور
دانشجوی واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی در 
روند انجام پایان نامه کارشناسی ارشد خود توانست یک گونه 

ماهی کور جدید را شناسایی و نام گذاری کند.
نژاد  فرانک محمدی  ایسنا،  به گزارش سرویس علمی 
چارقوییه، دانشجوی محیط زیست کارشناسی ارشد واحد 
علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی درباره این پروژه گفت: 
در ایران دو گونه ماهی کور در غار لون لرستان وجود دارد که 
 2014 ,.Garra typhlops )Farashi et al( ماهی کور ایرانی
از خانواده کپورسانان )Cyprinidae( و سگ ماهی غارزی 
خانواده  از   1976  ,Paracobitis smithi )Greenwood(
 1998,Balitoridae )Nalbant and Bianco( سگ ماهیان

هستند.
وی ماهی کور ایرانی را از گونه های اندمیک و کمیاب ایران 
دانست و ادامه داد: این گونه در لیست قرمز IUCN در جایگاه 
آسیب پذیر قرار دارد و دامنه پراکنش آن محدود به زیستگاه 

غار لون در استان لرستان، شهرستان خرم آباد است.
محمدی نژاد چارقوییه افزود: محدود بودن پراکنش این 
گونه در منطقه ای کوهستانی و دسترسی مشکل به محل، 
نداشتن ارزش اقتصادی، عدم شناخت کافی از این گونه و 
کم اهمیت بودن گونه های آبزی در بحث حفاظت گونه های 
حیات وحش از جمله عواملی هستند که باعث شده اند در امر 
حفاظت و مدیریت این گونه تاکنون غفلت بسیاری روی دهد.

وی با بیان اینکه در ایران فعالیت های حفاظتی برای حفظ 
جمعیت های حیات وحش و زیستگاه ها، هنوز بصورت سنتی و 
بر اجرای قوانین و مقرارت شکار و صید اتکا دارند، اظهار کرد: 
حفاظت بر این اساس و بدون شناخت از زیست شناسی و 

بوم شناسی گونه ها در کنار مشکلات بسیاری که دارد، موثر 
به نظر نمی رسد.

جایگاه  آنجایی که  از  گفت:  چارقوییه  محمدی نژاد 
سیستماتیک گونه ماهی کور تاکنون با ابهامات بسیاری رو 
 DNA به رو بوده است، رویکردهای نوین علم ژنتیکی نظیر
Barcoding می تواند برطرف کننده بسیاری از این ابهامات 

باشند.
 Hashemzadeh( قبلی  مطالعات  کرد:  تصریح  وی   
Segherloo et al., 2012 ؛Farashi et al., 2014( نشان 
داده که این گونه متعلق به جنس Garra است و جایگاه 

سیستماتیک این گونه به درستی تعیین نشده است.
 محمدی نژاد چارقوییه افزود: در تحقیق مذکور با بررسی 
ژن اینترون S7 هسته که بطور موثری برای درک روابط 
تکاملی بین جمعیت ها و گونه ها استفاده می شود، به شناسایی 

جایگاه سیستماتیک دو فرم مورفولوژیک همبوم گونه ماهی 
کور ایرانی Garra typhlops پرداخته شد. 

از  حاصل  شناخت  با  که  موضوع  این  بر  تاکید  با  وی 
زیست شناسی این گونه می توان سنگ بستری برای مدیریت 
و حفاظت آن فراهم آورد، تصریح کرد: با توجه به نتایج 
تحقیق و فواصل ژنتیکی معنی دار در ژن های هسته، مشخص 
شد این دو فرم مورفولوژیک هم بوم، به دو گونه مجزا تعلق 
داشته که نام های Garra levan و G. typhlops برای این دو 

گونه پیشنهاد شده است.
 بر اساس این گزارش، این پروژه به استاد راهنمایی دکتر 
آزیتا فراشی، استاد مشاوری دکتر محمد کابلی و با همکاری 
رضوی  خراسان  استان  دامپزشکی  کل  اداره  آزمایشگاه 
شهرستان مشهد، دکتر مهران قائمی و دکتر مریم ترابی انجام 

شده است. 

مبارزه با پوسیدگی دندان ها با مصرف یک قرص
تیمی از محققان دانشگاه فلوریدا، سویه جدید از باکتری ها را درون دهان شناسایی کرده اند 

که می تواند در شناسایی باکتری های مضر کمک کند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، محققان مدعی هستند که یافته ها آنها در نهایت می تواند 
به تولید مکمل هایی منجر شود که افراد با مصرف روزانه از پوسیدگی دندان هایشان جلوگیری 
کنند. اگرچه تولید یک داروی پروبیوتیک خوراکی نیازمند تحقیقات بیشتری است اما یک 
موجود کاندید احتمالی برای آن شناسایی شده که سویه ناشناخته ای از باکتری استرپتوکوک 

بوده و اکنون A12 نامیده شده است.
برای حفظ سلامت دهان، محیط آن باید از یک ترکیب شیمیایی نسبتا خنثی برخوردار 
باشد زمانی که محیط درون دندان اسیدی تر می شود، پوسیدگی دندان یا سایر بیماری های 

دهانی می توانند شکل بگیرند.
به گفته محققان، در آن زمان باکتری های روی دندان اسید تولید کرده و این اسید 
باعث از بین رفتن دندان می شود. باکتری A12 از قابلیت بالقوه مبارزه با نوع خاص و مضر 
استرپتوکوک موتانس که قند را به اسید لاکتیک تبدیل کرده و با شرایط اسیدی شدن دهان 

و عامل پوسیدگی دندان مرتبط بوده، برخوردار است.
محققان دریافتند که A12 نه تنها با متابولیزه کردن آرژنین به خنثی کردن اسید در دهان 

کمک کرده بلکه همچنین اغلب باکتری استرپتوکوک موتانس را از بین می برد.
محققان کل ژنوم باکتری A12 را تعیین توالی کردند و قصد دارند این کشف را در ترکیب 
با عوامل دیگری مانند رژیم غذایی و عادات بهداشت دهانی، به ابزاری برای غربالگری افراد در 

معرض خطر بالاتر پوسیده شدن دندان هایشان قرار دهند. 

تولید نازکترین لنز جهان

یک تیم بین المللی از دانشمندان طی یک تلاش بسیار 
مهم و ارزشمند در جهت بازگرداندن بینایی به افراد نابینا 
و پیشرفت هر چه بشتر این فناوری در آینده، از سلول های 
بنیادی انسان برای ساخت لایه های بافت چشم استفاده 

کردند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، این دانشمندان سلول های 
بنیادی بافت چشم انسان را گرفته و از آن برای رشد اجزای 
کره چشم استفاده کردند و سپس این بافتها را در چشم 
یک خرگوش نابینا کاشته و بینایی این موجود را به وی 
بازگرداندند. این محققان از نتایج و یافته های اولیه خود ابراز 
امیدواری کرده و می گویند که این آزمایشات طلیعه ای برای 

استفاده این فناوری در انسان است.
سالهای سال است که تأثیر بالقوه سلول های بنیادی در 
بهبود بینایی بیماران مبتلا به اختلالات دژنراتیو)پیش رونده( 

چشم ثابت شده است.
در سال 2010، دانشمندان موفق به ایجاد اولین شبکیه 

چشم شدند که با سلولهای بنیادی جنینی انسان طراحی 
شده بود . سپس در سال 2012، برای بهبود قدرت بینایی 
دو فرد نابینا از پیوند سلول های شبکیه استفاده شد که این 
سلولها نیز از سلولهای بنیادی جنینی انسان گرفته شده بودند 
اما آنچه که آخرین دستاورد را از دستاوردهای پیشین متمایز 
می کند این است که دانشمندان اوزاکا ژاپن و دانشگاه کاردیف 
بریتانیا قادر به استفاده از سلول های بنیادی انسان برای 
تولیدمثل ماهیت پیچیده کل کره چشم بودند. آنها با استفاده 
از سلول های پرتوان القایی یا سلول هایی که به طور مستقیم 
از سلول های بالغ گرفته شده بود، موفق به کشت سلول های 

متعدد چشم از جمله عدسی ها، قرنیه و ملتحمه شدند.
این دانشمندان با پیوند این بافت ها در یک خرگوش با 
کوری قرنیه، موفق به بازگرداندن بینایی و ترمیم چشم این 
موجود شدند. محققان این تیم بر این باورند که این موفقیت 
می تواند به آزمایش های بالینی پیوند برای بازگرداندن بینایی 

انسانهای نابینا منجر شود. 

اگرچه در حال حاضر دوربری بسیار با واقعیت فاصله دارد اما بررسی چگونگی واکنش احتمالی مغز به آن 
می تواند جالب باشد. متخصصان اعصاب دانشگاه کالیفرنیا در دیویس با انجام آزمایشی، درک کنونی را به چالش 

کشیده اند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، به گفته محققان، ورودی حسی به عنوان عامل اصلی که چگونگی درک انسان 

از فضا را تعیین می کند، برای دهه های متوالی غالب بوده است.
یافته های جدید محققان اکنون این نقطه نظر را به چالش کشیده است. محققان برای این آزمایش، سه بیمار 
مبتلا به صرع را مورد بررسی قرار داده و فعالیت الکتریکی عصب آن ها را با دستگاه الکتروآنسفالوگرام ثبت کردند. 
همزمان این بیماران تحت یک آزمایش واقعیت مجازی دوربری قرار داشتند. چنین اقدامی آن ها را قادر ساخت 
تا چگونگی اجرای حرکات در فضا را بدون تلاش بصری یا حرکتی مستقل تجربه کنند. غلبه و دامنه فعالیت 
نورونی فرکانس پایین در هیپوکامپ که مسؤول جهت  یابی فضایی است، بدون تغییر باقی ماند این امر بدین 
معنی است که فرآیند حسی و حرکتی یک بخش حیاتی برای جهت یابی نیست. محققان با بررسی تعداد نوسانات 
رایج یا حرکات نوسانی در زمان دوربری موفق به شناسایی داده های مکانی شدند که می توانند فاصله دوربری را 
طبقه بندی کنند. نتایج این تحقیق نشان داد که داده های حسی مرتبط با حرکت برای تولید نوسانات فرکانس 

پائین در هپیوکامپ در زمان جهت یابی ضروری نیست. 

7نشانه فروپاشی عصبی
فروپاشی عصبی و یا روانی مشکلی جدی است که طی آن فرد به دلیل استرس بسیار 
شدید نمی تواند به طور معمول کارهای خود را انجام دهد و البته علائم هشداردهنده ی 
عاطفی ، روانی و جسمی نیز به دنبال دارد. اگر شما بیش از یک نشانه را دارید، باید به فکر 

کمک به خود برای رفع استرس های نامعمول باشید.
فروپاشی عصبی یک دوره از بیماری های روحی روانی است که در اثر افسردگی، 

استرس و یا اضطراب شدید رخ می هد. در ایجا 7 نشانه این فروپاشی را بیان می کنیم.
عدم تمرکز

استرس می تواند قدرت مغز شما را با آزاد کردن هورمونی که به تقویت حافظه کمک 
می کند، ارتقا دهد. اما استرس مزمن تمرکز را از شما می گیرد. حتی در طولانی مدت 
استرس شدید می تواند با افزایش تولید کورتیزول، سبب از بین بردن حافظه و یا کاهش 

آن شود.
پرخوری

استرس موجب ترشح هورمون آدرنالین می شود که از انرژی ماهیچه ها برای "مقابله 
یا گریز" استفاده می کند. با تولید زیاد آدرنالین، هورمون کورتیزول آزاد می شود تا انرژی 
از دست رفته را از طریق مواد غذایی جبران کند و این باعث می شود بدن شما به طور 
غیر طبیعی، میل به مواد غذایی چرب و شیرین پیدا کند، در حالیکه آن لحظه واقعا بدن 

نیازی به غذا ندارد.
مشکلات گوارشی

درد معده ، درد شکم، یبوست، نفخ، گاز، اسهال و سندرم روده تحریک پذیر می تواند 
جز علامت های جسمی استرس به حساب آیند. سندروم روده ی تحریک پذیر در پاسخ 

سیستم ایمنی بدن به استرس بروز می یابد. 
بررسی ها نشان داده است که 50 تا 90 درصد از افراد مبتلا به سندرم روده تحریک 

پذیر، یک بیماری روانی مانند افسردگی یا اختلال اضطراب فراگیر دارند. 
شاید بتوان با تسکین روحی تا حدودی از عوارض این بیماری کم کرد.

بی تفاوتی و عدم مراقبت
به عنوان مثال برخی افراد دچار استرس، هیچ توجهی به تمیزی لباسشان ندارند و اگر 
یک لکه مانند لکه قهوه روی لباسشان باشد، آن را نمی شویند. نمی توان اسم این مشکل 
را تنبلی گذاشت، بلکه این یک نوع بی تفاوتی است که دامنگیر افراد دچار استرس بالا 

می شود.
بی حوصلگی ها 

نشستن، ایستادن و راه رفتن های یک فرد استرسی با دیگران فرق می کند. آنها این 
رفتارها را طوری انجام می دهند که ما آن ها را افرادی تنبل خطاب می کنیم. آن ها اغلب 

سر کلاس روی میز لم می دهند و  ....
استشمام غیرعادی بوی بد

اغلب افراد دچار استرس و اضطراب، به طور غیر طبیعی بوی بد را استشمام می کنند 
و یا حتی اگر بوی بدی نیز واقعا وجود داشته باشد تا مدت طولانی و بعد از رفع بوی بد، 

همچنان بینی خود را می گیرند.
جالب است بدانید که شدت بوی بد، شدت اضطراب این افراد را افزایش می دهد.

دل شوره
این دسته از افراد اغلب بی دلیل دچار دل شوره می شوند و اغلب گمان می برند که 

اتفاق بدی رخ خواهد داد و همیشه نگران هستند.

اگر سرتان به کار و خرید و آماده شدن برای عید گرم است 
و نمی توانید غذای کامل تهیه و میل کنید به فکر مصرف 
میان وعده های سالم مغذی باشید. چون زمانی که به سختی 
کار می کنید بدنتان خسته شده و نیاز به کسب انرژی لازم 
دارد. اجازه ندهید شکمتان گرسنه بماند و به سراغ چیپس و 

هله هوله ها هم نروید.
روزهای آخر سال با خرید و کارهای خانه، روزهای شلوغ 
و خسته کننده ای است. متأسفانه در این ایام شلوغ نیز 
خیلی ها یادشان می رود که باید تغذیه ی درستی داشته 
باشند و غذا بخورند. اگر سرتان به کار و خرید و آماده شدن 
برای عید گرم است و نمی توانید غذای کامل تهیه و میل 
کنید به فکر مصرف میان وعده های سالم مغذی باشید. چون 
زمانی که به سختی کار می کنید بدنتان خسته شده و نیاز 
به کسب انرژی لازم دارد. اجازه ندهید شکمتان گرسنه بماند 
و به سراغ چیپس و هله هوله ها هم نروید. در این مطلب چند 

میان وعده ی سالم معرفی می کنیم.
میوه های خشک؛ سیرکننده و مقوی

هله  برای جایگزینی  گزینه  بهترین  میوه های خشک 
هوله های شیرین، پرکالری و بدون ارزش غذایی هستند. 
سیب خشک، خرما، زردآلوی خشک، انجیر، انواع میوه های 
خشک مانند آلبالو خشک و غیره جزو بهترین میان وعده های 
ترش و شیرین هستند که به راحتی شما را سیر می کنند و 
انرژی می دهند. انجیر خشک یک ماده ی غذایی سرشار از 
قند طبیعی است که به شما کمک می کند ساعت ها بدون 
گرسنگی به کارهایتان برسید. تمام این میوه های خشک 
بخصوص زردآلوی خشک و خرما انرژی و ویتامین و مواد 
معدنی خوبی به بدنتان می رسانند. بنابراین اگر وقت برای 
صرف یک غذای کامل ندارید حتماً این میوه های خشک را 

دم دستتان قرار داده و میل کنید.
موز؛ میان وعده ای فوق العاده

موز یک ماده ی غذایی مغذی است که می تواند یک میان 
وعده سالم و طبیعی باشد. مصرف آن بسیار ساده است و 
شما در هر مکان و هر زمان می توانید از این میوه استفاده 
کنید. توصیه می کنیم اگر به خرید می روید حتماً موز در 
کیفتان داشته باشید. این میوه سرشار از قندهای طبیعی 
بوده و انرژی زا است. اگر در منزل هستید می توانید کمی 
کره ی بادام زمینی به آن زده و میل کنید. اگر در چنین 
روزهایی هوس بستنی می کنید می توانید به موز یخ زده 
نیز فکر کنید. چون یک جایگزین مناسب برای بستنی های 

سرشار از قند است.
نارگیل: پرخاصیت و انرژی بخش

نارگیل به دارا بودن خواص انرژی زا شهرت فراوانی دارد. 
نارگیل استفاده  از شیر  از شروع ورزش  ورزشکاران قبل 
می کنند تا از الکترولیت ها و قندهای این میوه بهره مند 
شود. اگر عادت دارید که از بیرون شیر نارگیل تهیه کنید 
حواستان باشد که از انواع بدون قند افزوده خریداری کنید. 
چون خیلی از افراد عادت دارند به این نوشیدنی قند اضافه 
می کنند تا نوشیدنی خوش طعمی دست مشتری بدهند. 
مصرف گوشت این میوه نیز بسیار سیر کننده است و یک 

میان وعده ی کامل و سالم محسوب می شود.
تخمه ی آفتابگردان: سرگرمی و انرژی

درست است که خیلی از ما تخمه را زمان تماشای فیلم 
مصرف می کنیم. اما در این روزهای شلوغ گاهی دست از 
کار بکشید و یک مشت تخمه بشکنید. تخمه ی آفتابگردان 
به راحتی شما را سیر می کند و انرژی زیادی برایتان به 
همراه دارد. این تخمه ها حاوی چربی های سالم و آنتی 
اکسیدان های زیادی هستند. در واقع می توان تخمه ی 

آفتابگردان را منبع چربی های اشباع نشده بدانید. البته بهتر 
است از تخمه های کم نمک استفاده کنید.

توت فرنگی: خوش آب و رنگ و انرژی بخش
امروزه در هر فصلی می توانید توت فرنگی خریداری کرده 
و میل کنید. این میوه قرمز و خوشرنگ ترش و شیرین 
حاوی فیبرهای محلول در آب است و با مصرف چند عدد از 
آن به خوبی احساس سیری خواهید کرد. توت فرنگی علاوه 
بر فیبر حاوی مواد مغذی زیادی نیز هست. قندهای طبیعی 

موجود در این میوه طعم شیرینی به این میوه می دهد.
کرفس و کره ی بادام زمینی

کرفس یک ماده ی غذایی کم کالری و در عین حال سیر 
کننده است. می توانید این سبزی پرخاصیت را خرد کرده 
و روی میز قرار دهید و میل کنید. می توانید روی کرفس 
تان کمی کره ی بادام زمینی بزنید تا طعم جدیدی پیدا 
کند. ترکیب آن با کشمش نیز انرژی بیشتری به شما خواهد 
داد. کره ی بادام زمینی سرشار از روغن انرژی زا است که 

خستگی بعد از ظهر را از بین می برد.
ماست یک میان وعده ی سالم و بی نظیر

کافی است یکبار امتحان کنید. ماست یک میان وعده ی 
فوق العاده است. البته بهتر است مقداری خیار یا کمی نعنای 
خشک داخل آن ریخته و میل کنید. بهتر است ماست یونانی 
انتخاب کنید. این ماست حاوی میزان زیادی پروتئین است 

که شما را به مدت طولانی سیر نگه می دارد.

 سبزیجات و هوموس
هوموس یک اسنک خوشمزه و سالم است که خوشبختانه 
در حال شهرت گرفتن است. هوموس از ترکیب نخود، کنجد 
و ادویه ها تشکیل می شود. حتماً می دانید که نخود سرشار 
از فیبرهای محلول در آب، کربوهیدرات ها و پروتئین ها است. 
نصف فنجان هوموس حدود 6 گرم پروتئین به بدن می 
رساند و با مصرف آن 200 کالری نصیبتان می شود. توصیه 
می کنیم هوموس را با سبزیجات میل کنید. سبزیجاتی 
مانند فلفل دلمه ای قرمز که سرشار از قند و فیبر گیاهی 
است به همراه این میان وعده انرژی خوبی به شما خواهند 

داد.
هندوانه: دوستدار بدن و سلامتی

این روزها هندوانه نیز مانند توت فرنگی زیاد در بازار میوه 
و تره بار دیده می شود. این میوه ی خوشمزه و پرطرفدار 
سرشار از آب و همچنین فیبرهای غذایی است که به خوبی 
آب بدن را تأمین کرده و شما را مدت زمان طولانی سیر 
نگه می دارد. هندوانه سرشار از قندهای طبیعی است که 
انرژی زیادی به بدن می دهند و شما را سرحال می آورند. 
اگر وقت تهیه ی غذا را ندارید می توانید از هندوانه به عنوان 
میان وعده استفاده کنید. می توانید کمی آب لیموترش یا 
زنجبیل به آن زده و طعم جدیدی را تجربه کنید. همچنین 
می توانید مقداری از آن را در جایخی قرار دهید تا بستنی 

هندوانه ای داشته باشید.
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اجتماعی 6

مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم :

سیما و منظر شهری بهسازی می شود
مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از تشکیل کمیته های فنی و اجرایی سازمان 

زیباسازی برای استقبال از نوروز خبر داد. 
وحید وزیری راد با اشاره به اقدامات سازمان زیباسازی شهرداری به مناسبت ایام نوروز 
اظهار کرد: سازمان زیباسازی شهرداری قم با تمام امکانات و ظرفیت به استقبال بهار و 
پذیرایی از زائران حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران و 
مسافران نوروزی می رود.       وی خاطرنشان کرد: این سازمان موضوع پذیرایی زائران را به 
صورت اعتقادی از وظایف ذاتی خود می داند، همگام با تحویل سال جدید و همزمان با آغاز 
تعطیلات نوروزی سفرهای زیادی در کشور صورت می پذیرد، زیرا مسافرت و انجام سفر 
در فرهنگ ما ایرانیان از دیرباز جایگاه ویژه ای داشته است. مدیر عامل سازمان زیباسازی 
شهرداری قم با اشاره به تشکیل کمیته های فنی و اجرایی سازمان زیباسازی گفت: این 
سازمان اقدامات متعددی در زمینه آماده سازی بصری شهر قم برای ورود زائران و مجاوران 
از جمله تغییر در سیمای شهری، رنگ آمیزی مبلمان شهری و جداول انهار سطح شهر و 
آذین بندی و چراغانی و ساخت المان های مناسبتی در سطح شهر مقدس قم انجام داده 
است. وی به برنامه ریزی برای فعالیت های پیش بینی شده متناسب با ایام نوروز و به منظور 
ارائه خدمات هر چه بیشتر به زائران و مسافران نوروزی اشاره کرد و افزود: همکاری و تعامل 
با ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم از رئوس برنامه های این سازمان بوده 
است و همچنین باتوجه به اهمیت شهرداری قم می توان به طرح های فرهنگی و اجتماعی 
با محوریت الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت، ترویج ارزش های اسلامی، نماز و فرهنگ ایثار 

و شهادت با تکیه بر فرهنگ بومی شهر مقدس قم با ابعاد اقتصادی و مذهبی اشاره کرد.
وزیری راد ساماندهی بنرهای سطح شهر را از اقدامات دیگر برشمرد و افزود: بهسازی 
سیما و منظر شهری از برنامه های مهم سازمان است که سعی می شود با نورپردازی و 
استفاده از المان های شهری این موضوع را گسترش داده و فضای مناسب را برای نشاط 

معنوی و روحی مردم به ارمغان آوریم.

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم :

طرح استقبال از بهار تا ۱۵ فروردین ادامه داردد
مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه اجرای طرح 
استقبال از بهار شهرداری قم تا 15 فروردین سال 95 برگزار می گردد از برپایی ستادهای 

اطلاع رسانی در نقاط مختلف شهر قم در ایام نوروز خبرداد. 
سیدمحسن میرهادی با اشاره به برنامه های شهرداری در آستانه عید نوروز، اظهار داشت: 
طرح استقبال از بهار از مدت ها قبل در برنامه های شهرداری تدوین شده است که معاونت 

خدمات شهری و امور اجتماعی نقش محوری این طرح را بر عهده دارد.
مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه این طرح از 
ابتدای بهمن ماه اجرایی شده است، افزود: ایستگاه های تأمین ارزاق مردم در ایام نوروز هم 
در سطح شهر قم دایر می شود. وی با اشاره به برپایی چادرهای عرضه سبزه و ماهی قرمز 
سفره هفت سین در سطح شهر، خاطرنشان کرد: این مراکز زیر نظر کمیته تأمین ارزاق 
و مایحتاج مردمی شهر قم در ایام نوروز ساماندهی شده است. میرهادی عنوان کرد: طرح 
استقبال از بهار از اول بهمن ماه آغاز شده و تا 15 فروردین ادامه می یابد، تصریح کرد: بهبود 
سیما و منظر شهری در این ایام از عواملی بوده است که مورد توجه شهرداری قرار داشته و 
اقدامات لازم در این مورد از جمله تجدید رنگ جداول و پاکسازی معابر و خیابان ها در حال 
انجام است. مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه در طرح 
استقبال از بهار به ارتقا سطح بهداشت عمومی نیز پرداخته می شود، تصریح کرد: کمیته 
اطلاع رسانی هم در طرح استقبال از بهار تشکیل شده است که علاوه بر اطلاع رسانی به 
مردم و ارائه خدمات در این زمینه وظیفه ارزیابی عملکرد و نظرسنجی ازمردم و ابلاغ ها 
به سازمان ها و نهادهای ذی ربط را برعهده دارند.وی افزود: فعالیت های خدماتی و اطلاع 
رسانی در استقبال از بهار از 25 اسفندماه آغاز می شود و ستادهای مختلفی به این منظور 

در نقاط مختلف شهر از جمله در شهرداری های مناطق مستقر می شوند.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد:

اهدا ماهی زینتی در ازای دریافت زباله خشک 
به شهروندان قمی

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اینکه اقدامات لازم برای 
بهبود سیما و منظر شهری در آستانه نوروز صورت گرفته است، گفت: شهرداری قم در ازای 

دریافت زباله خشک به شهروندان قمی ماهی زینتی اهدا می کند. 
سید عبدالله میرابراهیمی ، با اشاره به برنامه های سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
به مناسبت ایام نوروز و طرح استقبال از بهار اظهار داشت: به منظور بهسازی و بهبود سیما 
و منظر شهر قم اقدامات لازم صورت گرفته است. سرپرست سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم با بیان اینکه پاکسازی محورهای اصلی سطح شهر آغاز شده و تا پایان سال 
94 صورت می گیرد، افزود: نخاله های ساختمانی و ضایعات شهری در راستای استقبال از 
زائران نوروزی از سطح شهر پاکسازی شده اند تا شهر قم با محیطی پاکیزه و منظری زیبا به 
استقبال زائران نوروزی رود. وی از ساخت 8 انیمیشن و کیلیپ مرتبط با فرهنگ شهروندی 
خبر داد و خاطرنشان کرد: این نماهنگ ها در شبکه های مجازی منتشر شده و برنامه ای 
وجود دارد که در ایام نوروز و با نصب آنتن های وایفای در بوستان های سطح شهر نیز منتشر 
شود. میرابراهیمی با اشاره به اجرای طرح احسان ماندگار در آستانه عید نوروز، تاکید کرد: 
این طرح به مدت یک ماه از 22 بهمن ماه تا 22 اسفند در قم برگزار شد و در جریان آن 
مردم توانستند وسایل بلااستفاده خود را با همیاری سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
و بهزیستی به خانواده های نیازمند اهدا کنند. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم با بیان اینکه طرح نمایشگاه های زیباترین سفره های هفت سین با اقلام بازیافتی از دیگر 
برنامه های سازمان مدیریت پسماند در آستانه نوروز است، خاطرنشان کرد: همزمان با هفته 
منابع طبیعی و با هدف گسترش فضای سبز شهری نیز در ازای دریافت زباله خشک به 
شهروندان قمی نهال اهدا شد و تا عید نوروز هم به ازای دریافت زباله های خشک ماهی قرمز 

سفره هفت سین اهدا می شود.

مدیر عامل سازمان شهرداری قم  خبرداد:

اختصاص ۱۹۰ دستگاه تاکسی
 جهت سرویس دهی در مسیر آرامستان ها 

مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از تعیین هفت ایستگاه 
تاکسی در مسیر آرامستان ها برای پنجشنبه آخر سال خبر داد. 

مرتضی عزتی با اشاره به اقدامات در نظر گرفته شده برای پنجشنبه آخر سال اظهار 
کرد: چهار مقصد شامل آرامستان بهشت معصومه، بقیع، گلزار شهدا و وادی السلام 
زیرپوشش خدمات تاکسیرانی قرار می گیرد که برای این منظور هفت ایستگاه و در مجموع 
190 دستگاه تاکسی پیش بینی شده است. وی خاطرنشان کرد: میدان شهید مطهری 
دو ایستگاه، خیابان ارم تقاطع چهارمردان دو ایستگاه، ابتدای بلوار امام موسی صدر یك 
ایستگاه، عوارضی کاشان یك ایستگاه و عوارضی قم تهران یك ایستگاه از جمله ایستگاه های 
پیش بینی شده است. مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با 
بیان اینکه در مجموع 23 گشت خودرویی بر عملکرد تاکسی ها نظارت و کنترل دارند، 
گفت: 200 دستگاه تاکسی  بیسیم آماده باش هستند که شماره تلفن های 1838، 1829، 
1833، 1838، 133 و 21000 برای آنها تعیین شده است. وی با بیان اینکه مجموعاً 
500 دستگاه تاکسی در مسیر دسترسی به آرامستان ها پیش بینی شده که به جز 5 هزار و 
700 دستگاه تاکسی فعال در همه مسیرها است، عنوان کرد: در محوطه آرامستان بهشت 
معصومه نیز یك اکیپ سیار برای کنترل تاکسی هایی که باید در آن بخش خدمات دهند، 
استقرار دارند تا در صورت کمبود برای تاکسی هماهنگی بیشتر را انجام دهند. عزتی یادآور 
شد: اگر شهروندان پیشنهاد و انتقادی داشته باشند، می توانند با شماره تلفن 36628800 

یا پیامك 30005133 تماس حاصل کنند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم :

بسته های فرهنگی در میان مسافران نوروزی 
توزیع می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم با اشاره به اینکه شهرداری 
به توزیع بسته های فرهنگی در میان زائران در ایام نوروز اقدام می کند، گفت: برگزاری 

نمایشگاه ها و مشاوره های فرهنگی و مذهبی از برنامه های نوروزی شهرداری است. 
سیدرسول موسوی نژادیان ، با اشاره به برنامه های سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی 
شهرداری قم در آستانه عید نوروز اظهار داشت: امسال برنامه های تور قم گردی از سوی 
شهرداری قم ترتیب داده شده است. موسوی نژادیان بیان کرد: بسته های فرهنگی هم به 
زائران نوروزی اهدا می شود که حاوی محصولات فرهنگی و بروشورهایی راهنمای زائر و 
کتابچه های فرهنگ شهروندی و نشریه هایی با موضوع پسماند و سد معبر است که در 
اختیار شهروندان قرار می گیرد. مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم 
با بیان اینکه به دنبال این هستیم که برای زائران نوروزی در استان قم خاطره ای خوش را 
رقم بزنیم، افزود: نماز جماعت نیز در ایام نوروز در بوستان های گوناگون شهر قم اقامه خواهد 
شد.  وی عنوان کرد: اجرای برنامه های فرهنگی و سرگرمی در ایام نوروز در بوستان های 
شهر از جمله برنامه هایی است که سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم ترتیب 
داده است. موسوی نژادیان با اشاره به اینکه نمایشگاه هایی در بوستان های مختلف شهر قم 
در این ایام دایر خواهد شد، افزود: مشاوره های دینی و مذهبی و اجرای برنامه های مرتبط با 

فرهنگ شهروندی از جمله برنامه های این سازمان در ایام نوروزی است.

آماده باش صد در صدی آتش نشانی قم در 
چهارشنبه آخر سال

مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از آمادگی کامل 
500 نیروی آتش نشانی در چهارشنبه آخر سال خبر داد.  عباس جعفری با اشاره به 
آماده باش کامل نیروهای آتش نشانی در چهارشنبه آخر سال اظهار کرد: 60 خودروی 
آتش نشانی به همراه 5 موتورسیکلت حاوی دستگاه های خاموش کننده در اختیار نیروهای 
آتش نشانی قرار دارد. وی خاطر نشان کرد: در حال حاضر 500 نیرو در حال آماده باش بوده 
و به  طور سه شیفت تا پایان تعطیلات در حال خدمت رسانی به شهروندان هستند. مدیر 
عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از تمهیدات ویژه این سازمان برای 
چهارشنبه آخر سال خبر داد و گفت: از هفته گذشته 3 هزار پوستر حاوی نکات ایمنی 
در سطح مدارس توزیع شد که نیروهای آتش نشانی نیز به توزیع آنها در بعضی مدارس 
پرداختند. وی خاطرنشان کرد: از طریق تلویزیون شهری ابتدای بلوار شهید صدوقی نیز 
به پخش تیزر در خصوص توصیه های ایمنی مراسم چهارشنبه آخر سال اقدام شده است. 
جعفری با بیان اینکه نیروهای بسیجی برای چهارشنبه آخر سال آموزش دیده اند، تصریح 
کرد: آموزش نیروهای بسیجی پایگاه ها به منظور حضور در مراسم چهارشنبه آخرسال و نیز 
اطفا حریق به وسیله وسایل موجود در اختیارشان، انجام شده  است. وی خاطر نشان کرد: 
به دلیل تجربه تلخ سال های گذشته، از استقرار ماشین های عملیاتی در خیابان ها معذوریم 
اما در صورت بروز حادثه نیروهای آتش نشانی به سرعت و با هماهنگی نیروی انتظامی 
در محل حضور می یابند. مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
خواستار توجه بیشتر مردم به حوادث چهارشنبه آخر سال شد و اظهار کرد: از مردم 

می خواهیم درصورت بروز آتش سوزی های جزئی، به اطفا آتش بپردازند.

پاتک شبانه پلیس غرب استان تهران
 به اراذل و اوباش 

و  به عملیات شب گذشته  اشاره  با  تهران  استان  ویژه غرب  انتظامی  فرمانده 
دستگیری تعداد زیادی اوباش گفت: پلیس با هرگونه اخلال در نظم و امنیت عمومی 

با اقتدار برخورد می کند و اجازه جولان به اراذل و اوباش را نخواهد داد. 
  سردار محسن خانچرلی  در مصاحبه با خبرنگاران و رسانه های خبری با بیان این 
که مطالبات مردمی و انتظار مسئولان در خصوص امنیت اجتماعی با قدرت بیش 
از پیش از سوی پلیس استان پیگیری می شود، گفت: با اجرای طرح های امنیت 
اجتماعی در غرب استان تهران با هماهنگی صورت گرفته با مقام قضائی، شناسایی 
اراذل و اوباش که با اقدامات ایذائی برای مردم مزاحمت ایجاد می کردند در دستور 
کار پلیس قرار گرفت.  وی گفت: با در دسترس بودن سوابق موجود و پیگیری های 
صورت گرفته، محل اختفای این افراد شناسایی شد و تیم های عملیاتی پلیس غرب 

استان تهران در عملیات شب گذشته تعداد زیادی از این افراد را دستگیر کردند. 
سردار خانچرلی با اشاره به این که براساس درخواست شهروندان غرب استان 
تهران، اجرای طرح های امنیت اجتماعی به طور مستمر و جدی اجرا می شود، گفت: 
با هماهنگی های انجام شده با مقام قضائی، تمامی متهمان پس از تکمیل پرونده به 
دادسرا معرفی شدند تا به جرایم آنها رسیدگی شود.  این مقام ارشد انتظامی با اشاره 
به این مطلب که اراذل و اوباش دستگیر شده توسط کلانتری ها و پلیس امنیت 
عمومی این فرماندهی تحت کنترل هستند، گفت: توجه به خواسته ها و مطالبات 
مردم و پیگیری جدی آنها مورد تاکید خدمتگزاران مردم در مجموعه پلیس غرب 
استان تهران است.  فرمانده انتظامی ویژه غرب استان تهران در پایان با ارزیابی مثبت 
از بازخورد طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی با محوریت محله محوری تاکید کرد: 
ایجاد جو روانی امنیت و آرامش در جامعه در گرو تلاش مضاعف دستگاه قضائی و 
انتظامیست که در این میان، ناجا همواره پیشگام تامین امنیت در سطح جامعه است 

که نتایج آن در یافته های پروژه نظرسنجی صورت گرفته مشهود است.

   سرپرست دادسرای امور جنایی تهران با اشاره به این مطلب که براساس اعلام نظر 
سازمان هواپیمایی کشور علت سانحه هواپیمای ایران 140 خرابی موتور بوده است گفت: 

روند رسیدگی قضایی به این پرونده آغاز شد. 
قاضی محمد شهریاری سرپرست دادسرای امور جنایی تهران در گفت وگو با خبرنگار 
قضایی فارس، گفت: در سوانح هواپیی دو کار صورت می گیرد ابتدا بررسی های فنی برای 

مشخص شدن علت وقوع حادثه و سپس رسیدگی  های قضایی.
وی افزود: در این پرونده بیش از 500 روز اعلام نظر مسئولان سازمان هواپیمایی و 
کمیسیون هوای به طول کشید اما سرانجام مشخص شد که این حادثه به دلیل خرابی 

موتور هواپیما رخ داده است.
سرپرست دادسرای امور جنایی گفت: به این ترتیب مشخص شد که علت وقوع حادثه یک 
پدیده انسانی یعنی اشتباه خلبان و خدمه نبوده است.قاضی شهریاری تصریح کرد: به این 

ترتیب باید از این به بعد میزان تقصیر و قصور افراد و سازمان هایی مورد بررسی قرار گیرد که 
باید پیش از پرواز هواپیما را به درستی مورد بررسی قرار می دادند.

وی خاطرنشان کرد: بنده از سوی رئیس قوه قضاییه ابلاغ ویژه برای رسیدگی به این پرونده 
دارم و به این ترتیب باید از این پس از یک پرسه قضایی بررسی های لازم صورت گیرد.

سرپرست دادسرای ویژه جرائم جنایی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است در مسیر 
رسیدگی به این پرونده فرد یا افرادی دستگیر شوند گفت: این احتمال که فرد یا افرادی 
دستگیر و بازداشت شوند وجود دارد اما هدف ما بیشتر در این پرونده ها افزایش پیشگیری 
از وقوع این حوادث است.در ساعت 9:30 روز یکشنبه 19 مرداد یک فرورند هواپیمای 
آنتونوف-140، ایران 140، متعلق به شرکت سپاهان ایر )هواپیمایی هسا( که حامل 48 
مسافر و خدمه بود، از تهران به مقصد طبس، از فرودگاه مهرآباد بلند شد و چند دقیقه پس 

از بلند شدن از باند، در بلوار شیشه مینا واقع در غرب تهران سقوط کرد.

احتمال بازداشت مقصرین: 

علت سقوط هواپیمای ایران ۱۴۰ خرابی موتور بوده است

فرمانده انتظامی استان گلستان  خبرداد:

کشف ۱2۱ هزار عدد مواد محترقه در گلستان
  فرمانده انتظامی استان گلستان با تاکید بر پیشگیری از 
حوادث آخر سال گفت: تدبیر پلیس در جهارشنبه آخر سال، 

توجه بر کوچه محوری و محله محوری است. 
  به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار سیدمحمود 
میرفیضی  با اعلام این مطلب گفت: تجارب تلخ سال های 
گذشته نشان می دهد برای پیشگیری از حوادث چهارشنبه 
آخر سال باید نسبت به ارتقاء فرهنگ شهروندان بیش از پیش 

تلاش کرد. 
وی کودکان و نوجوانان را قربانیان چهارشنبه آخر سال 
دانست و گفت: عدم آگاهی کودکان و نوجوانان از عواقب 
خطرناك مواد منفجره و آتش زا یکی از مهمترین دلایل افزایش 

صدمات و خسارات در چهارشنبه آخر سال است. 
این مقام انتظامی گفت: پیشگیری هدفمند از حوادث 
چهارشنبه آخر سال مستلزم احساس مسئولیت و همکاری 

سازمان های ذی ربط است. 
وی افزود: پلیس هیچ گاه مخالف شادی مردم نیست و 

همیشه و همه جا در کنار مردم است به شرطی که این شادی 
از چارچوب قانون فراتر نرود و مزاحمت برای شهروندان ایجاد 

نکند. 
فرمانده انتظامی گلستان، با بیان این که خانواده ها با آگاهی 
 بخشی به فرزندان نقش بسیار مهمی در کاهش حوادث 
چهارشنبه آخر سال بر عهده دارند، تصریح کرد: شهروندان 
می توانند هرگونه اخبار و اطلاعات در خصوص اماکن توزیع 

مواد محترقه را از طریق تلفن 110 به پلیس گزارش کنند. 
وی تاکید کرد: طرح های ویژه پلیس در مبارزه با عوامل 
توزیع مواد محترقه در آستانه چهارشنبه آخر سال، تشدید 
و در همین راستا بیش از 121 هزار عدد مواد محترقه در 

استان کشف شد. 
سردار میرفیضی تدبیر پلیس در مدیریت حوادث احتمالی 
چهارشنبه آخر سال را کوچه محوری و محله محوری عنوان 
کرد و گفت: پلیس با تجمعات غیرقانونی که موجب سد معبر 
و ایجاد مزاحمت برای شهروندان شود، برخورد خواهد کرد 

و در صورت توقیف خودرو های متخلف، خودرو ها تا پایان 
تعطیلات توقیف می شود.  فرمانده انتظامی گلستان نگاه 
پلیس به موضوع چهارشنبه آخر سال را نگاه اجتماعی دانست 
نه امنیتی و خاطرنشان کرد: در نگاه اجتماعی پلیس، مردم 
به عنوان سرمایه های اجتماعی نقش بسیار مهمی دارند و در 
همین راستا با تلاش و همکاری مردم، چهارشنبه آخر سال بی 

دغدغه ای را پشت سر خواهیم گذاشت.

ابوالفضل علیدوست ابرقویی

در این نوشتار مختصر مایلیم نکته ای را راجع به 
چهارشنبه سوری و دگرگونی و انحرافی که این رسم 
صدها ساله پیدا کرده است ، با شما خواننده عزیز در 
میان بگذارم؛ البته  اگر حال و  حوصله خواندن این 
سطور را داشته باشی. قبل از آن شاید شگفت زده شوی 
اگر این مقوله را با نام "مختار" سردار معروف عرب آغاز 

می کنم.
شاید با این سوال روبه رو شده باشی که منشا 

چهارشنبه سوری چیست و از کجاست؟
برخی بر این ادعایند که جشن چهارشنبه سوری از 
مستحدثات ایرانیان باستان است، در حالی که این نکته 
بر پایه ای اساسی استوار نیست و البته اگر در ایران پیش 
از اسلام چنین آیینی وجود داشته باشد، پس از اسلام 

فراموش گردید.
اما به نقلی، مختار که به خونخواهی شهدای کربلا قیام 
کرد، پس از آزادی از زندان و قبل از اقدامات خود مبنی 
بر خونخواهی شهیدان حادثه عاشورا و برای تشخیص 
موافق از مخالف دستور داد که مردم بالای خانه های 
خود آتش روشن کنند تا به این طریق موافق از مخالف 
بازشناخته شود و این مصادف بود با چهارشنبه آخر 

سال.
از آن پس ایرانیان هر سال چهارشنبه آخر سال را 
آتش می افروزند و همراه با مراسمی این رسم را اداره 

می کنند.
مظهر روشنایی

نکته دیگر در این زمینه که آتش مظهر روشنی و نور 
و زدودن تاریکی و پلشتی است بیماری و درد و آفات 
و بلاها و در یک نگاه کلی- اهریمن- با شعله آتش از 
بین می رود؛  و لذا افروختن آتش ، نماد آرزوی زوال 
تیرگی و پیروزی نور بر تاریکی و ظلمت است واین که 
در طلیعه سال نو این مهم اجرا می شود ، گویای آن 
است که سال نو را با نور و بهروزی باید آغاز کرد)ر. ک: 
مناسبات دین و فرهنگ در جامعه ایران ، محمد جواد 

صاحبی645-640(
جدا از منشا چهارشنبه سوری و جریان آتش 
افروختن مختار و فلسفه روشن کردن آتش و 
فلسفه ای که در ورای آن بوده است، این نکته 
قابل ادعاست که ا صولا در پس هر کدام از آداب 
و رسوم ایرانیان ، فلسفه تقدس و پاکی و مهر 
و عطوفت و گره گشایی و تداوم جریان زندگی 

نهفته است .
به عبارت آداب و رسوم ایرانیان، رونق بخش فضای 
زندگی بوده و ایرانیان به انگیزه رواج روح زندگی و 
استفاده از نعمت های خدایی، آداب و رسوم خود را پاس 

می داشتند و به تمامه اجرا می کردند. در این زمینه 
تحقیقات مفصلی ، حتی از سوی ایران شناسان بیگانه 
صورت گرفته و حتی نگارنده های داخلی از دستاورد 

تحقیقات خارجی بهره برده اند.
مراسم چهارشنبه سوری در شهرهای مختلف

"هانری ماسه" دانشمند فرانسوی است، متولد 1886 
و درگذشت 1969 یکی از کسانی است که در مورد 
عادات و آداب ایرانیان تحقیقات مفصلی داشته و در 
کتابی با عنوان " معتقدات و آداب ایرانی" از صفویه تا 
پهلوی " تعداد متعددی از این آداب را جمع آوری کرده 
است این کتاب به فارسی هم ترجمه شده ، وی بخشی 
از کتاب خود را به مراسم چهارشنبه سوری اختصاص 

داده است.
در این کتاب مراسم چهارشنبه سوری در میان شهر 
های مختلف ایران عنوان شده است و به غنا و  گستره و 
تا حدودی به چرایی و علیت برخی از این مراسم اشاره 

شده است.
از دید خارجی ها

جهانگردان قدیم ضمن اشاره به برخی از آداب مرسوم 
به چهارشنبه آخر سال در میان ایرانیان ، این روز را نزد 
ایرانیان روز خاصی برشمرده و به اینکه پرداخته اند که 

ایرانیان در این روز سعی می کنند پول به کسی نپردازند 
تا مبادا مجبور باشند تا آخر سال پول پرداخت کنند. 
گروهی دیگر این روز به کنار رودخانه می روند و از آن 
جا آب بر می دارند و به اسباب و اثاثیه می پاشند تا از 
بد آمدها جلوگیری کنند و حتی معتقدند اگر کسی 
در این روز بر صورتش آب پاشیده شود ، تا آخر سال 

کامروا خواهد شد.
مراسم چهارشنبه سوری در تهران، اصفهان ، شیراز

مراسم این روز در تهران به شیوه ای خاص اجرا می 
شود و آن این که دو ساعت به  غروب مانده زن ها زیر 
توپ مروارید )توپی که در جنگ شاه عباس با پرتقالی ها 
به دست ایرانیان افتاد( می روند و از آن جا رد می شوند 
و البته مراد می گیرند . در این بین زنان شوهر کرده 
حاجت می گیرند و دوشیزگان نیز شوهر نصیبشان می 

گردد.
مراسم این روز در اصفهان با آتش زدن یک تکه پارچه 
کهنه آبی رنگ همراه بوده و در حالی که این کهنه شعله 
ور بوده است، از روی آن می پریدند و می خواندند: 

سرخی من از تو؛ زردی من از تو
این مراسم در اصفهان فراتر از این بوده و با خرید 
اسپند و روشن کردن آتش در خانه ادامه می یافته است.

مراسم چهارشنبه سوری در شیراز پای آرامگاه سعدی 
را هم به میان می کشیده و آن این که نزدیک آرامگان 
سعدی یک گنبد زیرزمینی وجودداشته که از آن آبی 
فوران می کرده است. مردم درچهارشنبه آخر سال به 
آن جا می رفتند و در آنجا آب تنی می کردند، تا درد 
و ناراحتی آن ها از بین برود.)جهت مطالعه بیش تر.ک: 

معتقدات و آداب ایرانی، هانری ماسه ص 249-238(
تحلیل مراسم

در یک تحلیل کلی و نگاهی روشن این نکته روشن 
می گردد که آداب و رسوم ایرانی عموما  و چهارشنبه 
قالب  در  خصوصا-   - ماست  بحث  مورد  که  سوری 
خواسته هایی مقدس و ارزشمند محوریت می یابد . 

در واقع، 
ایرانیان قدیم به منظور رهایی از درد و رنج و 
سرایت دادن هر چه بیش تر نور و روشنایی به 
زندگی و دور نگه داشتن زندگی خود از تیرگی 
و پلیدی آداب و رسومی را بر می تابیدند و نماد 
این هدف را در برافروختن" آتش" که مظهر نور 
و روشنایی است قرار می دادند و گاه در کنار آن 
می نشستند یا از روی آن می پریدند و گاه ابیاتی 
این مقوله در مراسم  با چنان که  می خواندند 

چهارشنبه سوری دیده می شد.
دگر دیسی مراسم

تا این جا قضیه ای برای شما خواننده عزیز فلسفه 
و مبنای مراسم چهارشنبه سوری روشن شد و شاید 
این زمینه آگاه تر  از من نگارنده در  شمای خوانند 
باشی؛ اما نکته ای که دردمندانه قصد طرح آن را دارم، 
دگردیسی خاصی است که این مراسم طی چند سال 

اخیر به آن مبتلا شده است. 
چهارشنبه آخر سال و البته دو ، سه روز قبل از آن 
مصادف است با صدای ترقه و آتشفشان و سر و وصدای 
ناهنجار ترکیدن وسایل دست ساز غیر مجاز و احیانا 
زخمی شدن بعضی کودکان و نوجوانان و جوانان و 
سپس دیدن برخی برنامه های تلویزیون و مصاحبه 
نوجوانانی که در حالی که زخمی هستند و باند پیچی 

روی تخت بیمارستان مصاحبه می کنند...
راستی ریشه این دگر دیسی فرهنگی چیست؟ چرا 
مراسمی که فلسفه وجودی اش رهایی از تیرگی و 
ظلمت و ورود به روشنایی و سلامت و کامروایی است، 
این گونه تغییر یافته و به زخمی شدن و مجروحیت و 

ناهنجاری تبدیل شده است؟
آیا باید آن را در نوعی عصیان و نافرمانی از شرایط 

توجیه کرد، یا در نوعی انحراف جامعه از هنجارها؟
و براستی مگر جامعه را کسی غیر از افراد می 

سازند؟
داشته  خودمان  از  را  سوال  این  است  خوب 
باشم که چرا مراسمی که رنگ و لعاب تقدس 
و نور )هر چند درباور عرض ، نه در آموزه های 
دینی و آسمانی داشته تا این حد سقوط کرده که 
بایستی در چهارشنبه آخر سال شاهد مجروحیت 
تعدادی از کسانی باشیم که هیچ نقشی در بروز 

این ناهنجاری ها نداشته اند؟
چگونه می توان از بروز این همه ناهنجاری ها 

جلوگیری کرد؟ 
به نظر نگارنده ، همان طور که افراد گاه به انحراف در 
اخلاق و کژی در معیارها دچار می شوند ، جامعه نیز 
گاه به نوعی انحراف در هنجارها مبتلا می گردد، هرچند 
به یقین انحراف اجتماعی ، معلول انحراف در نظر آحاد 

جامعه است.
خوب است یکایک افراد جامعه پاسدار ارزشی ها و 
آداب و رسوم به جا مانده از گذر قرن ها گذشته باشم ، 
نه این که آتش بیار معرکه ای باشیم که انحراف آداب و 
رسوم دست پخت آن است و ازجمله این آداب و رسوم 

چهارشنبه سوری است.
وظیفه ماست که تقدس و پاکی آداب و رسوم گذشته 
را پاس داریم ، نه این که دستمایه انحراف آن را فراهم 

سازیم.

مروری بر تغییر آداب و رسوم چهارشنبه سوری؛

دگر دیسی آداب 

نیروی انتظامی در آستانه فرا رسیدن آخرین چهارشنبه 
سال، با بیان اینکه اهتمام پلیس تأمین نظم و امنیت است، 

اطلاعیه ای را به شرح زیر صادر کرد.
به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان، نیروی 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران همزمان با فرا رسیدن 
آخرین چهارشنبه سال ) چهارشنبه سوری ( در راستای 
کاهش صدمات و خسارات، حفظ نظم و امنیت جامعه، 

اطلاعیه ای را صادر کرد.
متن این اطلاعیه به شرح ذیل است ؛

بلوغ فرهنگی و اجتماعی مردم قانونمند ایران اسلامی 
در سالهای اخیر به کاهش چشمگیر خسارات ، لطمات 
جانی و مالی ناشی از حوادث چهارشنبه آخر سال منتج 

شده است.
کاهش صدمات جانی و مالی ناشی از حوادث چهارشنبه 

آخر سال، بیانگر افزایش همدلی و همراهی صمیمانه تمامی 
اقشار جامعه به ویژه جوانان و نوجوانان با نیروی انتظامی و 
توجه به آموزش های ارائه شده از سوی ناجا ، سازمان های 

همکار و رسانه ها بوده است.
تجربه تلخ خانواده ها در پس رفتارهای غیرقانونی و 
ناهنجار برخی افراد که مخل نظم و امنیت هستند، اراده 
نیروی انتظامی را در برخورد با هنجارشکنان تقویت و 
دو چندان کرده است و خرید و فروش مواد خطرآفرین، 
انفجاری و احتراقی که نظم و آرامش جامعه و شهروندان را 
مخدوش می نماید، ممنوع بوده و با متخلفان مطابق قانون 

برخورد خواهد شد.
در این اطلاعیه با بیان اینکه اهتمام نیروی انتظامی 
بر تأمین امنیت فرد فرد جامعه است، با اعلام برخورد 
جدی پلیس با هنجارشکنان و تمامی کسانی که مترصد 

ایجاد ناامنی برای هموطنان هستند، تاکید شده است 
؛ قانون شکنی و ایجاد مزاحمت در هیچ آیین و فرهنگی 
پذیرفته نیست و پلیس از طریق سامانه 110 آماده دریافت 

گزارشات مردمی است.
برهمین اساس نیروی انتظامی برای پاسداشت حقوق 
شهروندان و در راستای کاهش حوادث احتمالی چهارشنبه 
آخر سال با تاکید بر کوچه محوری از مردم عزیز و شریف 
خصوصاً تمامی والدین می خواهد تا در چهارشنبه پایانی 
سال در کنار فرزندان خود و با نظارت و کنترل دقیق آنها از 

بروز حوادث تلخ و ناگوار پیشگیری کنند.
در پایان این اطلاعیه آمده است: امیدواریم، امسال نیز 
همچون سنوات گذشته با همکاری و همیاری شهروندان با 
پلیس و در سایه امنیت و آرامش، روزهای پایانی سال را با 

کمترین حوادث سپری کنیم. 

اطلاعیه ناجا:

توصیه های پلیس در آستانه چهارشنبه آخر سال

در اکثر خانواده ها، برنامه ریزی مشخص و منظمی برای گذراندن 
اوقات فراغت و حداکثر بهره مندی از تعطیلات ایام نوروز وجود ندارد.

حتی بسیاری از خانواده ها اصلًا به این مساله فکر هم نمی کنند، چون 
تصور شان این است، تمام این ایام و تعطیلات طولانی، باید صرف 

استراحت شود. 
البته در بیشتر خانواده ها، اگر سفر و گشت و گذار نوروزی در کار 
نباشد و اعضای خانواده آن نوروز را در شهر محل سکونت خود بمانند، 
عمدتاً کل خانواده تا دیروقت بیدار مانده و شب را به دیدن تلویزیون یا 

شب نشینی می گذرانند.
طبیعی است که با این سبک رفتار، هم روز بعد را با خستگی و 
کسلی شروع می کنند و هم بعد از تعطیلات نوروز ، به زمانی نسبتاً 
طولانی نیازمند هستند تا به شرایط طبیعی قبل، مجدداً عادت کنند. 
روزهای پایانی سال فرصتی بسیار خوب برای برنامه ریزی اوقات 

فراغت خانواده، خصوصاً کودکان است.
اگر والدین هر دو شاغل باشند قطعاً در طی سال فرصت بسیار کمی 
برای وقت گذاشتن برای کودک دارند. حال آنکه ایام نوروز زمانی بسیار 

طلایی جهت رسیدگی بیشتر به کودکان است. 
در ادامه این یادداشت سعی داریم یک سری بازی های کوتاه و شاد 

را به شما پیشنهاد دهیم که نه تنها متنوع و شاد باشند بلکه باعث 
کشف و پرورش استعدادهای آنها نیز بشود. فراموش نکنید که حتی 
ایام تعطیل نوروز نیز می تواند فرصتی برای بهبود رابطه با کودکان و 

برنامه ریزی اوقات فراغت شان باشد.
 جمع آوری کلکیسون

فرض کنید امسال عید به سفر رفته اید و شاید فرصت چندانی برای 
ماندن در خانه نداشته باشید. آن قدر در حال گردش و تفریح و حتی 
ایرانگردی هستید که برای تان سوال پیش می آید که چگونه می توانید 

اختصاصی به کودکان بدهید.
جواب خیلی ساده است: در همین گشت و گذارها می توانید با 
توافق کودک تان یک موضوع را انتخاب کرده و به جمع آوری آن 
بپردازید. مثلًا وقتی به پارک، فضاهای باز، باغ ها و ... در هر شهری 
می روید می توانید برگ های مختلف را با همکاری کودکتان جمع 

کنید.
هر برگ را لابلای دو کاغذ خشک کن و قراردادن آن در زیر چند 
کتاب، می تواند برگ ها را نگهداری کند. تا جایی که می توانید بعد 
از بازگشت از سفر این برگ ها را در دفتری بچسبانید و نام آن برگ 

را ثبت کنید.

 برای کودک تان مهمانی بگیرید
اگر کودک بالای سه سال دارید، یک مهمانی عصرانه برای وی 
برنامه ریزی کنید. قرار نیست این مهمانی خیلی مفصل و گران قیمت 
و شلوغ برگزار شود. سعی کنید چن تن از دوستان و همسالان وی را 
برای یک عصرانه شاد دعوت کنید. در این مهمانی کوچک سعی کنید: 

قصه و آواز بخوانید
حتماً ترانه های مورد علاقه کودکان را در این مهمانی پخش کنید. 
خصوصاً خواندن یک داستان شاد و پرهیجان در انتهای این مهمانی 

توصیه می شود.
برای مهمانی تان موضوع خاص تعریف کنید

این موضوع را می توانید در کارت دعوت دست سازی که با کودکتان 
ساخته اید، مطرح کنید. البته برای انتخاب موضوع حتماً با کودکتان 
همفکری کنید. این موضوع می تواند در تزئینات کیک و حتی در 

داستانی که برای کودکان خوانده می شود، تکرار شود.
 گردش بهاری بروید

با آماده کردن یک میان وعده ساده مانند نان و پنیر و ... به گردش 
بهاری بروید. به حیاط خانه یا پارک محله خود بروید.

زیراندازی روی زمین پهن کنید و بنشینید و از مناظر، بوهای خوش 

و صداهای بهاری لذت ببرید. ضمن لذت از مناظر، درباره آنچه می 
بینید با کودک گفتگو کنید.

وقتی مجبورید در خانه بمانید
روزهایی از نوروز هستند که ناچارید در خانه با کودک تان بمانید. 
برای روزها و ساعات باید فکر کنید و برنامه ریزی داشته باشید. مثلًا 
ظرفی را بردارید و انواع غلات را در آن بریزید سپس چند کاسه به 
کودکتان دهید تا این غلات را جدا کرده و در کاسه ها طبقه بندی کند.

 گلدان گل
یک لیوان کاغذی و چند مداد رنگی یا مداد شمعی به کودکتان 
بدهید و او را تشویق کنید تا لیوان را نقاشی کند. سپس لیوان را با 
کمک کودکتان پر از خاک کنید و یک تخم گیاه مانند آفتابگردان، 
تربچه یا گل جعفری را که سریع رشد می کند، داخل آن بکارید. 

ایام نوروز فرصت بسیار خوبی برای بررسی رشد هر روزه گیاه است.
این ایام فرصتی بسیار استثنایی برای وقت گذاشتن برای کودکان 
است. بازیهایی که به شما پیشنهاد دادیم، تنها چند ایده بودند تا شما از 
آنها الهام بگیرید، لذا فکر نکنید که مجبورید حتماً فعالیت هایی را انجام 
دهید که اصلًا از آنها لذتی نبرید. والدین باید نیازهای خود و فرزندشان 

را شناخته و در آن جهت به انتخاب فعالیت های نوروزی بپردازند. 

رفع کسالت تعطیلات با گردش بهاری 
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مقایسه تعامل دولت و مجلس در دو دوره همکاری مجلس پنجم 
با دولت هاشمی و سپس با دولت خاتمی، سوال دیگری است که ناطق 

نوری در پاسخ به آن با تاکید بر اینکه با هیچ یک از دو دولت سازندگی و 
اصلاحات مشکلی نداشته است، گفت: آقای هاشمی، فردی اجرایی با شرح 
صدر و پرظرفیت بود. او در میان رجال سیاسی تاریخ معاصر کم نظیر است. 

آقای خاتمی هم فرد با فرهنگ و خوش اخلاق و متواضع و محترمی بود 
که هیچگاه با او چالش یا تنشی نداشتیم

نوبت برجام دو
دولت »تدبیر و امید« که پس از تعامل با دنیا و اجرای برجام، سال سخت اقتصادی خود 
را با برگزاری انتخابات مهم مجالس خبرگان رهبری و شورای اسلامی به پایان برد، امروز 

تاکید دارد که باید برای توسعه کشور برجام دو را آغاز کنیم.
برجام دستاوردی است که همه ملت به آن افتخار می کنند، دستاوردی که از دو سال 
و نیم تلاش شبانه روزی تیم توانمند هسته ای و دولت تدبیر و امید حاصل شده است، اما 
اکنون که می خواهیم ایران آباد و سرافراز را در چارچوب اقتصاد مقاومتی بسازیم، نوبت 
به برجام دو با محوریت اقتصادی رسیده است؛ اما این نکته را نباید فراموش کنیم که در 
فضای اقتصادی نیز همانند فضای سیاسی بدون وحدت، عزم، اراده و مشارکت حداکثری 
به اهداف خود نخواهیم رسید، به همین دلیل است که رییس جمهوری هماهنگی هر چه 
بیشتر قوا و نهادها را برای سرعت بخشیدن به روند توسعه کشور ضروری دانسته است. 
دولت تدبیر و امید با کمک مردم و رهنمودهای رهبر فرهیخته انقلاب توانست توطئه ها را 
به شکست بکشاند و دنیا را متوجه کند که مردم ایران مردمی منطقی و طالب یک زندگی 
مسالمت آمیز در کنار سایر کشورهای دوست منطقه اند. امروز و بعد از اجرای رسمی برنامه 
جامع اقدام مشترک بهترین فرصت است تا فضا برای سرمایه گذاری در بخش های مختلف 
اقتصادی ایجاد شود و سرمایه گذاران داخلی و خارجی احساس کنند که در امن ترین و 
مناسب ترین شرایط برای کار و فعالیت قرار دارند؛ بنابراین ضروری است برای آغاز برنامه 
جامع اقدام مشترک ملی در تمام صحنه های سیاسی، اقتصادی و فرهنگی یکپارچه و در 
کنار هم بر توانایی های خود تکیه کنیم. رییس جمهور بارها در سخنرانی های متعدد تاکید 
کرده است که امروز نیاز به یک برنامه جامع مشترک داریم؛ چرا که از برجام یک »عبور 
کرده ایم و باید« برجام دو را آغاز کنیم. ما در اهداف ملی و توسعه کشور اختلاف نداریم و 
همه باید دست به دست هم دهیم تا مشکلات را حل کنیم. روحانی گفته است که دولت با 
همه توان در کنار مردم برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور و ایجاد شرایط بهتر می ایستد و 
سال آینده، سال شکوفایی و پیشرفت کشور ایران خواهد بود. رییس جمهوری هدف دولت 
یازدهم را ساختن ایران آباد و پیشرفته می داند و معتقد است: ما امروز قادر هستیم بهترین 
صنعت ها را با برنامه ریزی درست در جهان عرضه کنیم و به رقابت بپردازیم، ما با کمک و 
حضور مردم، ایرانی آباد و سرافراز بهتر از گذشته خواهیم ساخت. ما باید با اجرای سیاست 
های اقتصاد مقاومتی ایران را بسازیم، امروز با جمعیت 80 میلیونی، مردمی تحصیل کرده 
و جوانانی غیور و دانش آموخته ی دانشگاه هایی بسیار قوی در کشور، توان آن را داریم که 
از جنبه اقتصادی و صنعتی با دنیا رقابت کنیم. امروز روزی است که شرایط بین المللی هم 

برای مشارکت با مردم ایران، برای کار و فعالیت مشترک کاملا آماده است.
توان ملت ایران، دانش و بنیه علمی جوانان ما، امکانات مادی و طبیعی کشور همه و 
همه می تواند ما را به خوبی به قله پیشرفت و سرافرازی در زندگی مادی و معنوی برساند. 

به امید روزی که این چنین شود.

÷

آیت الله لاریجانی عنوان کرد:

روند رسیدگی ها در قوه قضاییه 
همچنان بدون تبعیض

رئیس قوه قضاییه گفت: عملکرد قوه قضائیه در ابعاد مختلف سیاسی، اجتماعی و در 
روند رسیدگی به پرونده های کلان و مفاسد اقتصادی قابل قبول بوده است.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی قوه قضائیه آیت الله صادق آملی لاریجانی در جلسه دیروز 
مسئولان عالی قضایی افزود: دستگاه قضا بدون در نظر گرفتن روابط و فشارها، کار رسیدگی 

به پرونده های کلان و نورچشمی ها و همچنین مفاسد اقتصادی را دنبال خواهد کرد.
آیت الله آملی لاریجانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به سخنان مقام معظم 
رهبری در دیدار اخیر اعضای مجلس خبرگان با ایشان، بیانات رهبری را مهم و توجه به 
مسئله نفوذ را امری حیاتی عنوان کرد و افزود: مقام معظم رهبری مسئله نفوذ را به تفصیل 
بیان کردند چرا که این مسئله امری مهم است و در جریان انتخابات اخیر هم شاهد پاره ای 
آثار نفود بودیم بنابراین نفوذ موضوعی مهم است که ذهن رهبری را به خود معطوف کرده و 
ایشان همواره بر خطر نفوذ و یافتن راه های مقابله با آن تاکیدات ویژه ای داشتند. وی ادامه 
داد: دشمن با نفوذ در تصمیم گیری سیاستمداران به دنبال رسیدن به اهداف خود است؛ 
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه رهبری تاکید نمودند که از روی احتمال و حدس مسئله 
نفوذ را مطرح نمی کنند بلکه براساس اطلاعات و گزارش های متقن است، گفت: دشمنان 
چون می دانند با کودتا و فعالیت هایی از این قبیل نمی توانند به نظام ما ضربه بزنند به 
همین دلیل به دنبال نفوذ در کشور هستند و نفوذ در تصمیم گیری سیاستمداران یکی از 
روشهای آنان است که می خواهند بدون هزینه به نتایج مطلوب خود برسند در این روش، 
دشمن به دنبال این است تا تصمیمی که سیاستمدار ما می گیرد، همان نتیجه و خواسته 
نهایی او باشد. آیت الله آملی لاریجانی ورود و نفوذ در ساحت مردمی را روش دیگر نفوذ 
دشمن در کشور دانست و با تاکید بر ضرورت توجه به این شیوه از نفوذ عنوان کرد: مردم 
ما به قانون اساسی رای دادند که مبنایش دین اسلام است به همین دلیل به آرمان های 
انقلاب، حضور در عرصه های سیاسی واجتماعی و این مسئله که اسلام می تواند جامعه را 
اداره کند اعتقاد و اذعان دارند و این مسائل جزیی از باورهای مردم ماست و به همین دلیل 
دشمن به دنبال هجوم علیه این باورها و تغییر در نگرش مردم است. رئیس قوه قضاییه با 
یادآوری حمایت برخی از دولت ها از سکولاریزم به حمایت و فعالیت های برخی نشریات 
دوره اصلاحات در این مسیر نیز اشاره و تصریح کرد: در این دوره برخی مجلات مورد 
حمایت دولت به دنبال جدایی دین از سیاست بودند و ما بارها نسبت به این مسئله اعتراض 
کردیم چرا که قانون اساسی ناقض و نافی سکولاریزه کردن است و تصریح دارد که تمام 
قوانین جمهوری اسلامی باید موافق شریعت باشد و به همین منظور همه مسئولان باید به 
این قانون ملتزم باشند. آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه در نظام جمهوری اسلامی ایران 
بیان نظریات آزاد است افزود: بستری را که جمهوری اسلامی در این خصوص فراهم آورده 
کمتر در حکومت های دینی دیگر شاهد آن هستیم اما دستگاه های اجرایی و حکومتی 
باید ملزم به قانون اساسی باشند و حق ندارند چنین تفکراتی را ترویج کنند. رئیس دستگاه 
قضا با بیان اینکه روحانیت شیعه اقتدار و استقلال خود را در طول تاریخ حفظ کرده است 
گفت: روحانیت شیعه ورود به سیاست را قبول دارد اما هیچ گاه قراردادهای ننگین را امضا 

نکرده و هرگز حاضر نبوده که مردم و نظام اسلامی را بفروشد. 

فرمانده نیروی هوافضای سپاه:

تست موشک ها برخلاف برجام نیست
فرمانده نیروی هوافضای سپاه با بیان اینکه سرویس های جاسوسی آمریکا پس از برجام 
روی بحث موشکی متمرکز شده اند، گفت: در عین حال با مراقبت های لازم، ما از مجموعه 

نظامی و سپاه مطمئن هستیم.
به گزارش ایسنا، سردار سرتیپ پاسدار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با حضور در برنامه زنده تلویزیونی »تیتر امشب« شبکه خبر 

به تشریح ابعاد، پیام ها و پیامدهای رزمایش موشکی اقتدار ولایت پرداخت.
سردار حاجی زاده بابیان اینکه آمریکایی ها می خواهند با جوسازی، توان دفاعی ما را 
تعطیل کنند تا از این طریق موجب تضعیف نظام جمهوری اسلامی شوند، گفت: تا قبل از 
بحث هسته ای که ما هر سال رزمایش داشتیم، از خیلی از این جوسازی ها خبری نبود، اما 
حالا پس از برجام، بیش ترین تمرکز سرویس های جاسوسی به خصوص از طرف آمریکایی ها 
بر روی موضوع موشکی متمرکز شده است. وی در خصوص تأثیرگذاری این فعالیت ها بر 
توانمندی های دفاعی خاطرنشان کرد: دشمن مخالف افزایش قدرت دفاعی ماست و آنها 

می خواهند ایران به کشوری مانند عراق ، سوریه و یمن تبدیل شود.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه با تأکید بر اینکه ما هیچ گاه شروع کننده جنگ نیستیم، 
اظهار داشت: ما برای افزایش امنیت خود به انواع سامانه ها ازجمله موشک نیاز داریم 
درحالی که در همه حوزه ها حتی سامانه های پدافندی ما را تحریم کردند و دائم در این 

مسیر مانع تراشی می کنند.
حاجی زاده گفت: عربستان وقتی به یمن حمله کرد که فکر می کرد این کشور 
ضعیف شده است، حالا اگر ما هم ضعیف باشیم نه آرامشی خواهیم داشت و نه امنیت و 

جوسازی های آمریکا هم برای همین است.
وی با تأکید بر اینکه ما آمریکا و رژیم صهیونیستی را دشمن خود دانسته و به آمریکا 
اعتماد نداریم، افزود: برای از بین بردن رژیم صهیونیستی احتیاج به شلیک نیست، هرچند 
در صورت هرگونه تجاوز، این اقدام نیز صورت خواهد گرفت،  اما مسیری که صهیونیست ها 

طی می کنند قطعاً به نابودی آنها از درون منتج خواهد شد.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه تأکید کرد: ما در صورت هرگونه حمله دشمن، فقط دفاع 

نخواهیم کرد و به مقابله به مثل نیز خواهیم پرداخت که موشک یکی از این ابزارهاست.
حاجی زاده بابیان اینکه تست موشک ها برخلاف برجام نیست، اظهار داشت: در خصوص 
قطعنامه ها نیز وزارت خارجه ما نامه زده و ما هیچ گاه این قطعنامه ها را نپذیرفته ایم؛ چراکه 

اینها خطوط قرمز ما هستند.
وی گفت: رزمایش اخیر از یک هفته قبل شروع شد و ما فقط 2 روز آن را رسانه ای 
کردیم و در برخی موارد، ناظران از یگان های حاضر برای تست و ارزیابی، حتی شلیک های 
غیرمترقبه درخواست کردند و تنوعی از موشک ها در این رزمایش مورد استفاده قرار گرفت.

حاجی زاده افزود: در این رزمایش، هم از جنوبی ترین نقطه کشور به سمت شمال و هم 
از شمال کشور و سواحل خزر به سمت سواحل مکران در جنوب شلیک داشتیم، برخی 
از این موشک ها قدرت حمل یک تن TNT را داشتند و برخی تا به 24 کلاهک را حمل 

می کنند که می تواند گستره ای به اندازه 2 کیلومتر را منهدم کند.
وی گفت: موشک های 2 هزار کیلومتری که در ارتفاع 400 کیلومتری پرواز می کنند، 

ظرف 12 تا 13 دقیقه به هدف اصابت خواهند کرد. 
فرمانده نیروی هوافضای سپاه با بیان اینکه در طول رزمایش، هواپیماهای جاسوسی 
آمریکا از فراز آب های آزاد، شلیک موشک های ما را رصد کردند، گفت: آنها از موفقیت آمیز 
بودن این شلیک ها مطلع هستند، اما شاید مسئولان نظامی شان به مسئولان سیاسی هنوز 
اطلاعات درستی نداده اند. حاجی زاده بابیان اینکه دشمن به دنبال عقیم کردن توان دفاعی 
ماست، گفت: آنها حتی بسیاری از قطعات عادی که مصرف دوگانه دارند را نیز برای ما 
تحریم کردند و به دنبال نفوذ و خرابکاری هستند و این موجب شد بر روی ساخت قطعات 

در داخل متمرکز شویم.

نکــته

اخبـــار

فرمانده نیروی قدس سپاه با بیان این که »دشمن در جنگ تحمیلی در یک جبهه بود 
ولی اکنون در چند جبهه است و مقابله با آن آمادگی چندوجهی را می طلبد« گفت: پیوند 
مردم به ویژه نسل جوان با فرهنگ ایثار و شهادت از بهترین راه ها برای مقابله با شبیخون 

همه جانبه دشمنان است.
ایران دنبال  اینکه  به گزارش ایسنا، سردار سر لشکر پاسدار قاسم سلیمانی بیان 
ماجراجویی نیست، اظهار داشت: چون اصول آگاهی بخش جمهوری اسلامی ایران تشابهی 

با اصول دشمنان ندارد، آن را بر نمی تابند و ماجراجویی می نامند.
وی گفت: دموکراسی موجود در کشور و استقلال همه جانبه کشور ما را از سایر کشورها 
متفاوت کرده و تفاوت های ایران با سایر کشورها یک تفاوت سلبی، منفی و بد نیست و 
تفاوتی پاک و نمونه است. فرمانده نیروی قدس سپاه با اشاره به استقلال ایران اسلامی 
در حوزه های مختلف از جمله اقتصاد، نیروهای مسلح، تصمیم گیری و تصمیم سازی بیان 
داشت: همه به ویژه جوانان باید متوجه باشند و در جلسه ها و پچ پچ های سیاسی تابع این 

موارد نباشند و فکر نکنند که در کشور ما ماجراجویی صورت می گیرد.
تکفیر و تکفیری آتش در خانه برادران سنی است

وی گفت: تکفیر و تکفیری آتش در خانه برادران سنی است و کسانی که آن را خلق 
کردند، فکر می کردند با این حادثه جمهوری اسلامی و شیعه را به زانو می زنند، امروز حریم 
انسانیت در جهان اهل سنت توسط گروه های تکفیری بیش از هر جای دیگری مورد هجوم 

قرار گرفته است.
سلیمانی افزود: آیا این یک کار ماجراجویانه است که جمهوری اسلامی مالا و جانا از 
مسلمان دفاع کند و این عیب است که جمهوری اسلامی در برابر گروهی بایستد که در یک 
منطقه 2 هزار زن جوان را بین خود خرید و فروش می کنند و آنها را در یک مصیبت سنگین 
دچار کرده اند؟! آیا این عیب بزرگی است که جمهوری اسلامی در برابر ضد مسلمانان ایستاده 

و جلوی تخریب مساجد مسلمانان و تخریب مکان های مسلمان ها می ایستد؟!
وی تصریح کرد: از آن جا که جمهوری اسلامی یک مرکزیت و محوریت در عالم اسلام 
و تشیع پیدا کرده، دشمنی ها نیز فزونی یافته و دشمنی های امروز دشمنان با جبهه دیروز 
کاملا متفاوت و سلاح های به کار گرفته نیز متفاوت شده است و برخلاف ادعاهای دشمنان، 
دشمنی های آنها به دلیل ماجراجو بودن ما نیست، زیرا ما در هیچ جای دنیا علیه کسی 

ماجراجویی نکرده ایم.
سلیمانی تاکید کرد: کشوری با نجابت تر، صلح طلب تر و مدارا کننده تر از ایران اسلامی 
با همسایگان نداریم و این کشور برای هیچ یک از همسایگان خود گزند عملی و حرفی 
نداشته است و با وجود آن که دنیا، دنیایی پر از ظلم است، جمهوری اسلامی در هیچ کجا 

تعرضی نداشته است.

فرمانده نیروی قدس سپاه عنوان کرد: در حافظه تاریخ انقلاب اسلامی وجود ندارد که 
ما در جایی نسبت به سعودی ها و حکومت آنها باوجود نامشروع بودن آن و با توجه به اینکه 
مردم آن هیچ نقشی در سلطه و حکومت ندارند و اینکه این حکومت در سلطه یک خانواده 
است، ماجراجویی کرده باشیم و همواره این سعودی بوده که علیه اسلام و ما ماجراجویی 

کرده است. 
وی با اشاره به حوادث یمن گفت: وقتی یک کشور به ظاهر اسلامی با مسلمانان در 
یمن اینگونه طی یک سال، در تمام ساعت ها و بدون هیچ گونه مراعات اسلامی، حقوقی 
و انسانی بمباران می کند و وحشیانه زن و مرد را به خاک و خون می کشاند، چه معنایی 

می تواند داشته باشد.
سلیمانی اضافه کرد: حزب الله لبنان که به عنوان یک حزب عربی و اسلامی ماجراجویی 
علیه عربستان نکرده است، حتی به تنهایی کاری که همه ارتش های عرب از سال 47 تا 

پایان دهه 60 میلادی نتوانستند انجام دهند را در دفاع از عرب انجام داده است.
وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی به عنوان یک کشور انقلابی، مرام و اصولی دارد 
که چارچوب گسترده ای را شامل می شود و مرام و اصول جمهوری اسلامی ایران در مردم، 

قوانین، حکومت و رهبری تبلور یافته و این مجموعه کامل در جهان امروز دیدنی است.
سلیمانی تاکید کرد: هرکس که به جمهوری اسلامی ایران نزدیک می شود و بزرگ ترین 
رهبران دنیا وقتی آن را از نزدیک می بینند، خاضع می شوند و این اصول برای آنها غیرقابل 
تحمل است، ما در کدام کشور اسلامی تلاش کرده ایم که برادران سنی را شیعه کنیم و بر 

عکس همواره جان ما سپر سنی ها بوده است.
وی با اشاره به اینکه شهدای ما عرفای ما بودند که جمع شده ایم چه بگوییم و چه کنیم، 
گفت: پیوند بین مردم به ویژه نسل جوان با فرهنگ ایثار و شهادت یکی از بهترین راه ها برای 

مقابله با شبیخون همه جانبه دشمنان است.
فرمانده نیروی قدس سپاه با تاکید بر اینکه شرط شهید شدن، شهید بودن است، اظهار 
داشت: اگر کسی شهید بود، شهید می شود و اگر از کسی بوی شهید استشمام نکردید، ولو 
آن که کشته شود، شهید نیست، شهید کسی است که وقتی او را می بینید، سخن او را 

می شنوید و با او رفاقت و مجالست می کنید، بوی شهادت را از او استشمام کنید.
وی سه پایه اصلی برای شهید بودن را مورد اشاره قرار داد و افزود: نخستین پایه شهید 
بودن، هجرت از خود است که تا رخ ندهد، هجرت از وطن، مال، مقام و مابقی اتصالات 

دنیوی اتفاق نمی افتد.
سلیمانی با اشاره به اینکه شهدا به همه نفسانیات و وابستگی های خود آتش زدند، عنوان 
کرد: پایه دوم و سوم شهید بودن، مجاهدت و پایبندی به عهد است که همه آن ها مصادیق 

قرآنی دارد.

وی با طرح این سئوال که می خواهیم از شهدا چه بیاموزیم، تصریح کرد: امروز وضع عالم 
شیعه با دیروز بسیار متفاوت است و امروز می توان گفت که اگر کسی به دفاع از جمهوری 

اسلامی و انقلاب اسلامی پایبند نباشد، به اصول دین پایبند نیست.
سلیمانی عنوان کرد: امروز حفظ تشیع، اساس مذهب و اصول آن، حفظ اسلام و اصول 

اسلامی با دیروز متفاوت است زیرا در جهان تغییرات بزرگی رخ داده است.
فرمانده نیروی قدس سپاه ادامه داد: امروز اگر در مساجد ما فقط ترویج معنویت و بدون 
مسیر مشخص انجام شود، نمی توان از اسلام دفاع کرد، امروز نماز خواندن و عمق یافتن 
آن در اینکه اراده ما را در دفاع از اسلام در برابر هجوم گسترده دشمنان مستحکم کند، 

ارزش دارد.
دفاع از اسلام با دفاع از ولایت فقیه امکان پذیر است

وی ویژگی برجسته امام راحل در برابر سایرین را احیای ولایت فقیه به عنوان ضرورت 
پنهان شده در جهان اسلام بیان کرد و ابراز داشت: امام خمینی )ره( ضرورت ایجاد حکومت 
اسلامی را در ولایت فقیه دانسته است و امروز امکان ندارد، کسی بدون دفاع از ولی فقیه 

بتواند از اسلام دفاع کند.
سلیمانی با تاکید بر اینکه دفاع از اسلام با دفاع از ولایت فقیه امکان پذیر است، اذعان 
کرد: اگر می خواهیم اسلام و جهان اسلام را در حاکمیت حفظ کنیم، باید بدانیم که این امر 

بدون ولایت فقیه امکان پذیر نیست.
وی خاطرنشان کرد: در عراق مشخص شد، اگر جمهوری اسلامی و ولایت فقیه نبود، 
عتبات در هفته اول مورد تهدید قرار می گرفت، آرامش کشور و مردم در برابر موج های 

متلاطمی که وجود دارد به دلیل وجود ولایت فقیه است.
فرمانده لشکر 41 ثارالله در دوران دفاع مقدس ابراز داشت: یکی از مهم ترین ویژگی های 

شهدا این بود که برای دفاع از نظام و انقلاب بر اساس فرموده ولایت فقیه جان دادند.
سلیمانی دشمنی های دشمنان با پاسداران و بسیج را به دلیل موثر بودن آنها دانست 
و گفت: چون موثر هستند، دشمنی علیه آنها وجود دارد و اگر اثرگذار نبودند، دشمنی هم 

وجود نداشت و در روحانیت نیز همین گونه است.
وی با تاکید بر اینکه در یادواره شهدا باید به مضامین بزرگ شهدای خود و وصیتنامه های 
شهدا توجه داشته باشیم، ادامه داد: براساس وصیتنامه شهدا می توانیم راه درست را بشناسیم 

و حقیقت را درک کنیم.
فرمانده نیروی قدس سپاه اذعان کرد: با افکاری که در درون وصیتنامه های شهدا تبلور 
یافته، می توان به راه درست پی برد، امروز خیلی مهم تر از دیروز است و آمادگی امروز بسیار 
مهم تر و سخت تر از آمادگی دوران دفاع مقدس است، زیرا در دوران دفاع مقدس آمادگی 

تک وجهی بود و امروز آمادگی باید چند وجهی باشد.

»مجلس پنجم« از جمله مجالسی است که قاطبه سیاسیون 
کشور در موفق بودنش اتفاق نظر دارند. مجلسی با »اکثریت شکننده 

اصولگرایان« و »اقلیت مقتدر اصلاح طلبان«.
به گزارش جماران، ریاست حجت الاسلام علی اکبر ناطق نوری 
بر این مجلس نیز زبانزد است. رئیسی که هم فراکسیونی هایش به او 
گفته بودند »ما تو را نشناختیم، پایین که هستی با مایی و بالا که 
می نشینی، با آنهایی}اصلاح طلبان{!«  پاسخ شیخ هم برای مجاب 
کردنشان این بود که »ابزار ریاست بر اساس احادیث و روایات، شرح 
صدر است. شما اگر تذکر آیین نامه ای بخواهید بدهید و من جلویتان 
را بگیرم، منجر به تحلیل سیاسی نمی شود اما اگر نگذارم فلان عضو 
از اقلیت، تذکر دهد، منجر به تحلیل سیاسی و تنش می شود. چرا 
این کار را بکنم؟« اقلیت مجلس پنجم نیز این اطمینان را به او داشت 
که ناطق نوری بر اساس گرایش سیاسی فردی اش ریاست مجلس 
را بر عهده ندارد. تا جایی که اگر می خواستند طرحی را به مجلس 
ارائه دهند، مطمئن می شدند که او رئیس جلسه باشد، چون مطمئن 

بودند با حضور او مشکلی پیش نمی آمد.
او در خلال خاطراتش از مجلس پنجم، به جلسه استیضاح »عطاء 
الله مهاجرانی« وزیر وقت فرهنگ و ارشاد اسلامی اشاره می کند و 
می گوید: همه تصور می کردند من به گونه ای جلسه را مدیریت 
می کنم که با توجه به اکثریت بودن ما، او حتما برکنار می شود. ولی 
خدا لطف کرد و چنان مدیریت کردم که نتیجه جلسه برای دوستان 

اقلیت هم حتی غیرمترقبه بود.
ناطق نوری که در این بخش از مصاحبه وزیر دولت اصلاحات را 
با نام کوچک وی، یعنی »عطا« خطاب می کند، خروج او از کشور 
را اشتباه می خواند و با ابراز تاسف می گوید: او غفلت کرده و هم به 
خودش و هم به کشور جفا کرد. او نیروی بسیار با استعداد و با هوشی 

بود و می شد که بماند و جامعه از او استفاده کند.
او در پاسخ به سوال دیگری به مقایسه جلسه استیضاح مهاجرانی 
و عبدالله نوری می پردازد و این بار نیز مهاجرانی را »یک فرد مسلط، 
خوش دوق و سلیقه« می نامد که در سخنانش گاهی لطیفه می 
گوید و گاهی هم شعر حافظ می خواند که در جلب نظر مستمع 
بسیار موثر است. مهارتی که عبدالله نوری آن را به کار نبرد و در 

استیضاحش موثر بود.
ناطق نوری از مزاحی که با عبدالله نوری که در ابتدای مجلس 
پنجم رقیب وی برای کسب کرسی ریاست بوده و او تنها با 11 رای 
بیشتر توانسته بود پیروز شود، در جلسه استیضاح نیز یاد می کند. 
آنجا که او به نوری متذکر می شود که پس از نطق در جلسه استیضاح 
باید از مجلس برود. عبدالله نوری در جلسه ای که از او طرح سوال 
شده، منتظر رای نمایندگان نمی شود و مجلس را ترک می کند اما 
در جلسه استیضاح پس از دفاعیه اش که باید مجلس را ترک می 
کرده، به اشتباه برمی گردد و روی صندلی اش می نشیند. ناطق 
نوری هم به او می گوید که »امروز روز رفتن شماست«. عبارتی که 
به منزله نظر وی درباره رای به استیضاح عبدالله نوری تعبیر شده بود.

بازخوانی خاطرات ناطق نوری از رقابتش با سیدمحمد خاتمی 
در خرداد 76، بخش دیگری از گفت و گوی او با ویژه نامه نوروزی 
اعتماد را تشکیل می دهد. او که گفته است جامعه منتظر بود تا ببیند 
رییس مجلس که رای نیاورده پس از آن التهاب و هیجانی که منجر 
به پیروزی خاتمی شد، چه خواهد کرد؟ می گوید: به لطف خدا، هنوز 
شمارش آرا تمام نشده بود که به ایشان پیام تبریک دادم. این مثل 
آبی بود که روی آتش ریخته شد و در میان طرفدارانم آرامش ایجاد 
کرد. بالاخره 7 میلیون نفر به من رای داده بودند و عصبانی و ناراحت 

بوده و دلشان سوخته بود.
مقایسه تعامل دولت و مجلس در دو دوره همکاری مجلس 
پنجم با دولت هاشمی و سپس با دولت خاتمی، سوال دیگری 
است که ناطق نوری در پاسخ به آن با تاکید بر اینکه با هیچ یک از 
دو دولت سازندگی و اصلاحات مشکلی نداشته است، گفت: آقای 
هاشمی، فردی اجرایی با شرح صدر و پرظرفیت بود. او در میان 
رجال سیاسی تاریخ معاصر کم نظیر است. آقای خاتمی هم فرد با 
فرهنگ و خوش اخلاق و متواضع و محترمی بود که هیچگاه با او 

چالش یا تنشی نداشتیم.
ناطق نوری که در پنج دوره نمایندگی از مجلس اول تا پنجم، با 
حسن روحانی دیگر عضو جامعه روحانیت مبارز همکار بوده، در این 
مجلس او را به عنوان نایب خود در هیات رئیسه داشته است. کسی 
که در غیاب او ریاست مجلس را بر عهده داشته و یکبار از تریبون 
مجلس به شوخی گفته بود: »مگر اینکه مجلس سه شیفته شود که 
من هم یک جلسه را اداره کنم، وگرنه این رئیس هیچ وقت مریض 
نمی شود که نوبت من هم بشود.« ناظق نوری همچنان از او به عنوان 
چهره ای معتدل یاد می کند که مشی اش در اداره مجلس در آن 

دوران ودر اداره دولت در حال حاضر، اینگونه است.
روحانی و هاشمی برای انتخابات سال 92 از ناطق نوری می 
خواهند که نامزد شود اما او نمی پذیرد. هاشمی رفسنجانی از هر 
دو آنها می خواهد که هردو نامزد شوند اما روحانی می گوید »اینکه 
نمی شود من همیشه نفر دوم فلانی -ناطق نوری- بوده ام و اگر او 
بیاید، من حتما نمی آیم«. ناطق نوری هم به او می گوید که من قطعا 
تصمیم ندارم که نامزد شوم، اما اگر شما بیایی من از شما حمایت 
می کنم و هر کمکی بتوانم می کنم. هنوز هم برای موفقیتش دعا 
می کند. بازخوانی خاطرات سال 84 که ناطق نوری در راس شورای 
هماهنگی نیروهای انقلاب بود، نیز بخش دیگری از این گفت و گو را 
تشکیل می دهد. او یکسال قبل از پایان دولت اصلاحات به هاشمی 
می گوید که او تنها کسی است که می تواند کارهای نیمه کاره را 
تمام کند؛ اما هاشمی با بیان اینکه سنش بالا رفته، این پیشنهاد را 
نمی پذیرد. از این رو او به دنبال اجماع میان نامزدهای اصولگرایان 
)لاریجانی، ولایتی، رضایی، توکلی، احمدی نژاد و قالیباف(، می رود و 
برای هر یک دو جلسه در شورای هماهنگی نیروهای انقلاب تعیین 
می کند تا ضمن معرفی خود و برنامه هایشان، مشکلات اجرایی 

کشور و نسخه هایشان برای مرتفع کردن آن را اعلام کنند.
به گفته وی، احمدی نژاد در آن برهه مدعی بوده که دیگر 
کاندیدها هیچ برنامه ای ندارند اما او برنامه دارد ولی ناطق نوری مانع 
از بیانش می شود. این حرف که به گوش ناطق نوری می رسد او به 
باهنر می گوید که حتی سه جلسه برای احمدی نژاد در نظر می 
گیرند. احمدی نژاد هم می آید و حرفهایش را می زند. حرف هایی 
که نه مرحوم حبیب الله عسکراولادی را برای حمایت از او قانع می 
کند و نه ناطق نوری را. او به احمدی نژاد می گوید: »من حرف هایت 
را به دقت گوش دادم. یا سواد تو خیلی بالاست که که من نمی فهمم 
چه می گویی یا حرف های بالای ابری می زنی!« او پیش از این ها 
در گفت و گو با شرق هم گفته بود که گویی احمدی نژاد فضایی 

فکر می کرد!
نهایتا شورای هماهنگی به حمایت از »لاریجانی« به عنوان نامزد 
واحد اصولگرایان می رسد و وقتی ناطق نوری این خبر را به هاشمی 
می دهد، او نیز می گوید که قصد کاندیداتوری دارد. تصمیمی که به 
گفته ناطق هم معادلات را به هم ریخت، هم آرا را تقسیم کرد و هم 

کشور به سمتی رفت که نباید می رفت!

بابک زنجانی دقیقا می داند بهای زندگی اش چقدر است؟ دو 
میلیارد و 200 میلیون دلار.

به گزارش ایسنا، شبکه خبری بلومبرگ در گزارشی درباره بابک 
زنجانی نوشت: این رقم پولی است که بابک زنجانی باید بپردازد تا 
بتواند از شانس گریز از حکم اعدام برخوردار شود. وی ششم مارس به 
اتهام اختلاس از شرکت ملی نفت ایران در دوران تحریمها، به همراه 

دو تن دیگر به اعدام محکوم شد.
به گفته وکیل وی، زنجانی از زمان اولین دستگیری در دسامبر 

2013 پس از تغییر دولت ایران، سعی داشته این پول را بازگرداند.
زهره رضایی یکی از اعضای تیم وکلای زنجانی که در تدارک 
فرجام خواهی علیه حکم اعدام وی هستند می گوید: موضوع پس 
دادن بدهی در ابتدا یک موضوع ساده بود، اما اکنون به یک مساله 

سیاسی بزرگ تبدیل شده است.
سیر حرکت زنجانی از یک واسطه نفتی به یک زندانی منتظر 
حکم اعدام، پیرو آشتی ایران با قدرت های جهانی و پایان یک دهه 

تحریم اقتصادی علیه این کشور بوده است.
حسن روحانی، رییس جمهور ایران اعلام کرده که برای احیای 
اقتصاد کشور و جذب سرمایه گذاری خارجی باید فساد در کشور را 
ریشه کن کند. وی هفته گذشته گفت: این موضوع که چه کسی به 
زنجانی کمک کرده و اینکه پول کجا رفته، سوالاتی هستند که باید 
پاسخ داده شوند. زنجانی که اکنون در اوایل دهه چهارم عمرش به 
سر می برد به نماد طبقه جدیدی از ثروتمندان متهم به سوءاستفاده از 
توانایی دور زدن تحریمهای تجاری و ثروتمند کردن خود در سال های 
دولت محمود احمدی نژاد که از سال 2005 تا 2013 به طول انجامید 

محسوب می شود.
زنجانی در مجموع به اختلاس دو میلیارد و 700 میلیون دلار 
در  بانک خود  به وسیله شعبه های  از دولت  نفت  فروش  درآمد 
تاجیکستان و مالزی متهم است. وی همچنین در خصوص اتهام 
افساد فی الارض که حکم اعدام را برایش به همراه داشته گناهکار 

شناخته شده است.
این در حالیست که تاکنون فقط حدود 600 تا 700 میلیون دلار 
از دارایی های زنجانی مصادره شده است. وکیل زنجانی می گویدگ 
دارایی های مادر و دو خواهر زنجانی نیز مصادره شده و آنها ممنوع 
الخروج هستند. وی افزود: این بدهی اکنون به دو میلیاردو 200 

میلیون می رسد.
در انتظار حکم فرجام

زنجانی اختلاس و کلاهبرداری را رد کرده است. زهره رضایی، 
وکیل زنجانی انتظار دارد که ابلاغ رسمی حکم این هفته صورت 

بگیرد و پس از آن وکلا 20 روز فرصت دارند تا در خصوص این حکم 
فرجام خواهی کنند.

ایران در فروش  به  زنجانی سعی داشته که  وی مدعی شد: 
بزرگ ترین منبع درآمد ملی کمک و یک کانال بانکی برای نهادهای 
تحریم  شده در دورانی که کشور از بازار های جهانی دور شده بود ایجاد 
کند. در شرایطی که وی در تهران در حال محاکمه بود یک نفتکش 
در اسپانیا در حال تخلیه اولین محموله نفتی ایران بود که از سال 

2012 تاکنون به اروپا می رسد.
نکته طعنه آمیز ماجرا این است که اگر تحریم ها بابک زنجانی را 

ثروتمند کرد، میراث آنها می تواند به قیمت جانش تمام شود.
دو میلیارد یورو

تراکنش های مالی همچنان برای ایران پیچیده هستند. رضایی که 
همچنین نماینده اولین بانک سرمایه گذاری اسلامی در کوآلالامپور 
مالزی است می گوید: دارایی های بابک زنجانی به شکل قابل توجهی 
از سیستم بانکی بین المللی جدا شده اند و هیچ جایی برای انتقال این 

پول وجود ندارد.

ماه گذشته فقط یک شماره حساب  نفت  وزارت  وی گفت: 
اعلام کرد که زنجانی برای پرداخت پول از آن استفاده کند. رضایی 
خاطرنشان کرد: بانک کارگزار اروپایی از پذیرش این سپرده  خودداری 
می کند. وکیل زنجانی افزود: وی از زمان شروع حبس طی بیش از دو 
سال گذشته در تدارک حل این مساله بوده و به شدت تلاش داشته 

که با مقامات برای پرداخت این پول همکاری کند.
این در حالیست که مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری هشتم 
مارس اعلام کرد: تنها زمانیکه پول به حساب دولت واریز شود می توان 

گفت که زنجانی همکاری کرده است.
طلافروشی

بابک زنجانی زاده جنوب تهران است. خانواده  وی سپس به منطقه 
میدان گلها، یک منطقه طبقه متوسط در مرکز تهران و در فاصله 
چند خیابان از ساختمان آجری زرد رنگ وزارت کشور نقل مکان 

کردند.
مالک یک مغازه عتیقه فروشی در این منطقه می گوید: پدر 

زنجانی هنوز در این منطقه زندگی می کند.

صاحب یک کیوسک در بالای این خیابان می گوید: به خاطر 
می آورد که زنجانی در دوران کودکی به کیوسک وی سر می زد و 

تفنگ اسباب بازی می خرید.
بابک زنجانی سپس کار در یک مغازه طلافروشی و پس از آن کار 

در بازار طلا در بازار مرکزی تهران را شروع کرد.
وی در مصاحبه ای که سپتامبر 2013 در نشریه »آسمان« منتشر 
شد مدعی شد: هنگامی که در ازمیر ترکیه دانشجو بوده تعدادی 

تجارت را در این کشور اداره می کرده است.
سالامبور فروشی

وی  آسمان،  نشریه  به  زنجانی  نشده  تایید  براساس سخنان 
در دوران سربازی راننده رییس وقت بانک مرکزی بوده و از وی 
درخواست می شود میلیون ها دلار را برای کنترل نرخ ارز در بازار 

آزاد توزیع کند.
وی افزود: در این میان با تاجران سالامبور و یک سرمایه گذاری 

جدید آشنا می شود.
زنجانی در گفتگو با »آسمان« مدعی شده بود: من همیشه 
می خواستم وارد تجارت و مشاغلی شوم که سوددهی سریعی داشته 
باشد. با فروش اولین محموله پوست ها، در ازای هر 50 سنتی که 

سرمایه گذاری کرده بودم 19 تا 20 دلار سود به دست آوردم.
تجارت وی از سرمایه گذاری در تولید فیلم و سالامبور به لوازم 
آرایشی، واردات پاستا و قهوه و شرکت های هواپیمایی ، باشگاه فوتبال، 
املاک در تهران و به ویژه شبکه بانکی گسترش پیدا کرد. آنها به 

وسیله دوبی، مالزی، ترکیه و تاجیکستان با ایران مرتبط بودند.
این تجارت ها همچنین زنجانی را با مسئولان وقت که همیشه 

به دنبال کانال های ارتباطی بانکی با جهان خارج بودند مرتبط کرد.
زنجانی می گوید: هنگامی که فشارها روی اقتصاد ایران به دلیل 
تحریم ها افزایش یافت، از وی درخواست شده تا به شرکت های 
نفتی خصوصی و نهایتا وزارت نفت برای پیدا کردن خریدار نفت 
کمک کند. وی در آخرین مصاحبه خود مدعی شد: کار وی »مبارزه 
با تحریم ها« بوده و وی 24 میلیون بشکه نفت ایران معادل چند 

نفتکش را فروخته است.
بلومبرگ می نویسد: این همان نقشی است که در نهایت به سقوط 

وی منجر شده است.
سعید لیلاز اقتصاد دان ایرانی می گوید: این امر به مناقشات بین 
گروه های مختلف قدرت در داخل ایران باز می گردد. اینکه زنجانی 
چه کسی بوده و داستان از چه قرار است و اینکه واقعا چه چیزی وی 
را قادر ساخته که سه میلیارد دلار اختلاس کند و برای آن پاسخگو 

نباشد، سوالاتی است که باید جواب داده شود.

به احمدی نژاد گفتم فضایی فکر می کنی

خاطرات شیخ نور از رقابتش با رئیس دولت اصلاحات

از تجارت نفت تا طناب دار

بهای زندگی بابک زنجانی چقدر است؟

سردار سلیمانی:

ایران به دنبال ماجراجویی نیست
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بارالها: دینم را كه ملاك و محور كارهاى من و 

دنیایم را كه خانه تلاش ومعاش من وآخرتم را كه 

سرانجام من به سوى آن است اصلاح فرما.
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تکذیب ادعای منتسب به فرمانده کل سپاه
گفته می شود: دفتر حفاظت منافع جمهوری اسلامی ایران اظهارات منتسب به سردار محمدعلی 
جعفری فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در مقاله روزنامه مصری به قلم عماد الدین ادیب با 
عنوان »ایران: سعودی دشمن ما است و نه اسرائیل« را تکذیب کرد. به گزارش ایسنا، دفتر حافظ منافع 
جمهوری اسلامی ایران در جوابیه خود ضمن غیر واقعی خواندن ادعاهای منتشره در مقاله فوق الذکر و 
انتساب آن به مقام عالیرتبه ایرانی تاکید کرده است: عنوان، محتوای و نتیجه گیری مقاله مذکور بر مبنای 
قلب واقعیت یا استناد به برخی گزارش های خبری غیرحرفه ای و با انعکاس نادرست اظهارات مقام ایرانی 

نگاشته شده است که این امر با آداب حرفه ای رسانه ای مغایرت دارد.

درگیری در مرز آذربایجان وجود نداشته است
گفته می شود: مدیرکل امور مرزی وزرات کشور خبر منتشر شده برخی رسانه های خارجی درباره 
درگیری در مرز جمهوری آذربایجان با ایران را تکذیب کرد و گفت: هیچ درگیری در مرز ایران وجود 
نداشته است. مجید آقابابایی افزود: هیچ درگیری بین مرزبانان یا اتباع ایرانی وجود نداشته است. وی ادامه 
داد: درگیری که در رسانه ها مطرح شده با مرز ایران فاصله داشته و بین مرزبانان جمهوری آذربایجان با 
برخی اتباع خودشان و کشورهای دیگر بوده است. مدیرکل امور مرزی وزارت کشور گفت: همچنین هیچ 
کدام از اتباع ایرانی در این درگیری نبودند و از سمت مرزهای جمهوری اسلامی ایران نیز به این کشور 
نرفته اند. به گزارش ایرنا، برخی رسانه های خارجی امروز اعلام کردند در یک درگیری در مرز جمهوری 

آذربایجان و ایران پنج نفر کشته شدند.

بازگشت 130 نخبه به کشور طی یک سال گذشته
گفته می شود: دکتر سورنا ستاری معاون علمی و فنی رییس جمهور با اشاره به بازگشت 130 
نخبه طی یک سال گذشته و بعد از راه اندازی سامانه بازگشت نخبگان به کشور گفت: هدف از این 
سامانه برگرداندن نخبگان نیست؛ بلکه ایجاد یک ارتباط مناسب در خارج از کشور است. برای کسانی که 
می خواهند زندگی خود را به داخل منتقل کنند، تسهیلاتی در نظر گرفته ایم و این روند نیز به خوبی در 

حال انجام است و به صورت تصاعدی این آمار بالا می رود.

دیه مرد وزن برابرشد
گفته می شود: سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: برابری دیه زن و مرد 
پیشتر در لایحه بیمه شخص ثالث مطرح شده بود و خوشبختانه شورای نگهبان این لایحه را تأیید کرد؛ 
به عبارتی، شورای نگهبان برابری دیه زن و مرد را تأیید کرده است. وی افزود: توجیه ما در باره برابری 
دیه زن و مرد این بود که برخی از بانوان سرپرست خانواده هستند و زمانی که دچار حادثه می شوند و از 
بین می روند،  بازماندگان آنها به مشکل برمی خورند. زارع تاکید کرد :  پس از اجرای قانون بیمه شخص 
ثالث و با نظر شورای نگهبان، این موضوع به دولت ابلاغ می شود و 15 روز پس از ابلاغ قابل اجراست.

صدقه پیامکی راه اندازی می شود  
گفته می شود: رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره(، گفت: با وجود رکود اقتصادی و تحریم ها، دولت 
تمام اعتبارات را به کمیته امداد اختصاص داد و هیچ گلایه ای از دولت نداریم. پرویز فتاح ادامه داد: با 
قراردادی که با همراه اول و ایرانسل بسته ایم، هموطنان می توانند امروزبا شماره گیری شماره *#88773 
مبالغ مورد نظر خود را در اختیار نیازمندان قرار دهند. وی با بیان اینکه اکنون این نهاد در تاجیکستان، 
لبنان، عراق و سوریه دفتر دارد، گفت: برنامه ای برای تاسیس دفتر جدید نداریم و تعداد کارمندان ایرانی در 

این دفترها به اندازه انگشتان دست نیز نمی رسد و بیشتر کارکنان این دفاتر بومی هستند.

پرداخت عیدی به خانواده های چندقلو
گفته می شود: رئیس سازمان بهزیستی کشور از پرداخت عیدی به 10 هزار خانواده دارای فرزند سه 
قلو و بیشتر خبر داد و گفت: عیدی آنها تا پایان هفته واریز می شود. دکتر انوشیروان محسنی بندپی افزود: 
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، یک میلیارد تومان برای پرداخت عیدی به 10 هزار خانواده دارای سه 
قلو و بیشتر که در سامانه سازمان ثبت احوال اسامی آنها درج شده، اختصاص پیدا کرده است. وی افزود: به 
هر خانواده 100 هزار تومان به عنوان عیدی پرداخت می کنیم و تا پایان هفته به حساب آنها واریز می شود.

تکذیب انتصاب منتظری به دادستانی کل کشور 
گفته می شود: رئیس دیوان عدالت اداری خبر انتشار یافته در برخی رسانه ها مبنی بر انتصابش به 
عنوان دادستان کل کشور را تکذیب کرد و گفت: این خبر صحت ندارد و به این سمت منصوب نشدم. 
حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری در پاسخ به این سؤال که آیا خبر منتشر شده در رسانه ها 
مبنی بر انتصاب شما به عنوان دادستان کل کشور صحت دارد یا خیر، اظهار کرد: این خبر صحت ندارد و 
به عنوان دادستان کل کشور منصوب نشدم. رئیس دیوان عدالت اداری افزود: انتصاب من به عنوان دادستان 

کل کشور به عنوان یکی از گزینه ها مطرح است و هنوز چیزی قطعی نشده است.

پست جدید برای محمدباقر قالیباف 
گفته می شود: با صدور حکمی از سوی رییس دانشگاه تهران، محمدباقر قالیباف به عنوان مشاور 
عالی رییس دانشگاه تهران منصوب شد. در بخشی از حکم دکتر محمود نیلی  احمدآبادی خطاب به دکتر 
قالیباف آمده است: »نظر به ماموریت های مهم و راهبردی دانشگاه در تحقق اهداف نظام در حوزه علم 
و فناوری و نقش آفرینی بیشتر در عرصه بین المللی و ایجاد دانشگاه »کارآفرین« و »اخلاق مدار« و با 
عنایت به مراتب تعهد، تخصص و تجارب ارزشمند جناب عالی، بدین وسیله شما را به عنوان مشاور خود در 
امور برنامه ها و طرح های توسعه دانشگاه تهران منصوب می نمایم«. محمدباقر قالیباف، هم اکنون علاوه بر 
فعالیت های اجرایی، به عنوان عضو هیات علمی دانشکده جغرافیای دانشگاه تهران نیز به فعالیت آموزشی 

و پژوهشی اشتغال دارد.

دکتر سقاییان نژاد عنوان کرد:

بودجه شهرداری قم 9 برابر بودجه استانی
شهردار قم گفت: اختصاص رقمی معادل یك چهارم بودجه کشور به شهرداری ها نشان دهنده جایگاه 

شهرداری ها در اقتصاد و به تبع آن در اقتصاد مقاومتی است.

دکتر سقاییان نژاد اظهار کرد: در مسئله اقتصاد مقاومتی باید از مباحث کلامی خارج شده و در مسائل 
عملیاتی وارد شویم. باید قرارگاه اقتصاد مقاومتی در کشور برقرار شود و این مسائل را رصد کند چرا که با 
همه امور مردم درگیر است و امیدواریم که این کوشش نتیجه خود را داشته باشد و کشور ما به عنوان یك 
کشور مستقل و پایدار به فعالیت های خود ادامه دهد. وی با بیان اینکه شهرها قلب تپنده اقتصاد کشور 
هستند و بیش از 71 درصد مردم شهرنشین هستند گفت: این میزان در کلانشهرها بالای 85 درصد و در 
شهر قم بالای 96 درصد است و هر توسعه ای که بخواهیم داشته باشیم بر مبنای شهر باید صورت گیرد. 
شهردار قم اظهار کرد: مدیریت شهری نقش محوری اجراییات شهر را بر عهده دارد و در اینجا ارتباط مردم، 
ارتباط مدیریت شهری و اقتصاد مشخص می شود. وی با بیان اینکه بیش از 13 کلانشهر بودجه ای بالغ 
بر 45 هزار میلیارد ریال یعنی یك چهارم بودجه عمومی کشور را به خود اختصاص می دهند این مسئله 
جایگاه شهرداری ها را در اقتصاد مشخص می کند اظهار کرد: بودجه شهرداری قم 9 برابر بودجه استانی، 
بودجه شهرداری تهران 28 برابر و بودجه شهرداری مشهد 14 برابر بودجه کل استان خراسان رضوی است 

و این مسئله نشان دهنده جایگاه شهرداری ها در اقتصاد و به تبع آن در اقتصاد مقاومتی است.
بهره برداری از فاز نخست مترو تا پایان سال آینده

دکتر سقاییان نژاد در بخش دیگری از سخنان خودبا اشاره به وضعیت اجرای پروژه های شهری در 
قم اظهار کرد: رینگ های اول، دوم و سوم شهر قم تکمیل نشده، خیابان ها بازگشایی نشده و تقاطع های 
غیرهمسطح احداث نشده است و باید طبق طرح جامع به پیش برویم تا این رینگ ها تکمیل شود. وی با 
اشاره به اینکه در دو پروژه مهم و ضروری تلاش های زیادی داشته ایم که این پروژه ها فعال شود گفت:  پل 
میثم و تقاطع سه سطحه عماریاسر تا پایان سال تکلیف آن مشخص خواهد شد و امیدواریم که بتوانیم 
معضل این دو پروژه را حل کنیم. شهردار قم اظهار کرد: برای سال آینده تقاطع روگذر محمودنژاد از بلوار 
جمهوری را احداث خواهیم کرد و طرح این پروژه تا پایان امسال آماده شده و از ابتدای سال 95 عملیات 
اجرایی آن شروع می شود. وی به احداث بلوار زینب در موازات خیابان امام اشاره کرد و افزود: طراحی 
فاز اول و دوم این پروژه تا پایان سال انجام می شود و دوربرگردان غدیر نیز از دیگر پروژه هایی است که با 
جدیت دنبال می شود. سقاییان نژاد با بیان اینکه همه این پروژه ها قرار است تا پایان سال 95 به بهره برداری 
برسد اظهارکرد: حتی در پروژه قطار شهری نیز به دنبال این هستیم که بتوانیم تا پایان سال 95 در فاز اول 
آن را راه اندازی کنیم. وی خاطرنشان کرد: گلوگاه این پروژه تامین قطار است و جلسه ای در هفته گذشته 
با واگن سازی پارس برگزار گردید و قول داده اند که 10 ماهه بتوانند سه رام واگن را در اختیار شهرداری 
بگذارند. شهردار قم بیان کرد: مشکل بعدی راه اندازی ایستگاه ها است و البته ضرورتی ندارد همه 6 ایستگاه 
از قلعه کامکار تا میدان مطهری را به انجام برسانیم و اگر سه ایستگاه آماده شود به نظر می رسد بتوانیم تا 
پایان سال 95 فاز اول قطار شهری که 5.2 کیلومتر است راه راه اندازی کنیم. وی گفت: در پروژه منوریل 
نیز 18 واگن باید فعال شود و شرکت ایتالیایی نظارت عالیه را بر عهده دارد و تلاش بر این است که منوریل 

تا اواسط سال 95 به بهره برداری برسد.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم خبر داد:

افزایش حجم زائران نوروزی در قم
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: با توجه به اینکه از ایام فاطمیه عبور کرده ایم شمار 

بیشتری از مسافران نوروزی به قم سفر می کنند.
  یونس عالی پور ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائران قم که در استانداری برگزار شد، اظهار کرد: 
برای خدمات  دهی به زائران لازم است هماهنگی بین دستگاهی وجود داشته باشد تا بتوانیم به خوبی از 
زائران کریمه اهل بیت )ع( و مسجد مقدس جمکران میزبانی کنیم. وی با بیان اینکه امسال زائران بیشتری 
به قم سفر خواهند کرد گفت: سال گذشته ایام نوروزی با ایام فاطمیه مقارن شده بود و به همین دلیل 

شمار زائرانی که به قم سفر کردند بسیار محدود بود که امسال این محدودیت وجود ندارد.

نامحــرمانه

اخبـــار

رئیس پلیس اهور نیروی انتظامی جمهوری 
اسلامی ایران روز گذشته با آیات عظام صافی 
گلپایگانی، نوری همدانی و علوی گرگانی دیدار و 
گفت و گو کرد که در این دیدارها مراجع از آمار 

بالای تصادفات ابراز نگرانی کردند.
آیت الله صافی گلپایگانی:

 ایران باید در رعایت قوانین 
راهنمایی و رانندگی نمونه باشد

 یکی از مراجع تقلید در این دیدار گفت: 
جامعه ایران باید در رعایت قوانین راهنمایی و 
رانندگی نمونه باشد و این جزء وظایف اسلامی 

ما است.
آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی اظهار کرد: 
در انجام کارهای دینی در اسلام باید حساس بود، 

هر کس کوتاهی کند، مسئول است.
این مرجع تقلید با اشاره به آمارهای ارائه شده از سوی 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا، افزود: آمار و ارقامی 
که ارائه کردید، معنا و مفهوم زیادی در بر داشت و ما باید 

نسبت به آنها حساسیت بیشتری داشته باشیم.
آیت الله صافی گلپایگانی تاکید کرد: جامعه ایران در 
رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی باید نمونه باشد و این 
جزء وظایف اسلامی ما است، در غیر این صورت همه ما در 

روز قیامت و نزد خداوند متعال مسئول هستیم.
رضایت  مورد  انتظامی  نیروی  اقدامات  داد:  ادامه  وی 

حضرت ولیعصر )عج( است.
استاد حوزه علمیه گفت: آسایش مردم و تامین امنیت 
آنها مسئله اساسی است، بنابراین کار پلیس عبادت و عمل 
آن خیر است، من هم دلم می خواست مثل شما خدمت 

می کردم.
آیت الله نوری همدانی:

آمار تصادفات و کشته ها 
در شهرقم بالا باشد

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز در 
دیدار رئیس پلیس راهور ناجا گفت: ما مردم باهوشی داریم 
که بنا بر فرموده امام راحل )ره(، بالاتر از امت نبی مکرم اسلام 
)ص( هستند؛ پس باید با رعایت قانون و مسئولیت پذیری در 
رانندگی، از مشکلات بکاهند و به گسترش فرهنگ رانندگی 

خوب کمک کنند.
این مرجع تقلید اظهار کرد: مهمترین خدمت را شما به 
بشریت و مردم انجام می دهید؛ چرا که در روایت آمده است 
که »سلامت بدن« و »امنیت« در میان مردم شناخته شده 
نیست و نیروی انتظامی با این دو مقوله ارتباط مستقیم دارد 

و به همین دلیل، خدمت شما بسیار ارزشمند است. 
وی افزود: تحمل زحمت برای شما بسیار بالاست و بنده 
به سهم خود از زحمات و خدمات شما تقدیر و تشکر می 

کنم. 
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: بافت شهر قم اقتضا می 
کند که آمار تصادف ها و کشته ها در این شهر بالا باشد؛ 
چرا که دارای بافت قدیمی بوده و بسیاری از خیابان های آن 

مربوط به سال های بسیار گذشته است. 
آیت الله نوری همدانی با اشاره به اینکه در اسلام سه 
نوع مسئولیت داریم، تصریح کرد: نوع اول، مسئولیت فردی 
است که باید خود را در این دنیا ساخته و کامل کنیم. وی 
گفت: ایمان، اخلاق و عمل از مباحث بسیار مهمی است که 
باید در راستای کسب آن قدم برداشته و حرکت کنیم. وی 
افزود: نوع دوم، مسئولیت اجتماعی است که انسان نسبت به 
آن مسئول بوده و باید به دیگران بهره برساند. آیت الله نوری 
همدانی گفت: انسان موجودی است که خود باید اجتماع را 

بسازد و در ترقی آن گام بردارد. 
این مرجع تقلید تصریح کرد: امروز دشمنان بسیاری 
داریم که بر علیه ما قدم برمی دارند؛ پس مسئولیت اجتماعی 
ما شناخت دشمن و نقشه های آنان است تا از دشمنی 
های آنان مصون بمانیم. آیت الله نوری همدانی نوع سوم را 
مسئولیت شغلی برشمرد و گفت: انسان با پذیرش مسئولیت 
شغلی، مباحثی را بر دوش دارد که باید برای رساندن آن به 
سر منزل مقصود، تلاش کند. وی افزود: عمل، امانتی است 
که به شما سپرده شده و باید با اسلوب صحیح و رفتار مناسب 
آن را انجام دهید. وی اضافه کرد: اسلام دینی است که مردم 
را به رکود، خمودی، افتادگی و سستی دعوت نمی کند؛ 
بلکه قرآن و روایات، ما را به هوشمندی، تاثیرگذاری، نظم 
و تعهد فرا خوانده و بر آن تاکید می کند. وی افزود: مردم 
ایران، انسان هایی باهوش هستند که در نتیجه عمل به قرآن 
و روایات است و توجه بیشتر به آن درجه های بیشتری را 

نصیب ما می کند.
آیت الله علوی گرگانی خطاب به رئیس پلیس راهور؛

رانندگان قانون مدار را تشویق کنید
آیت الله علوی گرگانی نیز خطاب به رئیس پلیس راهور 
گفت: باید در قبال رانندگان قانون مدار، رفتار مثبت داشته 
و امتیازی به آنان داده شود و جای این موضوع در ایران 

اسلامی خالی است.
این مرجع تقلید اظهار داشت: تشکر صمیمانه از شما و 
مسئولین دلسوز استان قم داریم که الحمدالله حُسن رفتار 
آنان نشان دهنده آن است که محبوب خدا و ملت می باشند.

وی با اشاره به آیه »إن الانسان لیتقی* أن رآه استغنی«، 
ابراز داشت: طبع بشر این است که تا مادامی که خود را در 
نیاز ببیند و محتاج باشد، قصد تجاوز او کم است؛ اما اگر 
خود را در قدرت مشاهده کند، تجاوزگر می شود و حاضر 
نیست در محدوده خود حرکت نماید. آیت الله علوی گرگانی 
خاطرنشان ساخت: امروز بخشی از رانندگان جامعه ما را 
جوانان تشکیل می دهند و طبع جوان، حالت استغنایی و 

قدرت داشته که نتیجه آن تجاوزگری است.
این استاد برجسته حوزه با اشاره به عوامل نگهدارنده 
تجاوزگری در وجود بشر، تصریح کرد: بزرگان دین به عنوان 
مسئولان نشر دین و اخلاق در جامعه، قوت عقل و خرد 
جامعه را تقویت کرده و رشد می دهند که یکی از عوامل 

نگهدارنده تجاوزگری می باشد.
وی بیان داشت: اجراکنندگان قانون همانند پلیس، یکی 
دیگر از عوامل جلوگیری از تجاوزگری هستند تا مردم در 

آسایش بوده و از تجاوز آنان در امان باشند.
وی با اشاره به اهمیت موضوع فرهنگ سازی، اظهار 
داشت: امید است که انشاالله با حسن تدبیر، جامعه ای را 
به گونه ای به پیش ببرید که با رشد فرهنگی مردم، زحمت 

شما نیز کمتر شود.
آیت الله علوی گرگانی ابراز داشت: باید در 
قبال رانندگان قانون مدار، رفتار مثبت داشته و 
امتیازی به آنان داده شود و جای این موضوع 

در ایران اسلامی خالی است.
رئیس پلیس راهور کشور خبر داد:

ثبت بیش از ۱۸ میلیون خودرو در کشور
رئیس پلیس راهور کشور نیز در دیدار با 
آیت الله نوری همدانی از ثبت بیش از 18 
میلیون خودرو در کشور از زمان نصب پلاک 

ملی خبر داد.
سردار تقی مهری اظهار داشت: در آستانه 
سال نو پلیس، برنامه های انتظامی و ترافیکی 
خاصی را برای رفت و آمد مردم در سراسر 

کشور پیش بینی کرده است.
وی گفت: بر اساس آمارهایی که در دنیا وجود دارد، 
سالانه یک میلیون و 250 هزار نفر در تصادفات رانندگی 
جان خود را از دست می دهند و بیش از 55 میلیون نفر نیز 

مجروح می شوند.
رئیس پلیس راهور ناجا بیان کرد: در کشور ما خوشبختانه 
از سال های گذشته با همت پلیس و سایر مسئولان کشور 
نسبت به پیشگیری از تصادفات اقدامات خوبی انجام گرفته 

است.
وی با بیان اینکه سازمان بهداشت جهانی به دلیل افزایش 
تصادفات رانندگی و کشته های ناشی از آن، سال 2010 تا 
2020 را دهه اقدام برای ایمنی نامگذاری کرده است، افزود: 
کشور ایران نیز از سال 84 تا پایان سال 93 کاهش 10 هزار 
و 888 نفر کشته را در طی این 10 سال گذشته داشته است.

مهری بیان کرد: در سال 92 تعداد 27 هزار و 700 نفر، 
در سال 93 نیز تعداد 96 هزار و 892 نفر و در 10 ماهه 
سال جاری نیز بیش از 14 هزار نفر در حوادث رانندگی 
کشته شده اند. وی با بیان اینکه طی 10 ماهه سال جاری 
450 نفر تعداد کشته شدگان حوادث رانندگی کاهش یافته 
است، افزود: 260 هزار نفر نیز در حوادث ترافیکی سال جاری 
مجروح شده اند. رئیس پلیس راهور نیروی انتظامی بیان کرد: 
از میان کشته شدگان تصادفات رانندگی، 22 درصد عابر 
پیاده و 24 درصد موتورسوار بودند، همچنین از میان 6 هزار 
تصادف فوتی امسال، سه هزار راننده مقصر و سه هزار راننده 

غیرمقصر بودند.
افزایش تعداد موتورسواران در قم

وی با اشاره به افزایش تعداد موتورسواران در استان قم 
افزود: در شهر قم تعداد تصادفات فوتی کاهش داشته است.

سردار مهری بیان کرد: از زمانی که پلاک ملی را نصب 
کردیم، بیش از 18 میلیون خودرو و بیش از 10 میلیون 
موتورسیکلت ثبت شده است که سه هزار راننده متخلف در 

تصادفات فوتی، باعث صدمه به امنیت مردم شدند.
وی با بیان اینکه به طور میانگین در شهر های کشور 46 
درصد از فوت شدگان تصادفات عابرین پیاده هستند افزود: 
میزان کشته شدگان تصادفات عابرین پیاده در استان قم 

57 درصد است.
رئیس پلیس راهور ناجا ادامه داد: در قم، تعداد کشته ها 
توسط موتورسواران، چهار درصد بیشتر از دیگر شهرهاست و 
یکی از دلایل آن این است که مردم قم بیشتر از دیگر شهر ها 

از موتور استفاده می کنند.
وی بیان کرد: در طرح نوروز 95 با برنامه ریزی هایی که 
با همکاری نهادهای دیگر صورت گرفته است، تلاش داریم 
که نوروز ایمن و سفر آرامش بخش برای مسافران نوروزی 

فراهم کنیم.

در دیدار رئیس پلیس راهور ناجا مطرح شد:

نگرانی مراجع از آمار بالای تصادفات
اخبــار

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان قم:

شکوفایی راه های قم با احداث آزادراه 
قم - آوه محقق می شود

 سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان قم اظهار داشت: احداث آزادراه 
قم - آوه )به طول 40 کیلومتر( موجب اتصال کریدور شمال و جنوب کشور 

خواهد شد.
به گزارش اداره کل راه و شهرسازی استان قم در جلسه ای که به منظور 
هماهنگی بیشتر جهت تأمین ایمنی حداکثری سفرهای نوروزی استان قم با 
حضور پلیس راه استان در این اداره کل برگزار شد، حسن صبوری، سرپرست 
اداره کل راه و شهرسازی استان طی سخنانی اظهار داشت: اقدامات خوبی 
در راستای افزایش ضریب ایمنی تردد مسافران نوروزی طی روزهای گذشته 
از جمله بهسازی و روکش آسفالت، خط کشی، پاکسازی حریم و... انجام 

گرفته است.
وی به رفع تجاوز از حریم راه طی روزهای گذشته اشاره کرد و گفت: 
متأسفانه دستفروشان بدون مجوز در طول راه های استان قم تاکنون عامل 
حوادث جاده ای فراوانی بوده اند که خوشبختانه با هماهنگی های به عمل آمده 

با مراجع قضایی استان نسبت به جمع آوری آن ها اقدام شد.
صبوری ضمن قدردانی از همکاران این اداره کل که با همه مشکلات طی 
سال 94 ده ها طرح عمرانی را در استان قم به بهره برداری رسانیده اند، عنوان 
کرد: واقعیت این است که چند محور جاده ای استان قابلیت تبدیل به آزادراه را 
دارند از جمله محور قم - آوه به طول 40 کیلومتر که در صورت احداث، اتصال 

کریدور شمال و جنوب کشور را رقم خواهد زد.
وی احداث این آزادراه را با توجه به پیامدهای آن از موجبات شکوفایی در 
محورهای مواصلاتی استان قم خواند و ادامه داد: امیدواریم در سال 95 بتوانیم 
تعریف بودجه احداث رینگ کمربندی استان قم به طول 110 کیلومتر را در 

قالب طرح های عمرانی استان قم بگنجانیم.
در ادامه جلسه سرهنگ جمشیدی راد فرمانده پلیس راه استان قم ضمن 
ارائه آماری در خصوص کاهش حوادث و تلفات جاده ای استان قم طی سال 
94 در مقایسه با سال گذشته اظهار داشت: آمار کاهش تعداد فوتی های ناشی 
از حوادث جاده ای طی سال 94 به میزان 3، 1 درصد در کل کشور بوده که 

در استان قم میزان کاهش فوتی ها 4 درصد بوده است.
وی همچنین میزان کاهش تصادفات منجر به فوت را نیز طی سال 94، 
11 درصد عنوان کرد و افزود: تحقق این مهم در سایه همکاری و همت تمامی 

خادمان عرصه جاده بوده است.
جمشیدی راد اطلاق عنوان فرشته نجات جاده به راهداران را واقعی خواند 
و ادامه داد: نوروز سال 94 با توجه به تمامی آیتم های جاده ای، بهترین نوروزی 
بوده که تاکنون شاهد آن بوده این که این مهم مرهون تلاش بی وقفه خادمان 

عرصه جاده بخصوص پلیس راه و راهداری بوده است.
فرمانده پلیس راه استان قم در پایان از هدایت ترافیک در باند رفت محور 
قم-جعفریه تشکر کرد و خاطرنشان ساخت: عوامل پلیس راه استان در کنار 
عوامل راهداری آماده برخورد با دستفروشان و متجاوزین به حریم راه می باشند.

در ادامه جلسه فرماندهان پاسگاه های پلیس راه استان قم، ضمن بیان 
مشکلات موجود در محورهای استحفاظی پاسگاه های مربوطه خواستار اجرای 

طرح های زودبازده جهت پوشش هرچه بهتر سفرهای نوروزی شدند.

سرپرست مدیریت راهداری استان قم اعلام کرد:

آماده باش اکیپ های راهداری جهت 
خدمات رسانی به مسافران نوروزی

سرپرست مدیریت راهداری استان قم گفت: راهداری استان قم با بسیج 
تمامی عوامل و امکانات مهیای تحقق شعار، نوروزی شاد با سفری ایمن می باشد.

داود طلوعی با بیان اینکه براساس مصوبه کارگروه امور اجتماعی، آموزش 
و فرهنگ کمیسیون ایمنی راهها شعار محوری ایام سفرهای نوروزی 95 
)نوروزی شاد با سفری ایمن( نامگذاری شده افزود: بنابر وظیفه ذاتی حوزه 
راهداری همه ساله در پی اتمام عملیات راهداری زمستانی، مهیای تامین 
ایمنی سفرهای نوروزی می گردد. وی در ادامه افزود: راهداری استان قم 
همچون سنوات گذشته با بسیج تمامی عوامل و امکانات مهیای تحقق شعار 

نورزی شاد با سفری ایمن می باشد.
طلوعی به اهم اقداماتی که در راستای تامین ایمنی حداکثری و تسهیل 
ترافیک سفرهای نوروزی استان قم انجام می شود پرداخت و عنوان کرد: از هم 
اینک دهها اکیپ سیار و ثابت در قالب گشت های راهداری آماده استقرار در 

محورهای مواصلاتی استان می باشند.
وی تجهیز و بهسازی 7 راهدارخانه جهت ارائه خدمات رفاهی، بهداشتی، 
پاکسازی حریم راه، تعمیر و تعویض علائم، خط کشی، تعویض و نصب 
گاردریل را بخشی دیگر از اقدامات راهداری نوروزی دانست و تصریح کرد: 

دهها کیلومتر راه و روکش آسفالت در آنها در حال اجرا می باشد.
سرپرست مدیریت راهداری استان قم خاطر نشان ساخت: در تمامی 
ساعات شبانه روز تلفن گویای 141 مرکز مدیریت راهها آماده پاسخگویی به 
مراجعات تلفنی هموطنان می باشد. وی ضرورت کسب اطلاعات در خصوص 
شرایط ترافیکی، وضعیت جوی، مبدا و مقصد سفرها را از آیتم های مهم تحقق 
سفری ایمن دانست و گفت: رعایت جدی مقررات، همکاری با عوامل پلیس 
راه و راهداری، اطمینان از سلامت خودرو، همراه داشتن تجهیزات ضروری و... 
توسط مسافران نوروزی در کنار اقدامات خادمان عرصه جاده می تواند شعار 

نوروزی شاد با سفری ایمن را تحقق بخشد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:

فعالیت 3۰۰ دستگاه اتوبوس 
در پنجشنبه آخر سال

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از فعالیت 300 دستگاه اتوبوس 
و 100 دستگاه مینی بوس در پنجشنبه آخر سال خبر داد.

سعید امراللهی با اشاره به اقدامات سازمان اتوبوسرانی قم در ایام پایانی سال 
اظهار کرد: حضور کامل ناوگان اتوبوسرانی را به طور مستمر در روزهای پایانی 
سال از ساعت 6 تا 22 به صورت عادی شاهد هستیم و پیش بینی کشیك برای 
10 روز پایانی سال صورت گرفته و به دلیل حضور مردم در سطح شهر برای 

پایان سال تا پاسی از شب خدمات سازمان ارائه می شود.
وی خاطرنشان کرد: سازمان اتوبوسرانی پیش بینی لازم برای سرویس دهی 
زیارت اهل قبور در پنجشنبه آخر سال را در دستور کار قرار داده و به مکان های 
مختلف و قبرستان ها از جمله بهشت معصومه، گلزار شهدا، قبرستان بقیع، 
مسجد جمکران، امام زاده شاه سیدعلی و امامزاده شاه ابراهیم با سرویس های 

لازم به صورت فوق العاده به ارائه خدمات می پردازد. 
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره به سرویس دهی به 
بهشت معصومه از سه نقطه شهر گفت: در شهرك قائم، طول خیابان مسیر 
شهید دل آذر و همچنین میدان نبوت و میدان مطهری سرویس دهی به 

صورت فوق العاده به بهشت معصومه برقرار است.
وی خاطرنشان کرد: تدابیر و هماهنگی های لازم با سازمان مذکور و 
همچنین پلیس راهور به منظور ایجاد محدودیت های لازم و ارائه خدمات طی 

جلساتی فی مابین انجام شده است.

کارشناس مسئول پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم

اعضای 16 بیمار مرگ مغزی اهداء شد
کارشناس مسئول پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای 

بدن بیمار مرگ مغزی، خانمی 37 ساله در این استان اهدا شد.
ولی الله صمدی روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: این خانم هفته 
گذشته دچار ایست قلبی شده بود و توسط اورژانس 115 به بیمارستان ولی 
عصر )عج( قم منتقل شد که پس از آغاز مراحل درمانی و بعد از گذشت سه 
روز، بیمار به دلیل کاهش شدید اکسیژن در مغز دچار مرگ مغزی می شود. 
وی اضافه کرد: با صحبت هایی که با خانواده بیمار صورت گرفت، رضایت آن 
ها جهت اعزام بیمار به بیمارستان شریعتی تهران و اهدای اعضا، جلب شد. وی 
افزود: اعضایی از جمله قلب، کبد، کلیه ها، قرنیه، نسوج، ریه و ارگان هایی که 
قابلیت اهدا شدن داشت، به بیماران نیازمند پیوند داده شد. صمدی تصریح 
کرد: این بیمار پنج تن را از مرگ حتمی نجات داد و به 12 تن بهبود زندگی 
بخشید. وی با اشاره به اینکه مرگ مغزی بیماران توسط تیم پزشکی وزارت 
بهداشت تایید می شود، بیان کرد: این تیم چهار نفره شامل متخصص جراح 
مغز و اعصاب، متخصص داخلی مغز و اعصاب، متخصص بیهوشی و متخصص 
داخلی می باشد که هر کدام به صورت جداگانه پس از انجام معاینات و 
آزمایشات پزشکی مرگ مغزی بیماران را تایید می کنند. وی ادامه داد: پس از 
تایید مرگ مغزی توسط این تیم، پزشکی قانونی نیز به عنوان نفر پنجم باید 
ضمن تایید اقدام های تیم پزشکی، با انجام مجدد معاینات و آزمایشات، برگه 
مرگ مغزی را تایید کند. به گفته وی، امسال اعضای 16 بیمار مرگ مغزی 

و سال گذشته نیز اعضای 6 بیمار از استان قم به نیازمندان اهدا شده است.

فرمانده انتظامی استان قم گفت: با هرگونه بی 
نظمی، مزاحمت و مسدود شدن راه ها در مراسم 
چهارشنبه آخر سال به شدت برخورد می شود.

سردار کاظم مجتبایی روز دوشنبه در جمع 
خبرنگاران افزود: نگاه پلیس در مرحله اول به 
مراسم چهارشنبه آخر سال، اجتماعی است و 
معتقدیم که این مراسم باید اجتماع مدار و محله 
محور برگزار شود و پلیس اجازه برگزاری این 
مراسم را در شوارع و خیابان های قم به صورت 
نیروهای  استقرار  از  داد. وی  نخواهد  تجمعی 
پلیس در چهارشنبه آخر سال در 50 نقطه از 
شهر قم خبر داد و گفت: پنج نقطه از این نقاط 
برای پلیس، راهبردی است و پوشش امنیتی و 
ترافیکی در آن با حجم بیشتر نیروهای پلیس 

انجام می شود. مجتبایی اضافه کرد: پیش بینی اقدام های پلیس انجام شده است و امیدواریم 
مانند سال های گذشته با همکاری مردم چهارشنبه آخر سال بدون خطری داشته باشیم.

آغاز طرح ترافیکی و انتظامی نوروز از امروز
وی در بخش دیگری از سخنان خود، با بیان اینکه طرح ترافیکی و انتظامی نوروز 95 از 
روز سه شنبه 25 اسفندماه جاری آغاز می شود گفت: این طرح با استقرار نیروها در محورهای 
مواصلاتی استان تا 15 فروردین ماه سال آینده ادامه می یابد و نیروهای پلیس همکاری لازم 

را با مسافران خواهند داشت. 
مجتبایی با اشاره به اینکه 20 پایگاه سیار نیز برای این ایام در نقاط مختلف استان قم پیش 
بینی شده است اظهار کرد: در این پایگاه ها اقدام های امنیت اخلاقی، انتظامی و ترافیکی 
انجام می شود. وی، شعار نوروزی ناجا را »پلیس و مردم، نظم و قانونمداری و نشاط بهاری« 
عنوان و ابراز امیدواری کرد: با حضور گسترده پلیس در تمامی بخش ها، مراکز تفریحی، 
اقامتی و غیره و همکاری مردم با پلیس بتوانیم امنیت قابل قبول شایسته ای را برای مردم 

استان قم رقم بزنیم. 
وی همچنین به انتخابات هفتم اسفندماه اشاره کرد و گفت: هیچگونه مساله امنیتی در 
برگزاری این انتخابات نداشتیم و برای نخستین بار امنیت صندوق های اخذ رای فقط توسط 
پلیس انجام شد که افتخاری بزرگ و برگ زرینی دیگر برای پلیس قم رقم خورد. انتخابات 
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و دهمین دوره مجلس شورای اسلامی هفتم اسفندماه 

امسال برگزار شد.
 کاهش یک درصدی سرقت

فرمانده انتظامی قم در بخش دیگری از سخنان خود با ارائه گزارشی از عملکرد نیروی 
انتظامی استان از اول فروردین ماه امسال تا بیستم اسفندماه جاری گفت: در مجموع تعداد 
افرادی که در این مدت به دلایل مختلف در قم دستگیر شده اند، 39 هزار و 130 تن بوده اند 

که نسبت به سال 93 تفاوت چندانی ندارد. 
مجتبایی افزود: از بین افراد دستگیر شده، 53 درصد بیکار و 75 درصد کسانی هستند 
که برای نخستین بار دستگیر می شدند. وی با بیان اینکه در بخش سرقت، شاهد کاهش 
یک درصدی در استان هستیم گفت: جرایم خشن مانند سرقت مسلحانه 50 درصد کاهش، 

سرقت به عنف 30 درصد کاهش، سرقت تحت 
پوشش 58 درصد کاهش و قتل 35 درصد 

کاهش نسبت به سال 93 داشته است.
کشف 8.5 تن انواع مواد مخدر

مجتبایی همچنین گفت: در سال جاری 
پلیس قم موفق شد 8.5 تن انواع مخدر را در 
استان کشف و ضبط کند که نسبت به سال 93 
شاهد افزایش 72 درصدی کشفیات مواد مخدر 
هستیم. وی افزود: بیش از 90 درصد از این 
کشفیات از خودروهای درحال عبور و ترانزیتی 
در محورهای مواصلاتی استان قم کشف شده 
است که این افزایش کشفیات به دلیل مسلط 
بودن و توان اطلاعاتی پلیس قم است. وی 
گفت: در این رابطه 37 باند بزرگ تهیه و توزیع 
مواد مخدر منهدم و 9 هزار و 289 معتاد نیز از سطح معابر شهر قم جمع آوری شده است. 
مجتبایی افزود: اگرچه کشفیات مواد مخدر در استان قم رقم بالایی است اما باید به گونه ای 
عمل کنیم که مردم آنرا حس کنند و باید در این زمینه معتادان و فروشندگان خرد را از سطح 
استان جمع آوری کنیم. وی همچنین به حوزه قاچاق کالا اشاره کرد و گفت: امسال 225 تن 
در رابطه با توزیع قاچاق کالا دستگیر شده اند که ارزش ریالی کالاهای قاچاق کشف شده، 

358 میلیارد ریال است.
کاهش هفت درصدی تلفات جاده ای

مجتبایی همچنین با ارائه گزارشی از حوزه تصادفات در سال جاری گفت: در کل تصادفات 
شاهد افزایش پنج درصدی در استان قم هستیم اما در بحث تلفات جاده ای شاهد کاهش 
هفت درصدی نسبت به سال 93 می باشیم. وی اضافه کرد: 10 هزار و 160 تن نیز در این 
تصادفات مجروح شده اند. وی در ادامه اظهار کرد: در سال جاری 39 هزار و 452 تن از اتباع 
غیر مجاز که در سطح استان قم تردد می کردند، شناسایی و دستگیر و به مبادی ذیربط 
ارجاع داده شده اند. مجتبایی به حوزه پلیس فتا نیز اشاره کرد و گفت: در سال جاری در حوزه 
اینترنت و فضای سایبری و تخلفات مختلف در حوزه های سیاسی، اخلاقی و اقتصادی، 170 
تن در استان دستگیر و به مقامات قضایی تحویل شده اند. وی همچنین گفت: در سال جاری 
22 هزار و 210 دستگاه موتورسیکلت به علت تخلف راکبان، توقیق و روانه پارکینگ شده 
است. فرمانده انتظامی قم با اشاره به اقدام های خوب بخش مشاوره در کلانتری های استان 
گفت: در سال جاری خدمات مشاوره ای به 12 هزار و 637 تن که به کلانتری ها مراجعه 
کرده بودند، انجام شد که از این تعداد 10 هزار و 582 تن مصالحه کردند و پرونده آنها به دادگاه 

ها ارجاع نشد و قصد داریم در سال های آینده نیز این اقدام ها را گسترش دهیم.
مجتبایی همچنین با بیان اینکه اجتماعی کردن فضای کنترل جرم، امنیت هوشمند و 
تمرکز بر مسائل سایبری از جمله هدف های پلیس به شمار می آید تصریح کرد: درسال 
جاری بیش از 70 درصد از هدف های پیش بینی شده پلیس قم محقق شده است. وی 

گفت: درسال جاری شاهد کاهش بیش از 50 درصدی جرایم کارکنان پلیس قم هستیم.
وی اعلام کرد: همچنین در آخرین ارزیابی ناجا از فعالیت های پلیس 110 استان های 

کشور، قم موفق شد رتبه نخست را کسب کند. 

فرمانده انتظامی استان قم هشدار داد:

برخورد قاطع با هرگونه بی نظمی و مزاحمت در چهارشنبه آخر سال

معاون اجرایی مسجد جمکران گفت: 
و کسب  معاش  امرار  برای  دستفروشان 
روزی به این شیوه اشتغال دارند که مسجد 
جمکران آمادگی دارد زمینی را در اختیار 
شهرداری قرار دهد تا این افراد ساماندهی 
روزی  کسب  به  زمین  آن  در  و  شوند 

بپردازند.
احمد حاجی زاده ظهردیروز در جلسه 
ستاد تسهیلات زائران که در استانداری 
قم برگزار شد، اظهار کرد: باید از دیدگاه 
یک زائر تمام ورودی های شهر مورد بازدید 
قرار گیرد تا در صورتی که مشکلی وجود 
داشت پیش از حضور زائران در ایام نوروز 

برطرف شود.
وی با بیان اینکه به دلیل قرار گرفتن 

انتخابات در روزهای پایانی سال تا حدودی 
از مسئله تسهیلات نوروزی زائران عقب 
برگزاری  با  باید  کرد:  تصریح  افتادیم، 
را  عقب افتادگی ها  این  منظم  جلسات 

جبران کنیم.
معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران 
شهرداری  با  که  جلساتی  به  اشاره  با 
برای تسهیلات مناسب به زائران برگزار 
شده است، بیان کرد: این جلسات برای 
آسفالت ریزی پارکینگ جمکران بود که 
آمادگی های لازم برای این اقدام صورت 
گرفته و مقرر شد که در روزهای پایانی 
پارک  برای  پارکینگ  این  جاری  سال 
وسایل نقلیه زائران آماده شود و در سال 
جدید آسفالت و استانداردسازی آن برای 

دیگر مناسبت های ملی و مذهبی صورت 
بگیرد.

با اشاره به همکاری اداره کل راه  وی 
مقدس  مسجد  با  استان  شهرسازی  و 
جمکران در راستای آماده سازی پارکینگ 
اطراف این مسجد، گفت: اداره کل راه و 
زمین  آماده سازی  به  نسبت  شهرسازی 
زائران  پارک خودرو  برای  پارکینگ  این 

اقدام کرد.
حاجی زاده عنوان کرد: اطراف مسجد 
مقدس جمکران ظرفیت اسکان 5 هزار نفر 
وجود دارد و در این راستا تمام مغازه های 
پاساژ به تخت و دوربین مجهز شده است.

معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران 
با اشاره به حضور دستفروشان در اطراف 

این مکان، گفت: شهرداری چندی است 
که برای مبارزه با این مسئله متمرکز شده 
است ولی ما نمی توانیم به صورت قطعی با 
این افراد برخورد کنیم، زیرا دست فروشان 
از این راه کسب درآمد می کنند ولی باید 

نسبت به ساماندهی آنان اقدام شود.
مقدس  مسجد  اینکه  بیان  با  وی 
جمکران آمادگی دارد زمینی را در اطراف 
قرار  اختیار دست فروشان  در  مکان  این 
دهد،  خاطرنشان کرد: در صورت همکاری 
می توانیم  انتظامی  نیروی  و  شهرداری 
کسانی را که به واقع برای امرار معاش به 
این کار روی آورده اند از کسانی که برای 
انجام کارهای خلاف به این شیوه فعالیت 

می کنند، شناسایی و ساماندهی کنیم.

معاون اجرایی مسجد جمکران اعلام کرد:

آمادگی مسجد جمکران برای ساماندهی دستفروشان


